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DANES VERJETNO URADNA PROGLASITEV AMNESTIJE

Senat je odobril zakon o amnestiji 
14. junija bodo stavkali železničarji

Sindikalne organizacije državnih uslužbencev CGIL, C IS L in 
UIL so napovedale vsedržavno stavko - Obisk sovjetskih kemikov

RIM, 3. — Senat .ie danes v komaj 15 minut trajajočem iz
rednem zasedanju odobril zakon, ki pooblašča predsednika re
publike, da proglasi amnestijo. Senat je odobril spremembe dru-
®ega člena zakona o amnestiji, .-------------------
Kot jih je Sprejeia poslanska’ 
zbornica, tako da je s tem gla
sovanjem postopek glede spre- 
Jema zakona v parlamentu za
ključen in predvidevajo, da ga 
?° jutri odobril na izredni seji 
86 ministrski svet.

v začetku seje je poročevalec 
j**- Alessi pozval senatorje, naj 
“Uobrijo besedilo drugega člena, 

so ga sestavili v poslanski 
zbornici, češ da gre za spremem- 
1)6 tehničnega značaja, ki se ne 
U&našajo na vsebino. Proti prvemu 
odstavku tega člena, ki se nanaša 
Us amnestijo za pripadnike odpor
niškega gibanja, so glasovali misin.
SK* senatorji, proti zadnjemu, ki 
(tovori o amnestiji za nasprotnike 
odporniškega gibanja, pa senatorji 
KpI in PSIUP.

pa po objavi stavkovnega gibanja 
železničarjev, zaradi česar so skle
nili proglasiti vsedržavno 24-umo 
stavko. Sindikalne organizacije pri- 
čakujejo, da bo vlada pred pričet
kom stavke sprejela pozitivno sta
lišče, kar bi seveda lahko pomeni
lo obnovitev pogajanj in preklic 
napovedane stavke.

V zvezi s stavko so bila izdana 
tudi običajna navodila, ki se nana
šajo na zadržanje osebja med stav
ko. Najvažnejše je navodilo, ki go
vori o prekinitvi prometa in po 
katerem lahko osebje stavko po
daljša za eno uro, odnosno jo prič
ne uro prej, da se vlaki ne bi u- 
stavili na vmesnih in neustreznih 
postajah, kjer potniki ne bi mogli 
prejeti ustrezne pomoči in kjer ne 
bi bilo poskrbljeno za lokomotive 
in vagone.

Vsedržavne sindikalne organiza
cije državnih uslužbencev CGIL, 
UIL in CISL pa so v skupnem po
ročilu obsodile poskus zavlačeva
nja rešitve, ki je prišel do izraza 
z odpovedjo napovedanega sestan

ka med sindikalnimi organizacija
mi in nekaterimi odgovornimi mi
nistri. Sestanek bi moral biti da
nes in bi na njem morali razprav
ljati o vseh perečih vprašanjih dr
žavnih uslužbencev. Sindikalne or
ganizacije pravijo, da gre za zavla
čevanje in da so zato sklenile pro
glasiti stavko, ki jo bodo izvedli v 
drugi polovici junija, če bi še od
lagali razgovore, odnosno če bodo 
zaključki razgovorov z vladnimi 
predstavniki neugodni. Točnejše po
goje stavke bodo določili 8. junija.

Danes so se nadaljevala pogaja
nja o obnovitvi delovne pogodbe 
kovinarjev državnih podjetij. Do
govorili so se, da bodo sindikalne 
organizacije dale nove predloge v 
zvezi z odgovorom na prvotne za
hteve. Sindikati kovinarjev se bodo 
sestali jutri ob 11.30.

Sovjetska gospodarska delegaci
ja, ki jo vodi namestnik ministr
stva za kemijo inž. Uvarov, je da
nes obiskala industrijski kompleks 
«Polymer» v Terni. Goste je spre
jel generalni ravnatelj osrednjega 
sedeža podjetja Montecatini v Mi
lu dr. D. Plaisant in številni vi
soki funkcionarji družbe Monteca
tini. Sovjetski strokovnjaki so se

Sindikalne organizacije železni
čarjev CGIL, CISL in UIL so pro
glasile 24-urno stavko, ki bo 14. 
junija, pomožno osebje pa bo stav
kalo tudi 13. junija. V skupnem 
Poročilu tajništva treh sindikalnih 
organizacij ugotavljajo, da vlada 
ni sprejela nobenega novega ukre-
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NADALJUJE SE ODPOR PROTI VOJAŠKI VLADI
v

Se dve budistični redovnici 
napravili samomor z ognjem

Budistični voditelj, ki se je pogajal s Kijem, je včeraj odstopil 
Budisti napovedujejo bojkot septembrskih volitev, če Ki ne odstopi

zlasti zanimali za izdelke iz umet
nih mas in za tekstilna vlakna.

Preklicana 
stavka tiskarjev

RIM, 3. — Tajništva tiskarskih 
delavcev, včlanjenih v CGIL, CISL 
in UIL so danes javila, da so na 
sestanku, ki je bil danes v Rimu 
skupno s predstavniki zveze časo
pisnih založništev glede obnovitve 
delovne pogodbe, ugotovili mož
nost koristne obnovitve pogajanj, ki 
so bila prekinjena 13. maja. Zato 
so sklenili, da se bodo delegacije 
ponovno sestale v torek, 7. junija 
ob 17. uri v Rimu. Zaradi tega so 
sindikati tiskarjev sklenili takoj 
prekiniti stavkovno gibanje.

SAJGON, 3. — Danes je v Danangu napravila samomor še 
budistična redovnica iz protesta proti sajgonski vojaški vla- 

;?*• Polila se je z bencinom dn se zažgala pred več sto ljudmi. To 
je zgodilo v majhni pagodi v Danangu. Mlada redovnica je 

Pustila pismo za predsednika 
“Ohnsona, katerega poziva, naj 
J1® Podpira več Kijeve vlade. Bi.
*®*a je tudi številnim budistič- 
rjh voditeljem v Sajgonu. No- 
”®J pa je v Sajgonu napravila 
Podoben samomor še ena budi- 
“Jiona redovnica. To je že sed- 
j11 samomor od 29. maja dalje 
P Protesta proti vojaški vladi.
5®dovnica se je polila z benci- 
?°Jh in se zažgala v glavni pa- 
sodi v Sajgonu. Pustila je tri 
Pjstna, naslovljena na družino,
(ado in cerkev.

. -Na splošno se napetost znova ve- 
S’. Ravnatelj budističnega zavoda v 
rjajgonu Tam čao, ki je med naj- 
^vnejšimi zmernimi budističnimi 
oaitelji je odstopil pod pritiskom 
°ncev, ki nasprotujejo kompromi-

DANES
®enat je včeraj dokončno odobril

*kon o amnestiji, kakor ga je bila 
Prejela poslanska zbornica. Ver

jetno bo vlada še danes uradno raz- 
•Jasila amnestijo. Sindikalne orga- 

(zacije železničarjev so včeraj na
jedale 24-umo stavko, ki bo 14. 
bnija. Stavko so napovedali tudi 
'bdikati državnih uslužbencev, ni- 

Pa še določili datuma.
Medtem ko ameriška sonda «Sur- 

eyor» še dalje oddaja slike Lunine 
°vršine, so včeraj končno postavili 
a tir okoli Zemlje vesoljsko kabi- 

la° *®em>ni 9», ki se je zatem sesta- 
J v vesolju z že prej izstreljenim 
®'elitom «ATDA». Morali pa so se 

, reii združitvi kabine s tem sateli- 
s b*- ker se zaščitni ovoj, ki je ščitil 
ateiit pred veliko temperaturo med 

^atrclitvijo, ni ločil. Za danes je 
^apovedan vesoljski sprehod astro- 
avta Ccrnana, ki bi moral trajati 

Uv* uri in po!.
Vou° sP°rai£Hrnu med budističnimi 
^“ditelji in sajgonsko vojaško vla- 

bi sledilo pričakovano pomirje- 
ted Včeraj sta še dve budistični 

bovnici napravili samomor z og- 
Jj:eb> iz protesta proti vojaški vladi 
V, ?r°t* ameriškemu podpiranju te 

ade. Budistični voditelji, ki na
potil jejo kompromisu z vlado, pa 
i^ nasedli v Sajgonu glavno pagodo 
j-. Preprečili začetek proslav ob 
biih °*)*etnici rojstva Bude. Zaradi 
tj.. vega pritiska je zmerni vodl- 
v|.J. ram čau, ki se je pogajal z 
j “0. odstopil. Budistični voditelj 
Vzt Kuane Je *ziavlk da budisti 
j^.Jajajo pri svoji zahtevi, naj vo- 
da, vlada odstopi, ter je napove- 

y bojkot septembrskih volitev, 
iv dominikanski prestolnici so vče- 
In* javili, da je Balangucr postal 
pf <sednik Dominikanske republike.

"biagal je svojega glavnega tek- 
jl*®a Boscha le z majhno razliko

n ^ Pekingu so odstavili iz central
en komiteja KP za Peking tam- 
,uJibjeKa župana Peng Cena. Od- 

v,li so tudi predsednika univer- 
5e’ to v okviru kampanje, ki 

vodi že več časa proti tako ime- 
t.,Vabi skupini protipartijskih in- 
* ektuaicev.

su z vlado. Tam Cao je pred dnevi 
vodil delegacijo šestih članov, ki se 
je pogajala z vlado. Njegov odstop 
so javili po burni seji v veliki pa
godi ob 2510. obletnici rojstva Bude. 
Bonči so sklenili, da ne bodo dovo
lili proslave te obletnice, in pet od 
njih je zagrozilo, da bodo napra
vili samomor z ognjem, če se bodo 
izvedla navodila ravnatelja zavoda. 
Sklep, da se ne proslavlja obletnica 
rojstva Bude, so sprejeli v okviru 
budistične kampanje proti vladi.

Zaradi tega je Tam Cao poslal 
vrhovnemu poveljniku enotne budi
stične cerkve v Vietnamu pismo, v 
katerem javlja svoj odstop in pravi: 
«Upal sem, da bom našel rešitev za 
stabilizacijo, toda bilo je nemogo
če. Ugotovil sem, da sem nesposo
ben in da nimam dovolj prestiža 
za izpolnjevanje funkcij, ki mi jih 
je cerkev poverila.« še prej je Tam 
Cao poslal brzojavko generalu Tieu 
in Kiju z zahtevo, naj ne pošljeta 
vladnih čet v Hue, «da se prepreči 
novo prelivanje krvi«. Tudi njegov 
glavni sodelavec, in sicer Ho Giac, 
ki je sodeloval pri pogajanjih z vla
do, je odstopil.

Voditelj skupine skrajnežev Tri 
Kuang je na tiskovni konferenci v 
Hue izjavil, da budisti vztrajajo pri 
svoji zahtevi, naj vojaška vlada od
stopi. Izjavil je, da budisti ne more
jo imeti nobenega zaupanja v vlado 
in da bodo bojkotirali septembrske 
volitve. Izjavil je dalje, da so voja
ki prve divizije prijatelji budistov, 
ter je nato ostro obsodil predsedni
ka Johnsona in dejal, da se ame
riški predsednik niti najmanj ne 
zaveda, kaj se dogaja v Vietnamu. 
Dejal je, da bi moral priti v Viet
nam predstavnik OZN, da pregleda 
položaj. Pripomnil je. da, če bi bil 
American, bi se sramoval svojega 
predsednika.

Vojaki so popolnoma zavzeli nad
zorstvo nad mestom ter so zasedli 
tudi radijsko postajo. Ni pa jasno, 
ali vojaki res nastopajo na račun 
sajgonske vlade; mnogi od njih no
silo namreč budistične značke.

Budistični voditelj Kuang Lien 
je bil imenovan za voditelja «sile 
za borbo«, ki bo vodila kampanjo 
budistov proti vladi. Ta sila je da
la vladi čas do ponedeljka, da izve
de sporazum, ki Je sklenjen z budi
sti. Kuang Lien pa je izjavil, da je 
pesimist v zvezi s tem sporazumom, 
ki so ga budistični skrajneži že za
vrgli. Priprave v glavni pagodi za 
proslavo rojstva Bude so prekinili.

Ameriško letalstvo je včeraj iz
vedlo 73 bombnih napadov na pod
ročje Hanoja. V Južnem Vietnamu 
pa so bombniki «B 52» bombardi
rali osvobojeno področje 50 km za
hodno od Kuang Ngaja.

V Washingtonu poročajo v pouče
nih krogih, da bodo v ZDA izdelali 
v letošnjih zadnjih treh mesecih 
milijon bomb, težkih skupno 300 
tisoč ton, ki jih bodo odvrgli na 
Vietnam. Minister za obrambo Mo 
Namara Je izjavil, da bodo ZDA od
vrgle letos na Vietnam 600 tisoč ton 
bomb. Lani so odvrgli 480 tisoč ton.

V Washingtonu je ameriški dr
žavni departma objavil v zvezi z 
Vietnamom izjavo, ki pravi: »Do
sledno stališče ZDA je vedno bilo, 
da bi bil Washington pripravljen 
proučiti ukrepe recipročnosti in s 
tem tudi vprašanja, ki se tičejo 
bombardiranja Severnega Vietna
ma če bi Severni Vietnamci na 
kak način pokazali, kakšne ukrepe 
bi s svoje strani sprejeli v zvezi s 
svojim vojaškim prodiranjem in s 
svolo delavnostjo na jugu, kakor 
tudi glede navzočnosti rednega se-

vernovietnamskega vojaškega osebja

v Južnem Vietnamu.« Državni de
partma pripominja, da bi morali 
glede teh ukrepov skleniti tudi spo
razum o mednarodnem nadzorstvu 
o njih izvajanjih.

Državni departma pravi tudi, da 
bi rad dobil od Kitajske pojasnila 
glede nedavne izjave Cuenlaja. Ta 
je namreč govoril o sporazumu, na 
podlagi katerega naj bi se ZDA in 
Kitajska obvezali, da ne bosta prvi 
uporabili atomskega orožja.

Ruskova posvetovanja 
v Oslu

OSLO, 3. — Po današnjem dalj
šem pogovoru z Deanom Ruskom 
je norveški zunanji minister John 
Lyng izjavil: «Z norveške strani se 
je poudarilo, da bomo storili vse, 
kar moremo, da prispevamo k 
zmanjšanju napetosti v Evropi. Po
dobne izjave je dala tudi druga 
stran.«

Ministra sta govorila tudi o Viet
namu. Pozneje je Ruska sprejel 
kralj Olav, ki se je z njim pogo
varjal dvajset minut.

Stewart o NATO
LONDON, 3. — Britanski zunanji 

minister Stewart je danes izjavil, 
da bodo morali na prihodnjem za
sedanju NATO v Bruslju proučiti 
način, kako naj NATO postane 
budna in sodobna.

Stewart je dejal, da bo treba naj
ti nov sedež vrhovnega poveljstva 
NATO v Evropi. Pripomnil je, da 
tudi brez francoske odločitve, bi 
bilo potrebno namestiti sedež sve
ta NATO in sedež vojaške komisije 
v istem kraju. Ker Francija odkla
nja, da bi sedež vojaške komisije 
(SHAPE) še dalje ostal v Fran
ciji, nastaja tudi vprašanje preme
stitve sveta NATO.

Dalje bo treba v Bruslju proučiti 
položaj francoskih čet, ki se bodo 
umaknile iz poveljstva NATO. V 
Bruslju se bodo morali posvetovati 
med Francijo in drugimi štirinajsti
mi državami o vseh vprašanjih, ki; 
se tičejo francoskih čet.

Dalje bodo morali v Bruslju go- j 
voriti o možnosti ukrepov, ki naj j 
omogočijo razumevanje med vzho- j 
dom in zahodom v prepričanju, da 
je laže napredovati, «če zavezništvo 
govori za ves zahod, namesto z 
dvostranskimi stiki«. Dalje bo tre
ba proučiti, ali so sporazumi o po
litičnem posvetovanju v NATO pri
merni.

Stevvart je dejal, da je stališče 
Velike Britanije v NATO naslednje: 
1. Atlantski pakt je potreben da
nes, kakor je bil potreben ob nje
govi sklenitvi, ker se je stanje v 
Evropi izboljšalo prav zaradi NA
TO. 2. Integriran vojaški sistem 
je edini učinkovit način za izvaja
nje atlantske politike. 3. NATO ni 
samo vojaško zavezništvo, temveč 
tudi politično zavezništvo, ki mora 
služiti, predvsem s kolektivnim na
stopom, olajšanju sporazumevanja 
med vzhodom in zahodom. 4. Vo
jaško organizacijo zavezništva je 
treba stalno revidirati, da se po
veča njena učinkovitost in da se 
razvije njena politična vloga. 5. Pri 
obsojanju umika Francije in na
čina, kako je bilo to sporočeno, 
je treba upati, da se bo našel 
zadovoljiv sporazum med Francijo 
in drugimi štirinajstimi državami, 
tako da Francija ostane «zaveznica 

i zaveznikov«. Na koncu je Stevvart 
! izjavil, da bodo v Bruslju morda 

govorili tudi o konferenci med 
vzhodom in zahodom glede evrop
ske varnosti.

Jedrski reaktor 
v Podgorici

LJUBLJANA, 3. — V Podgorici 
blizu Ljubljane je začel danes de
lovati novi jedrski reaktor, ki bo 
služil za strokovno spopolnjevanje 
znanstvenih raziskovalnih delavcev 
in za proizvodfijo radioaktivnih izo
topov za inštitut za jedrska razisko
vanja »Jožef Stefan« v Ljubljani in 
za potrebe gospodarstva. S spustit- 
vijo novega reaktorja v obrat so 
ustvarjeni pogoji za nadaljnji na
predek znanstveno - raziskovalne
ga dela na področju jedrske fizike. Skupina delavcev pozdravlja predsednika Saragata med sprejemom v vrtovih Kvirinala
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KABINA «GEMINI 9» KROŽI OD VČERAJ OKOLI ZEMLJE

MANILA, 3. — Filipini so urad
no priznali Malezijsko federacijo 
in vzpostavili diplomatske odnose 
z njo. Filipini so prekinili diplo
matske odnose z Malezijo leta 1963 
v okviru spora zaradi majhne dr
žave Sabak na Borneu.

Uspešen poskus vesoljskega sestanka 
Danes vesoljski sprehod Cernana

Vesoljska kabina se ne bo mogla združiti s sateli
tom ATDA, ker se zaščitni ovoj ni ločil od njega

CAPE KENNEY, 3. — Danes ob 15.39 so končno izstrelili ve
soljsko kabino «Gemini 9», v kateri sta Thomas Stafford in Eu. 
gene Ceman. Kabino so izstrelili z nosilno raketo «Titan 2». Po
izkus s kabino se bo zaključil v ponedeljek ob 15.50. Ko je ob 
15.46 »Gemini 9» začel krožiti okoli Zemlje, je satelit «ATDA», 
ki so ga bili izstrelili pred dvema dnevoma, napravil že 30 kro
gov okoli Zemlje.

Izstrelitev je to pot potekla

ZAGREB, 3. — V Zagreb je pri- 
sela danes na večdnevni uraden 
obisk britanska znanstvena delega
cija, ki jo vodi minister za zdrav
je Kenneth Robinson. V delegaciji, 
ki bo obiskala več jugoslovanskih 
mest in zdravstvenih ustanov, da 
bi se seznanila z organizacijo 
zdravstvene službe, je tudi dr. Al
bert Winner, namestnik vodje 
zdravstvene službe britanskega mi
nistrstva za zdravstvo.

KAIRO, 3. — «A1 Ahram« po%iča, 
da bo prvi tajnik KP SZ Leonid 
Brežnjev uradno obiskal ZAR fe
bruarja 1967. Prvi podpredsednik 
republike in vrhovni poveljnik egip
tovske vojske maršal Amer bo sep
tembra obiskal Sovjetsko zvezo, 
predsednik egiptovske vlade Mohie- 
din pa bo obiskal Moskvo maja 1967.

’ največjem redu in tudi vreme 
je bilo zelo lepo. Jutri bi moral 
Eugene Cernan napraviti «ve- 
soljski sprehod«, ki bo trajal 
dve uri in pol, ter preizkušati 
prvikrat posebno napravo, s ka
tero se bo lahko povsem avto
nomno premikal med kabino 
»Gemini« in satelitom «ATDA». 
Ko je kabina napravila prvi 
krog okoli Zemlje, sta kozmo
navta dobila dovoljenje, da na
daljujeta polet za najmanj 15 
krogov.

Pozneje je poveljnik Stafford s 
posebnimi manevri spremenil tir 
kabine «Gemini 9», tako da je ta 
postal okrogel. Kabina je bila te
daj oddaljena 273 kilometrov od 
Zemlje in 200 kilometrov od sate
lita «ATDA». Ob 19. uri po srednje
evropskem času je bila vesoljska 
kabina oddaljena 45 kilometrov od 
satelita, ki ga je zasledovalo, ob
19.30 pa komaj 17 kilometrov. Ob 
19.47 se je razdalja skrajšala na 
poldrugi kilometer in nato se je 
razdalja še skrajšala, tako da je 
znašala komaj tri metre. Do prve
ga srečanja je prišlo, ko sta obe 
vesoljski vozili leteli nad otokom 
Borneo in nad Filipini. Tedaj je 
bil za 25 minut prekinjen stik s 
kabino »Gemini«, ker se je sesta
nek nekoliko zakasnil in je sate
lit bil zunaj območja, ki ga do
sežejo zemeljske postaje. O sestan
ku sta zaradi tega kozmonavta po
ročala pozneje. Stafford je sporo
čil, da je opazil satelit, ko so bili 
oddaljeni štiri kilometre od njega. 
Pozneje je sporočil, da se zaščitni 
ovoj na satelitu ni ločil. Ce ne bo-

BALANGUER DOMINIKANSKI PREDSEDNIK
SANTO DOMINGO, 3. — Joaquin 

Balanguer je postal danes pred
sednik Dominikanske republike. 
Začasni podatki o volitvah so 
naslednji: Balanguer 754.409 gla

sov, Juan Bosch 517.784, Rafael 
Bonnelty 45.073. Manjkajo še po
datki nekaterih vasi, ki so zelo 
oddaljene od prestolnice. Zaradi te
ga bodo uradne podatke objavili 
čez nekaj dni. Glavni tajnik or

ganizacije ameriških držav, je iz
javil, da do sedaj ni bilo prote
stov v zvezi z volitvami. V pre
stolnici je danes večja skupina 
demonstrirala proti izvidu volitev, 
ni pa bilo incidentov.

S številnimi demonstracijami so ženske v Dominikanski republiki dosegle, da so lahko volile, tudi 
če niso imele volilne izkaznice. V teina žensk je podprla kandidata reformistične stranke Balanguera

do mogli tega zaščitnega ovoja po
polnoma ločiti od satelita, se ka
bina «Gemini» ne bo mogla zdru
žiti z njim, kakor je bilo v načrtu.

Kakor rečeno, se bo jutri ob 
13.30 začel poizkus vesoljskega 
sprehoda. Spočetka bo Cernan po
vezan s kabino s cevjo, dolgo 7,60 
metra. Cev bo služila za dobavlja
nje kisika in tudi kot varnostna 
vrv. Pozneje si bo astronavt nadel 
velik »nahrbtnik«, ki je poseben 
aparat za manevriranje in ki ga 
bodo sedaj prvikrat preizkusili v 
vesolju. Gre za posebno škatlo, vi
soko 89 centimetrov, široko 56 
centimetrov in debelo 48, ki tehta 
75 kilogramov. Imenuje se «AMU» 
(manevrska enota za astronavte). 
Opremljena je z 12 majhnimi ra
ketami, ki omogoča svobodno pre
mikanje v vesolju. Aparat je na
meščen na zadnjem delu kabine 
in Černač si ga bo nadel šele po
tem, ko bo kabino zapustil. Tedaj 
bo astronavt pritrjen na kabino z i 
najlonsko vrvico dolgo 38 metrov. 
V aparatu bo tudi zaloga 3,4 kilo
grama kisika ter radiotelefon za 
povezavo s Staffordom, ki bo ostal 
v kabini.

Stafford bo napravil tudi poiz
kus reševanja v vesolju. Približal 
bo kabino svojemu tovarišu, ka
kor da bi tega odnašali tokovi v 
vesolju. Po mnenju znanstvenikov 
bi bilo v takem primeru nevarno 
poizkušati rešitev, s tem da bi 
vlekli varnostno vrv, ker bi astro
navt lahko močno zadel ob kabi
no. Poleg tega ne bodo v bližnji 
prihodnosti imeli astronavti var
nostnih vrvi ter bodo plavali po 
vesolju popolnoma svobodni. Zato 
bo treba pripraviti poseben sistem 
za prihodnje sestanke v vesolju.

Ceman bo po zaključku poizku
sa pustil v vesolju najbolj drag 
predmet, kar so jih do sedaj za
pustili v vesolju. Pustil bo namreč 
omenjeni aparat, za katerega so 
uporabili približno šest milijonov 
dolarjev (nad tri milijarde in pol 
lir).

Stafford in Cernan sta se pribli
žala, kolikor je bilo potrebno, da 
ugotovijo, kaj se je zgodilo z zaščit
nim svojem satelitu, ki ga zasledu
jeta. Takoj po izstrelitvi je namreč 
nastala negotovost glede ločitve te
ga zaščitnega ovoja. Ovoj bi se bil 
moral ločiti takoj ,po eksploziji po
sebnih zakovic. Ko sta se kozmo
navta približala, sta videla, da sta 
dve polovici, ki sestavljata protiter- 
mični ščit, deloma odprti, toda še 
vedno pritrjeni k satelitu. Stafford 
je komentiral: «Tu je čuden stroj. 
Zdijo se čeljusti krokodila.« Dokler 
bodo »čeljusti krokodila« pritrjene 
k satelitu »ATDA«, bo združitev sa
telita s kabino »Gemini« nemogoča.

Poizkus z močnim nihanjem sa
telita, da bi se zaščitni ovoj ločil, 
ni imel uspeha. Tehniki so mnenja, 
da bi bilo nevarno za Cernana, če 
bi skušal med svojim vesoljskim 
sprehodom ločiti ta ovoj od sateli
ta. Lahko bi se namreč zgodilo, da 
bi se poškodovala njegova vesoljska 
tuta na ostrih ovojih napol odprte
ga ovoja, kar bi imelo zelo hude 
posledice.

Tudi drugo srečanje v vesolju 
med «Gemini 9» in «ATDA» je bilo 
uspešno. Ob 22.10 po srednjeevrop
skem času so javili, da sta kozmo
navta Izvedla vse operacije, ki so 
trajale poldrugo uro, na podlagi na
vodil, ki sta jih dobila, ter da ka
bina in satelit znova letita v for
maciji okoli Zemlje. Med tem po
skusom se je kabina oddaljila od 
satelita 21 kilometrov. Kozmonav
ta nista uporabljala radarja ter sta 
zasledovala satelit samo s pomočjo 
optičnih sredstev in s kalkulator
jem. Pogonski sistem kabine je od
lično deloval.

Ob 23. uri je ((Gemini 9» začel 
tretji manever za vesoljski sestanek. 
Simulirati mora rešitev vesoljske 
kabine, katere posadka, ki je pri

spela 15 kilometrov daleč od Lune, 
je opazila, da ne more pristati in 
je sklenila vrniti se na matično lad
jo, ki kroži okoli Lune.

Nadzorstveni center v Houstonu 
je sporočil kozmonavtoma, da so 
tehniki v Cape Kennedy in v Hou
stonu mnenja, da ni moč ločiti za
ščitnega ovoja »ATDA«, zaradi če
sar bo dokončno odpadel poizkus 
združenja med obema satelitoma. 
Poleg tega bo moral Cernan jutri 
strogo paziti, da se ne dotakne sa
telita «ATDA» In zaščitnega ovoja, 
ker se bojijo, da bi se pri tem po
škodovala njegova vesoljska tuta.

NASA je nocoj uradno javila, da 
se bo vesoljski 'sprehod Cernana za
čel jutri ob 17.30 po srednjeevrop
skem času ter bo trajal dve uri 
in pol.

Čistka na Kitajskem
PEKING, 3. — Pekinški radio je 

javil, da je bil prvi tajnik cen
tralnega komiteja KP pokrajine 
Hopej (ki vsebuje tudi Peking) 
Hsue-Feng imenovan za prvega 
tajnika CK KP v Pekingu, kar po
meni, da je bil pekinški župan 
Peng Cen, ki je do sedaj zavze
mal to mesto, razrešen te funkci
je. Radio pa ni javil, ali bo Peng 
Cen še dalje pekinški župan in 
član tajništva stranke. Radio je 
sporočil, da so obnovili centralni 
komite KP za Peking. V okviru 
kampanje proti »protipartijskim* * 
intelektualcem, ki se vodi že več 
tednov na Kitajskem, sta bila 
Peng Cen in njegov pomočnik 
močno kritizirana. Prvi tajnik cen
tralnega komiteja pokrajine Kirin 
je bil imenovan za drugega tajni
ka pekinškega komiteja. Radio je 
javil, da sta oba že prevzela svo
je novo mesto.

Sporočilo pravi med drugim: 
•Odbor mesta Peking, ki je bil

na novo ustanovljen, bo vodil ve
liko revolucijo socializma in kul
ture mesta Peking.*

Dalje je bilo javljeno, da je no
vi centralni komite sestavil novo 
skupino, ki jo vodi Cang Cen 
Hsjen in ki bo nadzorovala de
javnost pekinške univerze. V tem 
okviru sta bila predsednik univer- 
ze Lu Ping ter bivši ravnatelj pe
kinškega dnevnika razrešena vseh 
funkcij na univerzi. Njune funk. 
cije bo prevzel odbor, ki ga je i* 
menovala pekinška partija, dokler 
se ne bo zaključila »reforma* na 
univerzi.

Bonn odklanja 
Brandtov predlog

BONN, 3. — Podtajnik za infor
macije von Hase je na današnji 
tiskovni konferenci sporočil, da je 
bonska vlada odbila Brandtov pred
log o ustanovitvi posvetovalnega 
organa za reševanje nemškega vpra. 
šanja. Von Hase je izjavil, da pri- 
tiče odgovornost glede tega izključ- 
no vladi. Pripomnil je, da je kanc
ler Erhard večkrat poudaril potre
bo skupne politike vseh stranic 
glede tega.

Glede bivanja francoskih čet v 
Nemčiji ni hotel von Hase pove
dati, ali bo bonska vlada sprejela 
pogajanja s Francijo, tudi če bo 
ta odklonila pogajanja z drugimi 
štirinajstimi članicami NATO. »Ko 
se bodo pogajanja začela, je dodal 
von Hase, bo zvezna vlada priprav, 
ljena še enkrat poudariti svojo že
ljo, naj divizije generala Massuja
ostanejo na nemškem ozemlju.«
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Iranski šah Reza Pahlevi 
na uradnem obisku v SFRJ
Izjave indijskega ministra Singa o pripravah za trojni sestanek
BEOGRAD, 3. — Predsednik re

publike maršal Tito, podpredsed
nik Rankovič, predsednik skupšči
ne Edvard Kardelj, namestnik vr
hovnega poveljnika oboroženih sil 
Jugoslavije armadni general Ivan 
Gošnjak in druge visoke osebnosti 
so danes ob 13.30 na beograjskem 
letališču pozdravili iranskega ša
ha Rezo Pahlevija, ki je prispel 
v spremstvu zunanjega ministra 
Abasa Arama in drugih osebnosti 
na devetdnevni uraden obisk v 
Jugoslavijo.

Po slovesnem sprejemu na leta
lišču je predsednik republike mar
šal Tito spremljal svojega gosta 
v njegovo rezidenco na Dedinju. 
Beograjčani, ki so bili na ulicah, 
so visokega gosta toplo pozdravih.

Danes popoldne je Reza Pahlevi 
položil venec na grob neznanega 
vojaka na Avali, zatem pa je v 
svoji rezidenci na Dedinju sprejel 
voditelje diplomatskih misij, akre
ditirane v Beogradu, Nocoj sta 
predsednik republike maršal Tito 
in njegova soproga priredila v pa
lači zveznega izvršnega sveta v 
novem Beogradu slovesen sprejem 
v čast iranskemu šahu. Med spre
jemom sta si Tito in Reza Pahle
vi izmenjala visoka odlikovanja. 
Jutri dopoldne se bodo v Beogra
du začeli jugoslovansko-iranski po
litični pogovori.

Državni minister Indije Dineš 
Sing, ki je včeraj izročil osebno 
poslanico Indire Gandi predsedni
ku Titu, je odpotoval danes zju
traj iz Beograda v Kairo, da bi

izročil podobno poslanico Indire 
Gandi tudi predsedniku ZAR Na
serju. Glavna tema pogovora mi
nistra Singa z Markom Nikezičem 
in njegovim namestnikom Mišo Pa- 
vičevičem je bila, kot se je v Beo
gradu moglo zvedeti, priprava troj
nega sestanka Tito-Naser-Indira 
Gandi. Po razgovorih Singa z e- 
gipčanskimi državniki in funkcio- 
narii bosta verjetno določena da
tum in kraj sestanka. Kot je zna
no, je bil med nedavnim sestan
kom Tito-Naser v Aleksandriji v 
skladu s skupno željo Indije, Ju
goslavije in ZAR načelno sprejet 
sklep o trojnem sestanku. Sklep 
je bil potrjen tudi med obiskom 
in razgovori indijskega ministra 
Singa v Beogradu. Minister Sing 
je pred odhodom iz Beograda iz
javil, da so z Markom Nikezičem 
in Mišo Pavičevičem obravnavali 
vprašanja skupnega interesa, vpra
šanja v zvezi s politiko nepoveza
nosti in o možnosti sestanka Tito. 
Naser-Indira Gandi. Na vprašanja 
novinarjev, kdaj bo trojni sesta
nek, je Sing odgovoril, da je naj
bolje o tem trenutno ne ugibati. 
Zagotovil pa je, da bodo o tem v 
kratkem obveščeni. Sing je nada
lje obvestil novinarje, da sta se 
jugoslovanska in indijska vlada 
dogovorili, da se v bodoče dvakrat 
letno, izmenoma v Novem Delhi- 
ju in v Beogradu, sestanejo zastoj* 
mki zunanjih ministrstev. Na se- 
stanku bodo vodili delegacije funk
cionarji oziroma ministri, kar bo 
odvisno od važnosti vprašanja, ki 
bo na dnevnem redu.
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Kako Sovjetska zveza rešuje 
daljnovzhodno problematiko

Nedavni obisk generalnega se
kretarja CK KP SZ Brežnjeva v 
Vladivostoku, je znova obrnil po
zornost na Daljni vzhod. Uradno 
je Brežnjev odšel tja, da bi iz
ročil daljnovzhodni oblasti red Le
nina za dosežene gospodarske u- 
spehe. Dajanje takih odlikovanj 
raznim oblastem in republikam v 
Sovjetski zvezi sicer vedno sprem
ljajo s slovesnostmi in obiski vi
sokih partijskih in državnih vo
diteljev, vendar nikakor ni nujno, 
da odlikovanje izroči eden od »ve
like trojice*.

Približno ob istem času so bile 
odlikovane Kaliningradska oblast, 
Karelska AS,SR in nekatere druge 
oblasti. Zakaj je Brežnjev odne
sel odlikovanje prav na Daljni 
vzhod? Morda je to vprašanje pre
tirano, vendar so ga opazovalci v 
Moskvi precej vztrajno zastavljali. 
Razširile so se celo govorice, da 
se je Brežnjev v Vladivostoku se
stal s Kirn Ir Senom. Za te govo
rice ni nobenega dokaza in nava
jam jih samo zato, ker zgovorno 
kažejo na zanimanje, ki ga je 
zbudilo to potovanje.

Daljni vzhod postaja za Sovjet
sko zvezo vse bolj zanimiv, tako s 
stališča notranje kot zunanje po
litike. Daljni vzhod, ki obsega ob
širna obrežna prostranstva ob Ja
ponskem in Ohotskem morju, po 
redki naseljenosti in gospodarski 
razvitosti prednjači samo pred Za- 
polarjem, severom Sibirije in de
lom srednjeazijskih puščav. V pri
merjavi z naštetimi predeli pa je 
kolonizacija Daljnega vzhoda mno
go bolj aktualna zaradi soseščine 
dveh azijskih velikanov — Japon
ske in Kitajske.

Ta soseščina, zlasti skupna me
ja s Kitajsko, m posebno prijetna 
in to ne le zaradi ozemeljskih za
htev Kitajske. Ce pogledamo na 
zemljevid naseljenosti in s tem 
tudi osvojenosti teh ozemelj, vi
dimo zanimivo sliko. Od sovjet
sko- kita j sko-mongolske tromeje pa 
do Vladivostoka poteka nedaleč od 
sovjetsko-kitajske meje v dolžini 
več kot 2.500 kilometrov transsi- 
birska železnica. Ob njej je dosti 
mest m naselij in sploh je trans- 
sibirski pas v vsej dolžini razme
roma dobro koloniziran. Onstran 
tega ozkega pasu naseljenosti pa 
se začenjajo neskončni prazni pro
stori vzhodne Sibirije in Amurske 
oblasti. Ob pogledu na zemljevid 
naseljenosti se nehote vsiljuje pri
merjava, da je ozek transsibirski 
pas v bistvu nekakšen sodobni 
kitajski oziroma sovjetski zid, ki 
ne ločuje le dve državi, ampak 
tudi gosto naselje in severovzhod 
Kitajske od prazne Sibirije in 
Daljnega vzhoda.

Kolonizacija tega dela države, ki 
razpolaga z velikimi naravnimi bo
gastvi, ni le gospodarsko vpraša
nje, ampak tudi vprašanje meja. 
Seveda ne v formalnem smislu, 
kajti ta stvar je po letu 1956, ko 
so dokončno jasno določili meje 
in ko se je večina kitajskega pre
bivalstva vrnila v domovino ali se 
preselila v druge predele ZSSR, 
urejena.

Doslej Daljni vzhod ni spadal 
med področja, ki so uradno ozna
čena kot nova, z vsemi prednost
mi, ki iz tega izvirajo. Tu so plače 
enake, kot v drugih «starih» pre
delih, cene so nekoliko višje, za
radi dolgih prevozov, zaposleni ni
majo istih ugodnosti kot v Sibiriji 
ali Zapolarju glede plačanih po
tovanj na dopuste, ki so daljši 
kot drugje in podobno. Skratka, 
gmotni položaj, ki je eden najbolj 
prepričljivih razlogov za preselje-
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O humanizmu 
in socializmu
Pri Državni založbi Slovenije je 

pod naslovom O HUMANIZMU 
IN SOCIALIZMU izšla zanimiva 
.knjiga z izborom člankov ter raz
prav znanega javnega in politič
nega delavca, profesorja Borisa 
Ziherla. Gre za izbor in ponatis 
v knjigi nekaterih aktualnih raz
prav, ki so bile že objavljene po 
raznih revijah in časnikih, ki pa 
v er dar šele skupaj v knjigi dobe 
svojo posebno veljavo. Na eni 
strani namreč kažejo te razprave 
pravo dejavnost avtorja v zaokro
ženi podobi, na drugi strani pa 
so šele z objavo v knjigi postale 
bolj priročne in tako zadobile 
pravo vrednost. Posebno še, ker 
vsi objavljeni teksti govore o ne
katerih aktualnih vprašanjih hu
manizma in socializma, zlasti še 
glede na naše domače razmere.

Pri tem je tudi vsebina knjige 
pestra. Uvodoma je objavljena 
razprava Zapiski o nekaterih raz
pravah o humanizmu in socializ
mu, pri čemer avtor ugotavlja, 
kako se sodobna znanost ukvarja 
s problematiko sodobnega socia
lizma in humanizma. Nekal besed 
o Hauserju in nlegovi socialni 
zgodovini umetnosti in literature 
je posnetek sklepne besede, ob
javljene v slovenski izdaji Hau- 
serjevega dela. En sestavek je 
posvečen Leninu, eden pa govori 
o Cinkarievem Hlapcu Jerneiu. 
Po svo(e sta si sorodna spomin
ska sestavka, od katerih je eden 
posvečen štiridesetletnici oktobr
ske revolucije drugi pa pomeni 
Osvobodilne fronte. O Heglu in 
vplivu njegove filozofije na Pre
šerna in sploh na nas narod v 
odločilnem obdobju naše zgodo
vine govori razprava Hegel in 
Prešernov krog. Omeniti je še 
razpravo Jugoslovanski narodi v 
letu 1848, ki jo je Ziherl napisal 
za francosko revijo Europe.

Gre torej za vrsto kvalitetnih 
teoretičnih del, ki se dotikajo 
aktualnih vprašanj socializma in 
humanizma in ki bodo zato, do
stopne v knjigi, še toliko pomemb
nejše. Izid te knjige pa je vse
kakor dokaz, da smo sposobni 
pri nas izdajati tudi izbore teo
retičnih del, ki sicer niso poseb
no dobičkonosne. Zato pa toliko 
bolj potrebne.

vanje v oddaljene predele države, 
na Daljnem vzhodu nima pravega 
učinka. Razen tega pa kitajske 
ozemeljske zahteve in ves spor s 
Kitajsko, za katerega je jasno, 
da ne bo kratkotrajen, povzroča 
še dodatne psihološke ovire za 
večji pritok naseljencev.

Na XXIII. kongresu KP SZ so 
opozorili, da je treba več storiti 
za kolonizacijo in gospodarski 
razvoj Daljnega vzhoda, isto, sa
mo v še bolj določni obliki pa je 
priporočil Brežnjev v govoru na 
kongresu Komsomola. Na splošno 
vlada prepričanje, da je treba 
Daljnemu vzhodu omogočiti enak 
položaj kot drugim «novim» pod
ročjem in na ta način pospešiti 
naseljevanje, ki kot kaže stagnira, 
namesto da bi napredovalo. Obisk 
Brežnjeva v Vladivostoku, ki je 
bil daljši, kot je bilo predvideno, 
je bil gotovo posvečen tudi tem 
vprašanjem.

V tesni zvezi s tem notranjim 
vidikom daljnovzhodne problema
tike, je tudi njen zunanji vidik. 
Za učinkovito in hitro gospodar
sko osvajanje teh področij so po
trebna ogromna sredstva in celo 
država, kot je Sovjetska zveza, 
jih ni zmožna v celoti zagotoviti 
sama. Na dlani je, da se tu ponu
jajo izredne možnosti za sovjetsko- 
japonsko sodelovanje. Japonska je 
nadvse zainteresirana za investici
je v Sibirijo in Daljni vzhod, ki 
ji prvič obetajo hitre in velike 
koristi, drugič pa ji v perspek
tivi zagotavljajo tako tržišče kot 
surovinsko bazo.

Na prvi pogled so interesi iden
tični in dejansko tudi so. Vpra
šanje sovjetsko-japonskega gospo
darskega sodelovanja je že dolgo 
aktualno, vendar so praktični re
zultati precej mršavi, v primer
javi z možnostmi pa malenkostni. 
Vzroka za to ni mogoče iskati 
samo v notranjih ovirah in pomi
slekih v obeh državah, ampak v 
veliki meri v njunih zunanjih od
nosih.

Kitajska propaganda vneto izko
rišča še tako droben sovjetski 
poskus sodelovanja z Japonsko za 
napade na sodelovanje ((sovjetskih 
revizionistov« z imperializmom. 
Kljub vsej nesmiselnosti in škod
ljivosti politike nasprotovanja so
delovanju njen vpliv v Aziji ni 
nepomemben. Spomini na japon
ski militarizem ter iz njih izvira
joča strah in nezaupanje po eni 
strani, po drugi pa lastni politični 
računi nekaterih azijskih držav, 
ustvarjajo ugodna tla za kitajsko 
sejanje nezaupanja do sovjetsko- 
japonskega sodelovanja.

Razen tega je bil še drug zelo 
važen pomislek. Sovjetski zvezi je 
kitajski vpliv v azijskih socialistič
nih državah in komunističnih par
tijah seveda vse prej kot prijeten. 
Zadnje čase je opaziti napredek 
v odnosih med Sovjetsko zvezo in 
Severno Korejo. Le-ta se je, kot 
kaže, odločila za bolj nevtralno 
politiko v sporu Moskva-Peking. 
Sovjetska zveza je seveda živo za
interesirana za tak razvoj, ki pa 
ne poteka čisto gladko.

če so informacije, ki so na vo
ljo, točne, potem je Severna Ko
reja zelo nezadovoljna z napori 
za razvoj sovjetsko-japonskega so
delovanja. Glede na znano korej
sko politiko vsestranskega naspro
tovanja japonskemu militarizmu 
in imperializmu, ki temelji na 
težkih spominih japonske okupa
cije in boja za neodvisnost, jo to 
več kot verjetno. Korejsko stali
šče lahko lepo ilustrira citat iz 
članka Son Sun Ira objavljenega 
v zadnji številki revije »Nova Ko-

«Danes je prerojeni japonski mi
litarizem dejansko stopil na pot 
obnovitve že zdavnaj propadle za
misli o 'sferi skupnega razcveta 
velike Azije’. Najresnejša nevar
nost, ki jo skriva v sebi japonski 
militarizem, je prav v tem, da slu
ži kot udarni odred ZDA pri pro
vokacijah proti socialističnemu' ta
boru in narodnoosvobodilnim gi
banjem... Japonska skuša v na
grado za službo agresivnim načr
tom ZDA v Aziji zadovoljiti svoja 
ekspanzionistična poželenja ... Za
ostriti moramo budnost nasproti 
nevarnim težnjam japonskih mi
litaristov, kajti to je eden od čle
nov protiameriškega boja, ki bo 
privedel k propadu agresivne a 
meriške politike in njenih načr
tov za zasužnjenje Azije.«

Iz tega ni težko videti, da sma
tra Severna Koreja svoje stali
šče do Japonske kot obvezno tudi

za druge socialistične države in 
da lahko napore za izboljšanje 
odnosov z Japonsko ocenjuje sa
mo kot posledico napačne ocene 
ali podcenjevanja japonske nevar
nosti, če ne še kot kaj hujšega. 
Hkrati ta dejstva opozarjajo tudi, 
kako zamotan je sovjetski polo
žaj na Daljnem vzhodu.

Ko ugotavljamo, da je Sovjet
ska zveza v nedavni preteklosti 
posvečala premalo pozornosti svo
jim ozemljem na Daljnem vzhodu, 
se moramo nehote vprašati, ali ni 
morda posvečala premalo pozor
nosti tudi širšemu Daljnemu vzho
du za njenimi mejami in morda 
tudi jugovzhodu. Ni se namreč 
mogoče ubraniti vtisa, da se mno
go stvari v tem delu sveta, ki se 
posredno ali neposredno tičejo tu
di' Sovjetske zveze, odigrava brez 
nje. Nedvomno Je spor s Kitajsko 
vplival na izgubo orientacije, ven
dar je skoraj prav tako nedvom
no, da je to le začasno. Razvoj 
vse bolj terja prisotnost Sovjetske 
zveze na Daljnem vzhodu — go
spodarsko na njenem lastnem in 
politično v širših okvirih — in 
kaže, da nastopa čas, ko bodo 
po sedanjem začasnem zastoju 
posvetili več pozornosti komplek
su te problematike.

J. S.

V Zagrebu 
razstava 
posvečena 
Danteju

Slika z Luninegea površja, ki jo je oddala sonda «Surveyor» in 
sprejel Vesoljski center v Pasadeni. V ospredju se dobro vidi ka
men, visok 15 in dolg 30 cm. Svetli lisi na levi sta sončna refleksa z 

ogledal telekamer na sondi

ZAGREB, 3. — V Zagrebu so 
danes v novo urejenem centru za 
kulturo in informacije odprli raz
stavo, posvečeno 700-letnici roj
stva Danteja Alighierija. Razstav
ljene knjige, dokumenti in facsi- 
mili prikazujejo na pregleden na
čin življenje in delo tega velike
ga italijanskega pesnika. Po ot
voritvi. razstave ie o pomenu 
Dantejevega dela številnim kul
turnim in javnim delavcem go
voril univ profesor dr. Ivo Fran- 
keš. V imenu italijanske vlade se 
je organizatorjem razstave zah
valil italijanski generalni konzul 
v Zagrebu Antonio Restivo.

Skladatelj Ciril Pregelj
je umrl v Ankaranu

V ankaranski bolnišnici je umrl 
slovenski skladatelj Ciril Pregelj. 
Rodil se je leta 1887 v Olševku 
pri Kranju. Glasbo je študiral na 
Dunaju. Več let je deloval kot 
glasbeni učitelj v Celju. Po upo
kojitvi se je nastanil v Ljublja
ni in potem v Izoli. Zapustil je 
dolgo vrsto orkestralnih, plesnih 
in scemkih kompozicij, veliko so- 
lospevov in zborovskih skladb, 
največ pa mladinskim pesmi in 
priredb narodnih pesmi, čeprav 
je bil bolan, je pripravljal novo 
zbirko Sto narodnih pesmi. Ciri
la Preglja so pokopali v Izoli.

Unfitfe ^ ql(*rinliUbe

«SURVEY0R» POŠILJA KRASNE ZELO JASNE SLIKETuristični delavci iz Pulja 
so bili včeraj v Trstu gostje 

Letoviščarske ustanove
Kot gostje tržaške Letoviščarske 

ustanove so se včeraj mudili v 
Trstu predstavniki turističnih in 
kulturnih ustanov iz Pulja. Prven
stveni namen njihovega prihoda v 
Trst je bil, seznaniti se z delova
njem sistema »luči in zvoka« in v 
ta namen je bila zvečer prav zanje 
na Miramaru znana predstava. V 
Pulju nameravajo namreč narediti 
nekaj podobnega v tamkajšnji 
areni

Zvečer so bili na večerji v restav
raciji «Orchidea» pri Miramaru. 
Med gosti so bili med drugimi Mar
ko Zlatič, 'ravnatelj Istrskega na
rodnega gledališča in podpredsed
nik Turistične zveze v Pulju, Fra
njo Nefat, predsednik Turističnega 
društva v Pulju prof. Boris Bačič, 
ravnatelj puljskega muzeja, Anton 
Cmobori, načelnik za družbene služ
be, Peter Pancun, ravnatelj »Istra- 
projekta«, Gartner Ivan, ravnatelj 
gostinskega podjetja Veruda, Gra- 
ziano Sorgarello, ravnatelj gostin
skega podjetja Riviera, Miloš Ri
barič, direktor Kvarner-Expressa v 
Pulju in številni drugi. Gostitelja — 
tržaško Letoviščarsko ustanovo — 
so zastopali njen predsednik odv. 
Di Giacomo, tajnik dr. Quittan in 
drugi

Gostje, ki so imeli s tukajšnjimi 
turističnimi predstavniki razgovo
re že tudi popoldne, so s svojimi 
gostitelji razpravljali o problemih 
medsebojnega sodelovanja pri us
merjanju turistov na našem šir
šem področju ne glede na m»:o 
Znano je že, da so se predstavniki 
turizma s tržaškega in istrskega 
področja dogovorili, da izdajo sku
pen prospekt v petih jezikih (v ita
lijanščini, slovenščini, hrvaščini, 
nemščini in angleščini), ki bo s 
svojimi informacijami - predvsem 
o prireditvah - zajemal vse ome
njeno področje. Turist, ki se bo 
ustavil v naših krajih, bo n, pr. 
poučen tudi o prireditvah v Opatiji 
ali Portorožu, turisti v Istri pa bo
do prav tako informirani o tem, 
kdaj bo n. pr. kaj na tržaškem 
gradu.

Včerajšnje srečanje tržaške Leto
viščarske ustanove z gosti iz Pulja 
je bilo prvo tako srečanje z nji
mi in bo gotovo pomenilo zametek 
nadaljnjega uspešnega sodelovanja. 
To sodelovanje narekuje sama se
danja stvarnost in gotovo bo po
stalo sodelovanje še bolj tesno.

s Cortino močno okrepljena. Od 15. 
junija do 5. septembra bo Cortina 
štirikrat na teden povezana z Al- 
bengo, Bologno in Genovo ter 
dnevno z Asiagom (dva leta), Bellu- 
nom, Jesolom, Trevisom, beneškim 
Lidom ter z letališčem «Marco Po
lo« pri Tesseri (Benetke).

Na liniji proti Milanu pa bodo 
uvedli poleg tradicionalnih 7-se- 
dežnih «Pilatus Porter« še nova le
tala «Skyran» z 18. prostori; ta le
tala lahko letijo s hitrostjo 330 km 
na uro.

Samo včeraj z Lune 
863 izredno lepih slik

Ali je na Luni precej visoko gorovje?
PASADENA, 3. — Potem ko je I 

sonda «Surveyor» včeraj rahlo pri
stala na Luni, je začela že drugič 
oddajat: na Zemljo vrsto fotogra
fij. Danes je oddala 863 izredno 
jasnih slik, nakar je prenašanje 
prekinila za 16 ur. Zaradi rotaci
je namreč kontrolna postaja Gold- 
stone v Kaliforniji za 16 ur ne 
more več sprejemati slik. Po 16 
urah pa jih bo zopet lahko spre
jemala.

Letalske zveze 
s Cortino d Ampczzo

CORTINA D’AMPEZZO, 3. — Le
tošnje poletje bo letalske služba

Informacije, ki jih je doslej po
slal «Surveyor», vsaj po kvantite
ti najmanj 40-krat presegajo in
formacije sovjetske «Lune 9», ki 
je prva rahlo pristala na Luni in 
začela prenašati na Zemljo slike.

«Surveyor» je ugotovil, da jena 
Luni neka čudna nabreklina, ki 
mogoče ni dlje od sonde kot ka
ka dva ali tri kilometre. Ce je 
res taka razdalja, potem gre za 
skromno vzpetino. Ce pa je na
breklina oddaljena nekaj desetin 
kilometrov, potem gre za precej 
visoko gorovje, na katero se ni 
prav nič mislilo Treba bo še ne
kaj dni, da se bo razrešil problem 
čudne nabrekline.

Ce ste visoke in vitke, predvsem pa če ste tudi zelo mlade, potem 
vam bo gornji De Parlsinijev modei brez dvoma odgovarjal. Bolero 
je iz bombažnega muslina, hlače pa iz piqueta, oba pa imata rož
nati vzorec na svetlomodri podlagi. Na vsak način primemo obla

čilo za plažo, oziroma za dopust na morju 
(Fotografska služba Ente Italiano della Moda — Turin)
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«Zlata mrzlica» v neki francoski vasi
PARIZ, 3. — Majhna francoska 

vasica na Loiri doživlja svoje mrz
lične ure Gre za Usson-en-Forez, 
kjer je bivši rudar Auguste Non- 
net prepričan, da je odkril po
membno zlato žilo. Prebivalci pa 
so tudi tako zelo prepričani, da 
jih je doletela velika sreča, da so 
celo ustanovili odbor, ki naj pre
preči »nedovoljeno* iskanje, ki naj 
bi ga opravili neki rudarski stro
kovnjaki, katere je Bonnet sam 
povabil. Lastniki zemljišč »zlato- 
nosnega področja* nameravajo u- 
veljaviti svoje ekskluzivne pravi
ce.

Za sedaj pa se še ne ve, kje 
naj bi bila zlatonosna žila, Bon
net pa je povedal, kako je sploh 
zlato odkril. Hodil je lovit r.be 
in svojo steklenico vina je vedno 
položil v neki hladen studenec. 
Ni si pa znal razlagati, zakaj je 
voda vedno rumenkasta. O tern 
je govoril z nekim prijateljem, ki 
mu je naročil, naj mu prinese ne
kaj tiste zemlje — in tako se je 
začelo.

Prva raziskava je odkrila, da je

v toni materiala 4,180 kg zlata. 
Druga preiskava, ki jo je napravil 
neki strokovnjak po naročilu pri
zivnega sodišča iz Lyona, je dala 
približno isti rezultat: 4,320 kg- 
To je kar izreden procent, saj ni
kjer na svetu ni na tono več kot 
3 kg zlata. Industrijsko pa začne
jo izkoriščati zlate žile že tedaj, 
če je 10 do 15 gramov zlata v to
ni materiala.

Na ministrstvu za industrijo in 
trgovino v Parizu pa niso izgubili 
glave in njih mnenje je o vsej 
zadevi povsem negativno. Toda v 
Usson-en-Forez zlata mrzlica še na
rašča.

Leto 1967 razglašeno 
za leto svetovnega 
turizma

BEOGRAD, 3. — V Moskvi je 
od 23. do 27. maja letos zasedala 
mednarodna unija uradnih turi

stičnih organizacij. Na zasedanju 
so govorili o pripravah za leto 
1967, ki so ga razglasili za leto 
mednarodnega turizma. Pomočnik 
predsednika zveznega odbora za tu
rizem Ljubo Drndič Je v tej zvezi 
danes podrobneje seznanil časnikar
je o zasedanju, na katerem Je prav 
on zastopal našo državo.

Povedal je, da so največ govorili 
o nadaljnjem sproščanju obmejnih 
in vseh drugih formalnosti, ki za
virajo turistični razvoj. Z dekla
racijo so priporočili vsem državam 
v svetu, naj podpro nadaljnjo 
poenostavitev teh formalnosti. Pred
lagali so tudi, naj bi naslednje 
leto vlade uvedle posebne olaj
šave za potovanja turistov. Ena 
takšnih olajšav naj bi bila uvedba 
tako Imenovanih turističnih izkaz
nic namesto potnih dovoljenj. Po
leg tega naj bi omejili stroške za 
potna dovoljenja, odpravili nacio
nalne Izstopne vizume itd. Na za
sedanju so večkrat dali za zgled 
našo državo, ki Je v zadnjih dveh 
letih močno poenostavila vse for

malnosti in z 19 državami skleni
la pogodbe o odpravi vizumov.

Na tem pomembnem zborovanju 
turističnih strokovnjakov so pre
brali več referatov o perečih pro
blemih s področja turizma. Pose
bej so opozorili, da bi bila potreb
na podrobnejša analiza o vplivu tu
rizma na gospodarsko preobrazbo 
nerazvitih področij.

Pred tremi leti 
je umrl Janez XXIII

VATIKAN, 3. — Danes Je pote
klo tri leta, odkar je umrl papež 
Janez XXIII. Papež Pavel VI. Je 
Imel zjutraj mašo zadušnico za 
svojega prednika na papeškem pre
stolu, poznejo pa Je bila slovesna 
zadušnica, ki jo je bral beneški 
patriarh ob navzočnosti papeža, 26 
kardinalov, predstavnikov diplo
matskega zbora in drugih.

Jemenska vlada 
hudo obtožuje 
Veliko Britanijo

CAPTOWN, 3. — Jemenska vlada 
je obtožila Veliko Britanijo, da i- 
ma prste vmes pri napadu na 
jemensko mesto Beido, Mesto so 
v ponedeljek napadle sile tako ime
novane Južnoarabske federacije ob 
pomoči britanskih okupacijskih 
enot.

Jemenska vlada je sporočila, da 
so minulo soboto in v ponedeljek 
močno obstreljevali mesto s topni
štvom, pri čemer je bilo precej 
človeških žrtev in gmotne škode. 
Ves prejšnji teden, pravi sporoči
lo, je bilo letališče pri Beidi pod 
topniškim ognjem. Britanske oku
pacijske enote so pred desetimi 
dnevi napadle tudi skupino potni
kov.

*
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Zanimiva razprava dr. J. Jerija 
v junijski Številki «Sodobnosti»

Izšla je 6. številka letošnjega 
letnika «Sobodnostia. Iz te šte
vilke omenjamo na prvem mestu 
razpravo Izkrivljena resnica (Ob 
ugotavljanju jezikovne pripadno
sti med rednim popisom prebi
valstva na tržaškem območju ok
tobra leta 1961), ki jo je napisal 
znani specialist za novejšo zgo
dovino Trsta dr. Janko Jeri. Si
cer pa je v tej številki znaten pes
niški prispevek Lojza Krakarja 
ter nekaj krajših pesmi Toneta 
Kuntnerja pod skupnim naslovom 
Kmet; | te pesmi so iz zbirke 
Vsakdanji kruh. Ljudi, ki so bli
zu gledališča, bo zlasti zanimal 
esej Filipa Kalana o sodobnih tu
jih avtorjih na slovenskem odru. 
Branka Jurca objavlja krajšo pro
zo Nikogar ni, ki bi Lizo pokli
cal. Pretresljivo in obenem jed
ko zagrenjeno je Pismo ustre
ljenemu bratu, ki ga je napisal 
Jože šifrer. (Njegov brat je bil 
profesor in književnik Tone ši
frer, ki so ga Nemci ustrelili 20. 
aprila — na Hitlerjev rojstni dan 
— 1942). Mira Mihelič je za to 
številko prispevala kratko raz
mišljanje z naslovom o pisatelj
ski resnici. Objavljeno je tudi dru
go nadaljevanje prevoda eseja 
o Srečku Kosovelu, ki ga je Fran
coz Marc Alyn napisal za uvod 
v knjigo o našem pesniku, ki je 
izšla v Parizu. Prevod, ki ga je 
pripravil Cene Vipotnik, se bo še 
nadaljeval. Pod naslovom Folklo
ra v Jugoslaviji in kratek pripis 
je objavljeno predavanje, ki ga 
je imel Milko Matičetov na V. 
ameriško ■ jugoslovanskem šemi- 
inarju v Novem sadu 7. junija 
1965. Dušan Kermavner polemično 
odgovarja Francetu Berniku v 
zvezi z nekim dogodkom iz leta 
1886 v Slovenski matici. O Pari
škem slavčku (Edith Piaf) piše 
Borut Trekman. Jože Šifrer je 
napisal poročilo o novelistični 
zbirki Ukradena ljubezen Miška 
Kranjca. Jože Horvat piše o dveh 
knjižicah Ele Peroci: Po šoli me 
počakaj in Rišem dan. Pesniško 
zbirko Tihožitja, ki jo je spisal 
Darle Niko (Erik Prunč), mladi 
koroški pesnik, ter je tudi v Ce
lovcu v samozaložbi izdal, je o- 
cenil France Uibemik. Jože Po
gačnik poroča o knjigi Europa 
und die Slaven, ki jo je napi
sal graški profesor slavistike Jo 
zef Mati, izšla pa je v Wiesbad 
nu. O slikarskih razstavah (Grafi 
ka Rika Debenjaka, Skupina BE 
54) piše Aleksander Bassin. Mi
rana Ogrina Pogled na Evropo je 
nekak komentar o političnem po- 
žaju na tem delu sveta. Jože To- 
porišč polemizira z «nekim p/c« 
ob izidu svojega Slovenskega 
knjižnega jezika I. Slede kratki 
zapiski izpod peresa Antikroni- 
sta. Jože Šircelj se je spustil v 
kratko polemiko v Dimitrijem 
Ruplom ob njegovem sestavku v 
letošnji četrti številki Sodobnosti 
Samomor naš vsakdanji.

Izšla
dveh

sta ponatisa 
znanih romanov

Rop na banko 
je uspel

TREVISO, 3. — Dvema mladima 
roparjema, ki sta se pripeljala na 
motorju, je uspel rop v podružnici 
neke banke v Breda di Piave pri
bližno 15 km od Trevisa. Eden od 
roparjev Je s pištolo v rokah pri
silil blagajnika in drugega urad
nika, da sta mirovala, medtem pa 
je drugi ropar pobral po predalih 
denar in ga skrbno zložil v veliko 
torbo, ko jo je imel s seboj. Potem 
sta se z motorjem odpeljala in 
sled za njima je Izginila. Odnesla 
sta več kot 4 milijone lir.

To je v tej bančni podružnici že 
drugi rop v dveh letih. Aprila 1964 
so roparji odnesli 3,5 milijona lir 
v gotovini in za njimi ni bilo več 
ne duha ne sluha.

V naših knjižnih poročilih smo 
že večkrat omenili, da zdaj po
novno prihajajo na knjižni trg 
dela, ki so že zdavnaj izšla, ki 
pa jih ni moč dobiti v knjigar
nah, težko pa celo v knjižnicah. 
V mislih imamo predvsem pre
vode splošno znanih del svetov
nega slovstva, ki smo jih v slo
venščini dobili v času med obe
ma vojnama ali neposredno po 
osvoboditvi, ki pa jih današnji 
rod bralcev komaj še lahko spo
znava. Prav v zadnjem času je 
prišlo na trg več ponatisov veli
kih del svetovnega slovstva. In 
dve taki znani deli sodobne sve
tovne književnosti lahko tudi prav
kar zabeležimo med novostmi na
šega knjižnega trga v izdaji za
ložbe Obzorja.

Roman SORRELL IN NJEGOV 
SIN je pred tremi desetletji, ko 
je v slovenščini prvikrat izšel, 
predstavljal gotovo eno najbolj 
iskanih in branih knjig. Napisal 
ga je angleški pisatelj George 
Warwick Deeping (1877-1950), ki 
je avtor številnih pripovednih tek
stov, med katerimi poznamo pri 
nas tudi Usodovca. Roman Sor- 
reli in njegov sin, ki ga je na-
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Magyar Circus Sandra Orfeija se ponaša tudi z 
dischnig, odlično krotilko levov. Predstave cirkusa 

Ulici sv. Marka

brhko Moniko Gra- 
vsak dan na

pisal v času po prvi svetovni voj
ni pa je gotovo ne samo najbolj 
brano, temveč tudi njegovo naj
bolj uspelo delo. Morda tudi za
radi tega. ker je roman deloma 
avtobiografski in je v osebnost 
glavnega junaka, stotnika Sorrel- 
la vdahnil tudi svoje lastne po
teze ter opisal svoje lastne živ
ljenjske izkušnje. V romanu pri
poveduje pisatelj o stotniku Sor- 
rellu, ki po demobilizaciji PO 
prvi svetovni ostane brez sred
stev in tako rekoč na cesti z de
setletnim fantom. Pred dvema le
toma ga je zapustila tudi žena, 
da bi si uredila boljše življenje- 
V začetku romana ga srečamo, 
ko se s fantom pripelje v majhen 
kraj, da bi nastopil službo Pri 
nekem trgovskem posredniku, ka
terega pa prav noč pred njego
vim prihodom zadene kap. Sor- 
reli je v stiski prisiljen, da sprej
me službo strežnika v majhnem 
hotelu, kjer mora bivši oficir pre
stajati največja ponižanja in naj- 
večje napore, ki jim je komaj 
kos. S samopremagovanjem in že
lezno voljo prestaja vse težave, 
samo da lahko svojemu sinu omo
gočil šolanje in boljše življenje- 
In temu cilju posveča nato vse 
svoje življenje. Sčasoma pa se 
mu vendarle obrne na bolje, do
bi boljšo službo in postane sled
njič celo direktor hotela. Sin Pa 
medtem doštudira in postane 
zdravnik. Prav takrat, ko sin do
seže svoj cilj pa oče zboli in 
umre. Prej je še v nevarnosti 
življenje sina, ki se rani pri ope
raciji in zastrupi. Toda sin ozdra
vi, medtem ko za očeta ni več 
rešitve.

Ta pretresljiva, malce roman
tična a vendar realistična življenj
ska zgodba je mojstrsko pripo
vedovana in odlično predstavlje
na Roman ima vse odlike dobre
ga teksta. Ne samo zanimivo vse
bino in prepričljivo življenjsko 
zgodbo, temveč odlično orisane 
značaje, konflikte, ki se rode « 
značajev oseb in odlično notra
njo zgradbo. Roman zato gotovo 
zasluži, da je znova prišel med 
slovenske bralce. Prevod je delo 
Vladimira Levstika, za sedanjo iz
dajo pa ga je pregledal in prila
godil današnjemu stanju jezika 
Janez Gradišnik.

Drugi roman, ki je skupaj * 
prej navedenim izšel pri založb 
Obzorja v Mariboru je znani ro
man PRIŠLO JE DEŽEVJE, deW 
ameriškega pisatelja Louisa Brom- 
fielda. Tudi ta tekst, ki je gotovo 
močno priljubljena in najbolj bra
na stvaritev Bromfielda smo v 
slovenščini dobili že pred osvo
boditvijo, ponovno pa v prevodu 
Mire Pucove leta 1957. Nova iz
daja bo to zanimivo delo znova 
posredovala številnim bralcem, 
jih temu delu nikoli ne bo manj
kalo. Tudi odličen film ie nam
reč pred leti pripomogel k po
pularizaciji tega teksta, ki je vse
kakor tudi vreden branja.

V romanu bo bralec spozna 
košček življenja v Indiji, žal P® 
bolj kot domačo indijsko ljud
stvo predvsem evropske priseljen- 
ce, ki Iščejo v tej deželi lahek 
zaslužek in brezskrbno življenje- 
Roman se dogaja v Rančipuru, v 
času velike suše, pred katero ev
ropski priseljenci beže v gore, 
domartni pa umirajo zaradi suše 
in bolezni. V ta okvir napetega 
pričakovanja dežja postavlja P1’ 
satelj svoje junake, med katerimi 
je osrednja osebnost Anglež Ran' 
some, ki se je umaknil pred ev
ropsko družbo v indijsko samo- 
to. Njegov prijatelj je indijska 
zdravnik Sajka, ki je idealist m 
skuša pomagati svojemu ljud
stvu. Potem je tu še cela vrsta 
ljudi, protestantski pastor Sm-le, 
gospa Simonova, njena hči fern 
pa lord in lady Heston in še ne
kaj drugih oseb. Pisatelj nas pre
stavi v to aristokratsko družbo, 
ki se pravkar zabava, ko nastane 
potres, ki zruši jez. Voda prepla
vi Rančipur, vtem pa pride do 
nevihte in do monsuna. Voda Pre
plavlja m ruši hiše, odnaša drev
je, živali m ljudi. Ko pa težka 
preizkušnja mine, indijska pokra
jina ozeleni In tako prerojena se 
po monsunskem deževju rodi tu
di družba, od katere so glavni 
pri-padmki doživeli neko notranje 
prerojenje

Razumljivo je, da nudi že oko
lje samo, Indija in monsunsko
deževje, izredno zanimiv okvir za 
pripoved, ki jo Bromfield mojstr
sko obvlada. Njegov pripoveduj 
tekst fe predvsem izredno zani
miv in nam daje izredno plastič
no podobo Indije in življenja ev
ropskih priseljencev pred kakim1 
tridesetimi leti. Prav podoba za
ostale Indije in podoba življenja 
priseljene družbe sta z napetimi 
dogodki prikazani tako plastično> 
da delo priteguje bralca, ki obšir
nega romana prav do konca ne 
odloži. Pri tem velja omeniti, da 
je pisatelj odličen psiholog in da 
je prav v mojstrskem prikazova
nju ljudi in njih značajev odl'ka 
Bromfieldovega pisanja. Si n°- 
benega dvoma, da bo tudi novim 
generacijam bralcev, katerim ie 
nova izdaja namenjena, to del° 
všeč.

Omeniti je še, da je za oba 
romana odlično opremo oskrbel 
Uroš Vagaja. tako da bosta obe 
knjigi tudi po svoji zunanji V°- 
dobi v veselje vsem ljubiteljem 
lepe knjige.

81. Ru.
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Po incidentu 
v Guantanamu

Morda se zadnji incident, ki se 
je pripetil ob guantanamskem opo
rišču na Kubi, ne bo razvil v ve
liko krizo, kot prepričano poudar
jajo vvashingtonski funkcionarji. 
Prav gotovo ni težko opaziti, da 
vsaka nevihta, do katere pride na 
karibskem področju, dvigne na 
površje kak večji problem. To pa 
hkrati dokazuje, kako so razna za
tišja še daleč od pravega, trdnega 
miru.

Mnenje ameriških funkcionarjev, 
da zaradi strelov preko žične pre
grade ob ameriškem oporišču v 
OuantaAamu na Kubi, ne bo pri
šlo do velike krize, se opira na 
dveh predpostavkah: prva temelji 
na tem, da ZDA z Vietnamom na 
plečih nimajo interesa začeti novo 
vročo fronto v sedanjem razpolo
ženju hladne vojne; druga pred
postavka pa sloni na tem, da Ku
ba ne bo tako «brezumna», da bi 
začela napad na ameriško opo
rišče, ali da bi «izzivala» ameri
ško vojaško reakcijo, ker bi to 
bilo podobno «samomoru».

Morda je v ciničnem izrazo
slovju naše dobe težko najti pri
mernejše argumente za prepriča
nje ljudi, da iz te nevihte ne bo 
vojne.

Kubanski vojak je bil ubit 21. 
maja. Kubanci so rekli, da ga je 
Pokosila ameriška krogla 150 me
trov v notranjosti kubanskega o- 
zemlja. Amerikanci pa so izjavili, 
da je bil Kubanec ubit, ko se je 
•vzpenjal čez žično ograjo«, da bi 
Pobegnil, hkrati pa Američani ven
darle pripominjajo, da niso po
vsem gotovi, ali ga Je krogla za
dela, ko je bil še na «ameriški» 
strani, ali tedaj, ko je bil že na 
ograji.

Morda pa bi se bila stvar že tu 
polegla, ko bi sedem dni pozneje 
Pentagon in za njim še sam mi
nister Rusk ne bila prišla na dan 
s trditvijo, da je bil ta incident 
le eden serije ((infiltracij« na 
ozemlje oporišča Guantanamo, da 
se je nekaj podobnega ponovilo 
še dva dni pozneje s skupino še
stih kubanskih vojakov in da je 
vse to skupaj upravičen razlog, 
da je treba Havano opozoriti, se
veda v obliki grožnje, na ((nevar
ne in resne posledice« takšnih in 
Podobnih infiltracij.

Kubanski premier Fidel Castro 
Je v tem našel dokaz, da ZDA 
vršijo ((psihološko pripravo za na
pad« na Kubo in je zato proglasil 
Izredno stanje, zbral veleposlanike 
večine socialističnih dežel in ob
javil poziv prostovoljcem, naj v 
Primeru ameriškega napada na 
Kubo, priskočijo njegovi deželi 
na pomoč. Po tem je sovjetska 
agencija Tass uradno opozorila 
ZDA, naj prekinejo ((sovražne ak
cije«, ker da ima Kuba ((resnične 
in gotove prijatelje«, ki je ne bo
do pustili na cedilu.

Američani so odklonili obtožbo 
Rdela Castra, da pripravljajo na- 
Pad na Kubo. Pri tem so ome
nili dva meseca star dokument o 
ameriški politiki do Kube, doku
ment, v katerem piše, da ZDA 
«ntmajo v načrtu uporabe voja
ških sil v sklopu obstoječih oko
liščin«.

Predstavnik ameriškega zunanje
ga ministrstva ni pojasnil, kaj to 
Pomeni «v sklopu obstoječih oko
liščin«. Vendar pa je bilo opaženo, 
da tudi poročilo agencije Tass, ki 
sicer obtožuje ZDA, poudarja ((po
trebo pa najhitrejši uveljavitvi u- 
Pravičenih zahtev Kube za norma
lizacijo razmer na tem področju«.

S tem se je guantanamski inci
dent pokazal ne le kot predmet 
kubansko-ameriške napetosti, pač 
Ps tudi določenega ameriško-so- 
vjetskega odnosa do Kube, ki je 
bil določen že v dobi pomiritve 
šc znane raketne krize.

Kuba je v sklopu tega globalne
ga odnosa postala predmet nepisa
na sporazuma, v smislu katere
ga so bile rakete s Kube umak
njene, vendar je hkrati Washington 
sprejel tudi obstoj Castrove Kube 
in prevzel obveznost, da ZDA te- 
Sa ((komunističnega otoka« ne bo- 
do likvidirale z vojsko, odnosno 
v°Jno. Kennedyjevi življenjepisci so 
v svojih knjigah o njem povedali, 
ba pokojni ameriški predsednik v 
dobi razčiščevanja raketne krize 
na Kubi ni hotel potisniti nasprot
nika ob zid, ne da bi mu pustil 
Judi «častni izhod«. Kennedy je 
bil prepričan, da v jedrsko-raket- 
nem ((razpoloženju« dejansko dru- 
&e rešitve ni.

Glavne črte tega koncepta Je 
Pozneje, po vsej verjetnosti, spre
te1 tudi sam Johnson. Večkrat, pa 
čeprav ne uradno, so se vrstile 
Pripombe, ki so prihajale prav iz 
krogov, ki so blizu sedanji John
sonovi administraciji, da Kenne- 
jy ni v zadostni meri izkoristil 
Prednosti, ki jo je tedaj imel.

Tako je kubanski kompleks ostal 
ena od pomembnih točk v celot
nem ameriško-sovjetskem iskanju 
ravnotežja, pa čeprav je bilo to 
ravnotežje vedno dokaj krhko. Ce 
Sedamo na ta problem le s stra
teškega vidika, imajo Američani tu 
vsekakor določeno prednost. Ven
dar pa bi bilo težko reči, da Ken- 
nedyjevo razumno razsojanje iz tl
et« dobe nima danes več nobene 
Praktične vrednosti.

Ameriške analize namigujejo na

formulacijo agencije Tass o po
trebi ((normalizacije stanja«, kot na 
znak, da sovjetski odgovor na 
guantanamski incident ni oster. 
Hkrati pa te analize potrjujejo tu
di obstoj določenih obveznosti z 
ameriške strani, da se bodo raz
mere ((normalizirale«. In vendar je 
ta incident dvignil veliko prahu 
na ameriški strani, na strani Ku
be pa so incident še poglobili. 
Kdo je v tej akciji pretiraval? In 
kdo je pretiraval v reakciji?

Američani trdijo, da je v tej 
zadevi pretiraval Fidel Castro. Tr
dijo, da je s tem svojim ((preti
ravanjem« hotel izzvati močnejšo 
sovjetsko obveznost in povečano 
pomoč, hkrati pa z izsiljenim dvi
ganjem alarma želel ustvariti do
ločeno klimo doma. Toda v tem 
ne najdemo odgovora na vpraša
nje, ali je bil Castrov alarm rea
len ali ne.

Toda tudi če bi ne bilo tako, 
strah in nezaupanje, ki sta se ob 
tem dogodku ustvarila, sta zado
sten razlog za upravičenje tega 
pretiravanja. Tega mnenja je celo 
komentator newyorškega «Timesa».

JOSIP VRHOVEC

Slovenska poezija danes
Pred dvema tednoma je bilo v Gorici srečanje pesnikov 

iz šestih srednjeevropskih držav, o katerem smo obširno po
ročali. Na tem srečanju je slovenski pesnik Ciril Zlobec pre
bral tudi svoje poročilo, ki ga danes objavljamo:

Pariza: pred katedralo «Notre Dame»
(Foto M. Magajna)

Dogaja se mi, večkrat, da mo
ram ali čutim potrebo govoriti o 
poeziji svojega časa. In kadarkoli 
govorim, čutim, da spet in spet 
samo tipljem v to skrivnost, ki jo 
tudi sam, ko sem njej resničen 
del, bolj povečujem kot pa razre
šujem. Skrivnost ostaja in z njo ži
vi tudi naša potreba, da razprav
ljamo o poeziji.

Zaradi tega morda tudi to naše 
srečanje.

Govoriti o poeziji je torej zame 
tveganje, a ker je tveganje tudi 
poezija sama, tvegam in se zave
dam, da tudi na tem zboru lahko 
samo iščem odgovor na vprašanje 
o poeziji, na vprašanje, ki je že 
dolga leta enako, nerazrešeno prav 
zato, ker poezija sama neprestano 
menjuje svoj obraz, pravzaprav 
svoje obraze, da se prašujemo, 
kateri je pravi, kateri najprimer
nejši, najbolj resničen v prostoru 
in času, ki v njima živimo in pes- 
nikujemo.

In v svojem posebnem, značil
nem prostoru in v času, ki je 
orientiran bolj k posplošitvam kot 
k posebnostim, živi tudi slovenska 
poezija.

In tako sem spet pri temi, ki 
me intimno vznemirja; in zato, kot 
sem že rekel, tvegam, da ponovno
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NOVOST V TOVARNI V VJOLFSBURGU

Avtomatični prenos 
tudi pri «Volkswagnu»?
Gre za ohranitev zelo pomembnega ameriškega trga

PARIZ, junija. — Zahodnonem- 
ška tovarna avtomobilov Volksvva- 
gen je okoli 30 odst. svoje pro
izvodnje pošiljala čez Atlantik. 
Ker gre njena letna proizvodnja 
nad milijon vozil, pomeni, da je 
tovarna iz Wolfsburga prodala v 
Ameriko okoli 300.000 vozil na 
leto. Z lanskim letom pa je za
čel ta izvoz upadati, ali se je vsaj 
ustavil na ravni prejšnjega leta. 
Da bi ne ostali pri tem, namera
va tovarna svoja vozila še izpo
polniti. Tako piše zadnja šte
vilka pariškega lista «L’Equipe», 
ki pravi tudi, da bo tovarna iz 
VVolfsburga uvedla pri svojih vo
zilih tako imenovani avtomatični 
prenos, to se pravi neko takšno 
ali podobno rešitev prenosa, s 
kakršno se je turinsko podjet
je pred časom pojavilo na avto
mobilskem salonu v Ziirichu, kjer 
je predstavilo svojo verzijo «850» 
z avtomatičnim prenosom.

Samo po sebi je umevno, da 
nameravajo v Wolfsburgu svoja 
vozila izpopolniti in jih še bolj 
avtomatizirati predvsem zaradi 
tega, da bi se prilagodili ameri
škim zahtevam, kjer je avtoma
tični prenos že več let doma, 
vendar ne gre le za ohranitev 
ameriškega tržišča, pač pa tudi 
za ohranitev evropskega, kjer tu
di to podjetje s svojo velikansko 
proizvodnjo naletava na vedno 
hujšo konkurenco.

«Deset 
zapovedi» 
za varen 
avtomobil
LUANO, maja,-»Deset zapove

di», ki so jih sestavili zdravniki 
in ki naj bi jih upoštevali gra
ditelji avtomobilov, bi v pre
cejšnji meri spremenili delo na 
sedanjem tekočem traku v to
varnah avtomobilov. «Deset za
povedi*, ki so nastale na osnovi 
statističnih podatkov (polomlje

ne roke in noge, porezani obra
zi, stlačeni prsni koši itd.), je na 
konferenci v Loanu prikazal 
prof, Giovanni Noli, kirurg s 
kiruške klinike na genovskem 
vseučilišču in tajnik znanstvene
ga oddelka «zdravniškega avto
mobilskega kluba«. Na tej kon
ferenci je posledice prometnih 
incidentov nazorno prikazal tu
di film, ki so ga napravili v bol
nišnicah. kjer so zdravili žrtve 
prometnih nesreč.

Predolgo bi bilo, dobesedno na
vesti vseh «deset zapovedi», za
to bomo navedli le nekaj tega, 
kar zdravniki od graditeljev av
tomobilov zahtevajo: Učinkovito 
oblogo strehe, sten, robov in hrb
tu prvih sedežev ter komandne 
plošče; varnostne pasove na tri 
trake, ki mora,jo biti v skladu 
z anatomijo ih 'fiziologijo člove
ka; volan v obliki kupe ali lija
ka, ki bi bil pritrjen na ((tele
skop skeni,, drogu in ki bi bil ob
ložen; sedeži morajo biti trdno 
pričvrščeni, naslonjala sedežev 
pa bi se morala obračati po po
trebah šoferja in bi morala biti 
narejena po fizioloških potrebah 
človeka; vrata avtomobilov bi 
morala biti zares varno zaprta; 
vetrobran bi moral biti iz pla
stike in bi moral biti vgrajen 
tako, da bi ga bilo možno «iz
strelitis; komandni inštrumenti 
bi morali biti vdelani v komand
no ploščo; notranje ogledalo za 
vzvratno gledanje bi bilo treba 
odstraniti, kot bi bilo treba uki
niti nekatere druge notranje pri
ključke; končno bi bilo treba 
tudi karoserijo precej okrepiti.

Pravzaprav ne zahtevajo zdrav- 
niki-strokovnjaki nič novega, od
nosno nič, kar bi ne bili že zdav
naj zahtevali. Toda doslej so nji
hove zahteve naletele pri odgo
vornih krogih na gluha ušesa. V 
ZDA pa bo država odslej naro
čala vozila le pri tistih ameri- 
kih avtomobilskih podjetjih, ki 
bodo upoštevali 17 zahtev glede 
varnosti, in sicer zahtev, ki se 
v določeni meri dajo strniti v 
že omenjene zahteve.

Prof. Noli je pri tem vendarle 
poudaril, da 70 odst. prometnih 
incidentov odpade na krivdo vo
zača in da bi tudi novo vozilo, 
ki bi ustrezalo gornjim zahte
vam, ne rešilo problema promet
nih incidentov

UGOTOVITVE PROF. SANTIJA

Nekaj številk 
o raku v Italiji

Naša dežela je na žalostnem vrhu lestvice
Rak žanje v Italiji zelo veliko 

žrtev. Po približnih podatkih je 
leta 1964 umrlo od raka v Italiji
85.000 oseb. S tem se je Italija 
na svetovni lestvici smrti zaradi 
raka povzpela na nič kaj zavi
danja vredno — tretje mesto. 
Nadaljnji podatki kažejo, da se 
od leta do leta odkriva vedno 
večje število rakastih obolenj in 
ugotavlja vedno večje število smr
ti. Leta 1954 so namreč v Italiji 
ugotovili «le» 59.000 smrti zaradi 
raka, iz česar sledi, da se je 
smrtnost zaradi te bolezni v Ita
liji v desetih letih močno pove
čala.

O teh podatkih je pred nedav
nim govoril in jih analiziral prof. 
Leonardo Santi, tajnik vsedržav
nega centra za tumorje, ki vodi 
tudi deželni center v Liguriji. 
Prof. Santi je pri tem povedal, 
da smemo računati, da je v Ita
liji v celoti okoli 300.000 oseb, 
ki so bolne za rakom, kajti na 
vsako smrt od te bolezni mo
remo šteti štiri bolnike.

Prof. Santi je nanizal še celo 
vrsto podatkov, ki so jih zbrali 
po vseh pokrajinah Italije. Ce- 
prav je nemogoče zbrati točne 
podatke, se iz dosedanjih ugoto
vitev da sklepati, da so nekatera 
področja Italije glede raka na 
slabšem kot druga ter da se v 
nekaterih predelih ta bolezen bolj 
naglo širi kot v drugih.

Na osnovi zbranih podatkov — 
je rekel prof. Santi — se v Iii- 
guriji ta bolezen množi za 5,07 
odst. bolj naglo, kot se množi 
prebivalstvo. Le malenkostno na 
boljšem smo v naši deželi — v 
Furlaniji-Julijski krajini —, kjer 
ta odstotek znaša 5,05. Na tret-

Radio Trst A
7.00 Koledar; 11.30 Šopek slo

venskih pesmi; 11.45 Ansambel 
«Gai Campagnoli«; 12.00 ((Vodne 
elektrarne na Soči«; 12.15 Za vsa
kogar nekaj; 13.30 Glasba po že
ljah; 14.45 Tamburaški ansambli;
15.00 Glasbena oddaja za mladi
no; 16.00 «Volan»; 16.30 Kavar
niški koncert; 17.30 Jutrišnji soli
sti; 17.50 Glasbeni kaleidoskop;
18.15 Umetnost in prireditve;
18.30 Panorama jazza. 19.00 Ivo 
Robič in Lily Bonato; 19.15 Dru
žinski obzornik; 19.30 Revija so
listov; 20.00 Športna tribuna; 
20.35 Teden v Italiji; 20.45 Trlo 
Možina; 21.00 Josip Jurčič: «Kva- 
sova pot na Slemenice«; 21.30 Va
bilo na ples; 22.30 Bugamelli: 
Concerto breve za dva klavirja in 
mali orkester; 22.40 V ritmu in 
melodiji.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Pre

nos RL; 8.15 Glasbeni spored;
11.00 Popevke; 11.15 Plošče; 11.30 
Današnji pevci; 11.45 Glasbeni 
zmenek; 12.00 in 12.50 Glasba po 
željah; 13.15 - 14.00 Plošče; 14.15 
Skladbe za orkester; 14.40 Za pri
jetno razpoloženje; 15.00 Popev
ke; 16.00 Zabavna glasba; 16.45 
Pojeta Lidija Kodrič in Nino Ro
bič; 17.15 Izbrali ste; 18.00 Iz 
operetnega sveta; 18.45 Jazz; 19.00 
Prenos'RL; 20.00 port; 20.30 
Prenos RL; 23.15 in 23.35 Ples 
na glasba.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Ba
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zaključku radijske šole; 11.30 Ka- 
balevski: «1 commedianti«; 11.45 
Plošča za poleteje; 13.15 Giro 
dTtalia; 13.35 Radijske kronike;
14.35 Italijanske pesmi; 15.15 Li
kovne umetnosti; 15.30 Bacho
ve kantate; 16.35 Eimonettijev or
kester; 17.25 Izžrebanje loterije; 
18.30 Operna glasba s plošč; 18.00 
Oddaja za bolnike; 18.40 Detektiv
ke; 20.15 Giro dTtalia; 20.25 M. 
Dursi: «11 campionario«; 21.30 Ita
lijanske pesmi; 22.30 Plesna glas
ba.

II. program
8.00 Jutranja glasba; 8.30 Mali 

koncert; 9.00 Poje Renato Rascel;
9.35 Pisan spored; 10.35 Nove 
ital. pesmi; 11.05 Vesela glasba; 
11.40 Skladbe za orkester; 12.20 
Operna glasba; 14.00 Pevci; 14.45 
Glasbeni kotiček; 15.00 Plošča za 
poletje; 15.00—16.45 Giro dTta
lia; 15.35 Orkestra Kenton in 
Morriconi; 16.00 Rapsodija; 17.35 
Izžrebanje lotedije; 17.40 Plošče 
za najmlajše; 18.85 Prireditve 
med tednom; 18.50 Vaši izbranci; 
19.50 Giro dltalia; 20.10 Kon
cert lahke glasbe; 21.00 Revijski 
spored; 21.40 Znanstvena odda
ja; 22.00 Jazz.

III. program
18.30 Španska kultura; 18.45 Na 

sporedu Igor Stravinsky; 19.30
Koncert; 20.30 Revija revij; 21.20 
Portugalski pesniki; 21.30 Kon
cert.

Slovenija
7.00 Jutranji dnevnik; 7.30 Na- 

»,iu potki za turiste; 9.05 Glasbena 
chove skladbe; 9.45 Popevke; matineja; 9.55 Radijska šola V
10 05 Operna antologija; 10.30 Ob drobcu sekunde; 10.25 Glasbena

šola Moste-Polje; 10.45 Ansambel 
Mojmira Sepeta; 11.15 Operni 
koncert; 12.00 Turistični napotki;
12.15 Nimaš prednosti! 13.05 Ko
zina: Baletna suita; 13.30 Kme
tijski nasveti; 13.40 Ansambel 
Lojzeta Slaka; 14.30 Priporočajo 
vam...; 15.05 Iz «Cmih mask« 
Marija Kogoja; 15.35 Naši poslu
šalci čestitajo; 16.30 Jug. pesmi in 
plesi; 17.00 Vsak dan za vas; 
18.05 Gremo v kino; 18.35 Lahka 
glasba; 19.00 Aktualnosti; 19.15 
Iz naših relejnih postaj; 19.50 
S knjižnega trga; 20.05 Glasbene 
razglednioe; 21.00 Koncert orke
stralne glasbe; 21.30 Dr. W. Ger- 
teis: ((Dvakrat škarje, enkrat kro
kodil«; 21.51 Vedri zvoki; 23.10 
Oddaja za izseljence; 24.05 Ples
na glasba.

Ital. televizija
8.30 Sola; 15.00 Giro dTtalia;

17.30 Dnevnik in izžrebanje lote
rije; 17.50 Spored za najmlajše; 
18.50 TV pošta; 19,15 Teden dni 
v parlamentu; 19.55 Športne ve
sti in ital. kronike; 20.30 Dnev
nik; 21.00 «Studio uno»; 22.05 
Jan Masaryk in praška kriza;
23.00 Dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Recital A. 

Lazzarini in C. Pranzinija; 22.05 
TV zgodba «Senza fiato«.

Jug. televizija
18.50 Poročila; 18.55 Kje je, kaj 

je; 19.10 Vsako soboto; 19.25 TV 
obzimtk; 19.45 Dileme; 20.40 Cik
cak; 21.00 Dnevnik; 21.30 Glasbe
ni kotiček; 21.40 Sprehod skozi 
čas; 22.10 Zabavno glasbena od
daja; 23.00 Hitchcock vam pred 
stavlja (film); 23,50 Poročila.

jem mestu pa je Dolina Aosta s 
4,.,.- odst.

Kar pa zadeva smrtnost zaradi 
rakastih obolenj, je naša dežela 
na žalostnem prvem mestu, ker 
so leta 1964 zabeležili 229 smrt
nih primerov od raka na 100.000 
prebivalcev, vtem ko so v Liguriji 
imeli 228, v Toskani pa 218 smrti 
na 100.000 prebivalcev.

Naša dežela ter Ligurija nosita 
žalostno prvenstvo tudi kar za
deva ((specifične« rakaste bolezni. 
Kar zadeva n.pr. raka na pljučih 
in bronhijih se je v zadnjih 10 
letih ta povečala v naši deželi 
za 1,40 odst., v Liguriji za 1,48, 
v Dolini Aoste pa za 1,22 odst.

Ko je prof. Santi govoril o nuj
nosti povezovanja krajevnih in 
deželnih centrov v vsedrdržavno 
zvezo centrov za borbo proti ra
ku, je nanizal nekaj podatkov o 
novih prijemih na tem področju. 
Nekoč se je rakasto obolenje od
krivalo, ko je bilo to že vidno, 
opazno, danes pa je poudarek na 
preventivnih ukrepih. «Nova smer 
— je rekel prof. Santi — nas 
sili, da se ne smemo več ome
jiti na to, da ugotavljamo raka 
pri ljudeh, ki že čutijo motnje, 
pač pa raje, da pregledujemo lju
di, ki se imajo za zdrave.«

To je tembolj pomembno pri 
tistih rakastih obolenjih, ki se 
dajo preventivno ugotoviti, kot so 
n.pr. rak na maternici, na doj
kah, na koži, na pljučih, v ustih 
in na gornjih dihalnih kanalih. 
Po mnenju prof. Santija bi bilo 
treba obolenja na teh organih 
odkrivati s pomočjo množičnih 
pregledov. V ZDA n.pr. se je 
smrtnost zaradi raka na mater
nici zmanjšala za 50 odst., odkar 
so začeli množične preglede. V 
Italiji so nekaj podobnega, ven
darle enkratnega napravili v Fer
rari, kjer so pregledali 32.000 
žensk in pri tem ugotovili 178 
primerov raka in 64 prizadetim 
ženskam z operacijo tudi rešili 
življenje. V Bologni pa je v na
črtu množičen pregled, na kate
rem nameravajo pregledati okoli
300.000 žensk. Podobne načrte 
imajo tudi v nekaterih drugih 
italijanskih mestih. V Genovi pa 
bodo pregledali pristaniške de
lavce, da bi ugotovili morebitno 
povezavo med rakastimi obolenji 
in delovnim okoljem pristanišč- 
nikov.

spregovorim o njej.
V naših, nacionalnih občutjih je 

pomen te poezije še zmerom iz
jemen, to se pravi, da smo to iz
jemnost njenega pomena podedo
vali od tradicije, ko je bila poezi
ja najadekvatnejši izraz za stanje, 
v vsakokratnem zgodovinskem ob
dobju, in aspiracije naroda. Pes
nik ni mogel biti izpovedovalec sa
mo svoje intime, temveč hkrati in 
večkrat celo predvsem tudi občutij 
naroda, ki je bil obveščen mnogo 
prej kot je lahko užival svojo na
cionalno svobodo in, recimo, teri
torialno imuniteto. Najidealnejša 
simbioza tega občutja, skoraj po
polno zlitje mišljenja, čustvova
nja in ustvarjalne orientacije po
sameznika z mišljenjem, čustvo
vanji in ustvarjalno orientacijo na
cionalne skupnosti napolnjuje čas 
zadnje vojne,.ki je bila za Sloven
ce v najplemenitejšem pomenu be
sede narodnoosvobodilna. Pomenila 
pa je hkrati tudi socialno revolu
cijo, torej poskus totalne emanci
pacije naroda in posameznika.

To je dediščina, ki smo jo pesni
ki prejeli od svojih očetov, starej
ših bratov in zgodovine v prvih 
povojnih letih. In ta dediščina se 
je že v naslednjih letih pokazala 
kot pretežko moralno breme, ki mu 
nove generacije niso bile kos in 
so pod njim omahovale ali pa so 
ga čisto preprosto odvrgle, ker 
sploh niso hotele sprejeti nobene 
dediščine, ker so hotele začeti na 
novo, še enkrat «od začetka, brez 
kakršnekoli obveznosti do časa, 
naroda in družbe .

I In iz takšnega stanja je rasla in 
še rase sodobna slovenska poezi- 

I ja, ali vsaj njen pretežni del, in 
| prav te dileme, največkrat komaj 
j zaznavne, so njen osrednji inspi- 
! racijski vir. In prav to stanje bi

stveno loči sodobno slovensko poe
zijo od poezije prejšnjih obdobij, 
ko je bil pesnik vsaj deloma tudi 
glasnik naroda, razreda ali ideolo
gije in so ga za takšnega tudi 
priznavali narod, razred ali ideo
logija. Danes stoji sam in kadar 
prehaja iz monologa v dialog se 
znajde v polemičnem odnosu do 
svojega naroda, čeprav v njem še 
zmerom živo vibrira občutek na
cionalne pripadnosti.

Nekateri označujejo to stanje 
kot tipično za usodo malega na
roda, kar Slovenci vsaj v leksi
kalnem pomenu besede prav goto
vo smo. Vendar to ni več — kot 
je bilo večkrat značilno za prete
klost — skrb zaradi maloštevilč- 
nosti naroda v sosedstvu večjih ali 
celo velikih narodov, zdaj se je ta 
zaskrbljenost prenesla 'na moralno 
področje. Vprašanje bi lahko za
stavili nekako takole: ali smo Slo
venci, zdaj ko nismo več ogro
ženi od zunaj, duhovno tako moč
ni v sebi, da bomo pri vsej tej 
dinamiki moderne civilizacije osta
li narod v tistem najglobljem smi
slu, moralno etičnem, ustvarjal
nem? S čim v sebi bomo, v naj
bolj primernem pomenu besede, 
opravičevali vsak dan sproti svoj 
obstoj?

Ta oznaka je seveda, kot vsak 
poskus sinteze, hkrati tudi sim- 
plifikacija. To stanje občutijo raz
lične generacije pesnikov različ
no, najšibkeje, ali skoraj nič, naj
starejše, zelo močno, deloma naj
mlajša generacija. In prav pri 
njej, pri najmlajši generaciji, smo 
priča, rekel bi, zgodovinskega pa
radoksa: generacija, ki je zavrgla 
sleherno vrednoto tradicije, gene
racija, ki hoče ustvarjati brez ve
zi in obveznosti, vse «od začet
ka in nanovo», prehaja v nekak
šen vakuum, v katerem je najbolj 
strah prav njo samo. Totalna ne
gacija tradicije se je sprevrgla 
v obtožbo, da tradicija ni posre
dovala tej generaciji tiste mini
malne osnove, na kateri bi lahko 
plodno delovala dalje. Skratka: 
generacija, ki se je najprej odre
kla vsakršni dediščini, zdaj terja 
— ne dediščino, ker misli, da ni 
kaj povedati — temveč pravico 
do obtoževanja, da je bila za na 
ravno, zgodovinsko dediščino upe 
harjena. To, kar ji sedanji Irenu 
tek nudi, se ji zdi preveč efemer 
no, njej, tej generaciji, pa se hoče 
velikih stvari, idealov in perspek 
tiv, ki omogočajo plodno delo in 
mu dajejo pravi smisel.

Docela razumljivo, da se to ka 
že tudi v sami strukturi pesmi: 
v liriki pesnikov, ki so zrasli iz 
tradicije ali to tradicijo vsaj pri
znavajo je vendarle še zmerom 
prisoten neki svet nečesa objektiv
nega, bodisi nekaj, kar je vredno 
nadaljevati, bodisi nekaj, kar je 
treba razrušiti, pesnik skratka po 
stavlja svojo interpretacijo stvari 
in življenja, svojo vizijo česarko 
li že nasproti neke zgodovinske 
ali družbene danosti, je torej tu
di v svojem rušenju graditeljski,

. ............................................................. .

OVEN (21. 3. do 20. 4.) Končno 
bo med vami in vašimi sodelavci 
prišlo do sporazuma, ki bo veliko 
zalegel. V družbi boste središče do. 
gajanja.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Od de
la boste imeli več moralnega kot 
materialnega zadoščenja. Nekje v 
družbi nekaj ne bo šlo, ker vas 
bodo odrivali v kot.

DVOJČKA (Od 21. 5. do 22. 6.) 
Prevzeli vam bodo položaj, tako 
da boste imeli moralno in mate
rialno škodo. Svojo' ljubezen boste 
vendarle utešili.

RAK (od 23. 6. do 22. 7.) Kar 
zadeva poslovno življenje, so vam 
zvezde naklonjene, ne morete pa 
govoriti tako, kar zadeva vaša ču
stva.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Vsak
danje skrbi vas spravljajo v po
ložaj, da se ne morete lotiti za
htevnejših del. Dogodki vam bodo 
dokazali, če so bila čustva iskrena.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) Ne 
rinite v ospredje, ko pa niste na 
vodilno mesto pripravljeni. Več

vljudnosti bi ne bilo napak.
TEHTNICA (od 23. 9. do 23. 10.) 

Srečanje z osebo, ki bi vam lahko 
veliko pomagala. Neka oseba se za
nima za vas, vi pa tega nočete 
opaziti.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 22. 
11.) Dolgočasna pogajanja, ki pa 
ne bodo privedla nikamor. Ce v 
ljubezni nekaj ne gre, ste krivi 
sami.

STRELEC (od 23. 11. do 20. 12.) 
Nič vas ne bo moglo ustaviti na 
poti do uspeha, vendar ne rinite 
predaleč. Priznajte svojo krivdo in 
vse se bo ugladilo.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. 1.) 
Ce vam je le mogoče, skušajte bi
ti v stroških previdni, V družin
skem okolju bo vladal najlepši 
mir.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Kar zadeva poslovno življenje, se 
ne boste mogli pritoževati. Tildi v 
ljubezni ne bo hudo.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Ne 
vmešavajte se v zadeve, ki se vas 
ne tičejo. V težavah se spomnite 
na tiste, ki so na slabšem kot vi.

saj ruši zato, ker hoče graditi; 
negira zato, ker hoče uveljaviti ne
kaj drugega, boljšega sprejemlji
vejšega. Takšen ali podoben inspi
racijski vir najdemo tudi pri pes
nikih družbene in moralne revol
te, tudi pri pesnikih družbene alie- 
nacije. Najmlajša generacija, ki 
se je s svojimi aspiracijami po ab
solutnem in totalnem siečala z ne
premakljivo relativiteto tako v in
timi osebnega življenja kot v za
konitosti zgodovine, prehaja v ne
kakšno, če smem uporabiti ta iz
raz, mazohistično razglašanje ne
smiselnosti vsega, razumljivo da 
tudi nesmiselnosti poezije same, 
zato se pri njej, prvič v slovenski 
zgodovini, srečujemo z resnično 
antipoezijo, s pisanjem torej, ki 
niti noče biti poezija, čeprav se 
prav strastno trudi, da bi jo nado
mestilo, opravljalo njeno funkcijo. 
Zato je tudi razumljivo, da ima
mo opravka z zelo «angažirano 
poezijo», iz katere pa je popolno
ma izključen sleherni estetski ele
ment; tudi kritiki iz iste generaci
je iščejo v tej poeziji samo njen 
družbeno kritični element, o estet
skem sploh ne govorijo. Tu ne 
gre, poudarjam, za novo esteti
ko, temveč za razvrednotenje este
tike sploh.

Vem, podobne tendence in po
javi živijo tudi v drugih litera
turah, torej nič novega, če se s 
tem srečujemo tudi pri Slovencih. 
Ta pojav je za nas zanimiv in po
memben zato, ker je prevladujoč 
izraz celotne generacije in ker 
priča o izrazitem prelomu v raz
voju naše poezije in tudi o prelo
mu v družbeni zavesti: nova druž
ba ni ustvarila novega človeka, 
kot smo v romantičnem zanosu 
vojnih in prvih povojnih let pri
čakovali, včerajšnji ljudje smo se 
le prilagodili današnjemu dnevu. 
Končano je torej zadnje romantič
no obdobje, prihaja doba popol
nega iztreznjenja. Dejstvo, da smo 
v teh petindvajsetih letih prešli 
škozi tako razgibano emocionalno 
preizkušnjo, je oplodilo tudi slo
vensko sodobno poezijo s takim 
bogastvom občutij, misli, kontra
dikcij v vrednotenju sedanjosti in 
v pričakovanju prihodnosti, da 
lahko upravičeno štejemo prav to 
obdobje za najbogatejše v zgodo
vini slovenske lirike, ki se danes 
z izvirnostjo misli in čustvovanja 
polnokrvno vključuje v evropsko 
liriko našega časa, čeprav ji sta
ra evropska kultura v svoji tra
dicionalni samovšečnosti samo na
pol odpira vrata.

Konferenca za čislo morje
OPATIJA, 3. — Onečejanje mor

ja in obalnih področij z nafto 
in drugimi snovmi odvrženimi z 
ladij, škoda, ki iz tega izhaja, 
ter ukrepi, ki bi jih bilo treba 
sprejeti, da bi se to preprečilo, 
bodo teme mednarodnega zase
danja, ki bo v Opatiji v dneh 
od 8. do 11. t.m.

Zborovanje organizira jugoslo
vanska akademija znanosti in 
umetnosti s sodelovanjem pred
stavnikov tudi iz drugih dežel. 
Med drugimi bo o tem poročal 
tudi direktor londonskega prista
nišča inž. Leonard Betts.

Hkrati ko se najavlja ta kon
ferenca v Opatiji, prihaja iz Ba
rija vest, da so ob oseki našli 
na produ zelo veliko mrtvih rib 
in da je prof. Terio, direktor 
krajevnega zavoda za biologijo 
morja, povedal, da so ribe po
mrle verjetno zaradi neke snovi 
na bazi klora, verjetno nekega 
tovarniškega detergenta, ki so ga 
enostavno zlili v morje.

V Turinu 
je umrl 
prof. Dogliotti

Predvčerajšnjim je na svojem sta
novanju v Turinu umrl kirurg prof. 
A. M. Dogliotti. Že pred časom je 
dnevni tisk poročal o tem, da je 
na zdravljenju v Švici, kjer ga je 
neki znani švicarski kirurg operi
ral v možganih. Nato so Dogliotti- 
ja pripeljali na dom v Turin, ven
dar je bilo še bolj ali manj znano, 
da so mu dnevi šteti. Čeprav je 
kot izreden strokovnjak rešil živ
ljenje mnogim, mu bolezen ni pri
zanesla.

Pokojni prof. Dogliotti se je ro
dil 25. septembra 1897 v Turinu 
kot sin zdravnika. Tudi sam se 
je posvetil medicini, študiral je 
v Turinu, kjer. je končal tudi uni
verzo in se kmalu po vseučiliškin 
študijah opredelil za kirurgijo. Spe
cializacijo je opravil pri prof. Uf- 
freauzziu in že leta 1926 postal do
cent. Leta 1935 pa se je že povzpel

■ ' : ;
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na univerzitetno katedro in sicer 
na medicinski fakulteti v Modeni. 
Od tod ga je njegova vseučiliščna 
pot vodila še v Katanijo, kjer .te 
ostal vse do leta 1943, ko so ga po
klicali v rojstno mesto.

Pravzaprav je kot velik medicin
ski strokovnjak prof. Dogliotti za
slovel šele po vojni. Kmalu po 
drugi svetovni vojni je bil na več 
Znanstvenih zasedanjih v tujini, 
predvsem v Ameriki. Hkrati pa ie 
veliko pisal, saj je Izšlo nad 300 
publikacij, v katerih je obdelal 
najrazličnejše teme s področja pa
tologije, kirurške klinike in dru
gih svojih ožjih medicinskih strok.

Kot tak je bil seveda poznan 
bolj med medicinci, med ljudmi, 
ki se s tem poklicno ukvarjajo, 
množice pa so ga spoznale po 
nekaterih izrednih kirurških po
segih, ko je n. pr rešil življenje 
osemletnemu otroku, nad katerim 
so že vsi specialisti obupali; ko 
je nekaj let pozneje napravil nov 
«čudež», ko je s tem, da je ope
riral enajstletnega dečka, ki mu 
je srce že odpovedalo, razparal 
prsni koš in že mrtvo srce ponov
no obudil.

Predaleč bi nas privedlo samo 
navajanje njegovih uveljavitev, 
njegovih uspehov na znanstvenem 
področju, prav tako zelo dolg bi 
bil seznam domačih, italijanski 
in tudi tujih priznanj, ki jih je 
dobil za svoje veliko delo.

RSJ PRIMORSKI DNEVNIK
4. JUNIJA 1968***************

TV STUDIO UNO

***************
NAGRADNO TEKMOVANJE. POVEZANO Z ODDAJO 

«STUDIO UNO« 4. JUNIJA 1966

Ime in priimek .................................................................................... ..

Naslov................................................

Odreži m nalepi na poštno dopisnico ter naslovi na RA1 - 
Casella Postale 4(l(l Torino

->Š
Med vsako oddajo »STUDIO UNO« se oo izvajala pesem z itail 
lanskim besedilom v kaieri oosta dve oesedi izvirnega besedila 
zamenjani z dvema drugima besedama Televizijski gledalci, ki 
hočejo v »Studio Unc Quiz» tekmovati, morajo zamenjavo ugo
toviti in v ustreznih gornji oveh predalčkih označiti tisti dve 
izvirni besedi iz pesmi Ki sta bili zamenjam 
Izrezani in na poštno dopisnico nalepljeni stavni listki morajo 
prispeti na RA1 - Casella Postale 400, Torino do 18 ure prvega 
četrtka po oddaji, na katero se nanašajo
Med vsemi stavnimi listki ki bodo vsebovan obe pravilni oesedi 
iz izvirnega besedila pesmi, bodo vsak teden izžrebani, en avto
mobil (alfa roraeo glulla Tl ah tiar 1500 ah lancia fulvia 2 C) 
in 10 nagrad ki bodo obstajale vsaka v bonu po 150 000 lir za 
nakup knjtg ter v motoskuterju (lambreta 50 ali vespa 50)
Med tekmovalnimi listki ki bodo vsebovali točno označbo ie 
ene izmed dveh besen izvirnega besedila ki sta bili zamenjani, 
bo izžrebana količina prehrambenega biaRa v trgovski vrednosti 
700.000 Ur (piščanci nemastno svinjsko meso. lajca, oljčno olje 
itd. nacionalne proizvodnje) Zaloga bo tolikšna da bo dobitniku 
zadoščala za teto dni
Odpošiljatev dopisnice nkratl že pomeni popolno poznavanje ln 
brezpogojni sprejem pravilnika igre k) ie bil objavljen v štev 
12 Radiooorriere-TV Aut Mln
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Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 25.7, najnižja 17.2, ob 19. uri 
21.9; zračni tlak 1015.9 stanoviten, 
Vlaja 75 odst., veter 4 km severo- 
zahodnik, nebo 3 cit seti ne poobla- 
čeno, morje skoraj mirno, tempera
tura morja 19.8 stopinje. Tržaški dnevnik Danes, SOBOTA, 4. junija

Franc
Sonce vzide ob 5.17 in zatone ob 
20.48. Dolžina dneva 15,31. Luna 
vzide ob 22.28 in zatone ob 5.48 

Jutri. NEDELJA, 5. junija 
Ferdo

S SINOČNJE SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Za ureditev razsvetljave v občini 
bi bilo potrebnih 6 milijard lir

Za sedaj bodo lahko uresničili načrte le za 128 milijonov lir ■ Še enkrat 
nezadovoljiv odgovor odbornika Mocchija glede ceste na Vejno in povzročene škode
V začetku sinočnje seje tržaškega 

občinskega sevta je župan dr. Fran- 
zii počastil spomin nedavno umrle
ga dr. Magrisa, bivšega dolgoletne
ga predsednika Letoviščarske in tu
ristične ustanove. Nato so odborni
ki odgovorili na številna vprašanja 
svetovalcev. Odbornik za javna dela 
Mocchi je odgovoril socialističnemu 
svetovalcu Pittoniju, ki ga je vpra-

vprašanje komunističnega svetoval
ca Pahorja, ki je predlagal, naj 
ustanova ENCO okrepi delovanje 
menze za bivše tuberkulozne bol
nike. Odbornica je svetovalcu za
gotovila, da je uprava ENCO povi
šala vsoto za posamezni obrok že 
preteklega marca od 345 lir na 450 
lir, da so sedaj obroki bolj izdatni 
in da so osebe, ki dobivajo te obro-

šal, kako misli občinska uprava za- ke brezplačno, zadovoljne.
ščititi koristi številnih občanov s 
Kontovela, ki so jim z začetkom 
gradnje nove ceste do svetišča na 
Vejni napravili škodo. Kot smo že 
pisali, je podjetje, ki gradi na račun 
pokrajinske uprave omenjeno cesto, 
posekalo precej grmovja in dreves 
na zasebnih zemljiščih, da je za
znamovalo traso nove ceste, na ne
katerih parcelah pa so celo podrli 
zidove, ne da bi kaj o tem vprašali 
ali opozorili prizadete lastnike. Sve
tovalec je protestiral proti takemu 
ravnanju in zahteval od občinske 
uprave naj zaščiti koristi svojih ob
čanov. (Podobno vprašanje je po
stavil tudi komunistični svetovalec 
Muslin.)

Odbornik Mocchi je izjavil, da ob
činska uprava ni za povzročeno ško
do nič odgovorna. Potem ko je ob
razložil pomen nove ceste, je dejal, 
da je za dela na novi cesti odgo
vorna pokrajinska uprava, ki pa da 
je naročila podjetju, naj ne zače
nja z deli na zasebnih zemljiščih, 
dokler ne bodo zemljišča odkupili 
odnosno razlastili Dejal je tudi, da 
je gradbeno podjetje posekalo ne
kaj grmovja, da bi lahko zazna
movalo traso nove ceste in da je 
bila povzročena škoda malenkostna.

Svetovalec Pittoni se je zahvalil 
za odgovor in dejal, da je odbornik 
samo potrdil njegove ugotovitve. V 
odgovoru, je izjavil Pittoni, se skuša 
zvrniti vso krivdo na gradbeno pod
jetje, da bi se zmanjšale posledice 
za določene odgovornosti. Skoda, ki 
jo je podjetje povzročilo zasebni
kom, pa ni tako majhna kot se sku
ša dokazati. Resnica pri vsem tem 
pa je drugačna, je izjavil svetova
lec. Nekdo je skušal omenjeno ce
sto zgraditi čimprej, ne da bi se 
oziral na zasebno lastnino, samo da 
bi zadovoljil nekatere kroge in da 
bi bila cesta zgrajena do otvorit
ve svetišča 22. maja. Tudi postopek 
o odobritvi raznih načrtov in drugih 
formalnosti je bil v tem primeru iz
redno hiter. Za začetek gradnje se 
ni počakalo niti na razlastitvene 
dekrete ter je bila zasebnikom po
vzročena škoda. Ta primer, je dejal 
Pittoni, je zelo resen, in dokazuje, 
da je nekaterim vse dovoljeno, tudi 
mimo koristi zasebnih lastnikov. 
Pittoni je dejal, da je tudi deželna 
uprava odobrila prispevek za to tu
ristično cesto v najkrajšem času, 
čeprav tega še ni naredila za druge 
bolj nujne turistične ceste.

Svetovalec je izrazil upanje, da 
bodo prizadetim lastnikom pravič
no poravnali odškodnino in da se 
podobni primeri ne bodo več pri
petili.

Odbornica Benni je odgovorila na

Poleg nekaj odgovorov na manj 
važna vprašanja, je treba omeniti 
odgovor, ki ga je dal odbornik za 
Acegat Vascotto demokristjanske- 
mu svetovalcu Coloniju, ki je pred
lagal, naj občina okrepi razsvetlja
vo v Ul. Baiamonti in Ulici Svevo. 
Odbornik je izjavil, da je podjetje 
Acegat sestavilo načrte za okrepitev 
razsvetljave v omenjenih ulicah. 
Skupni stroški za ta dela bodo zna
šali 42 milijonov 525.000 lir. Ti na
črti bodo v kratkem predloženi v 
odobritev občinskemu svetu.

Ob tej priložnosti je odbornik 
Vascotto podal tudi kratko poročilo 
o položaju javne razsvetljave v me
stu. Lansko leto je občina zapro
sila državno upravo za prispevek za 
140 načrtov za okrepitev javne raz
svetljave za skupno vsoto 320 mili
jonov lir. Naknadno so bili izdelani 
še nekateri novi načrti za skupni iz
datek 125 milijonov lir. Skupno je 
sedaj odobrenih ali pripravljenih ža 
odobritev nad 170 načrtov, za kate
re predvidevajo 450 milijonov lir 
stroškov, ki pa bodo zaradi podra
žitve materiala in delovne sile zna
šali dejansko okrog 600 milijonov 
lir. Od vseh teh načrtov jih bodo 
lahko uresničili za skupno vrednost 
128 milijonov lir, za katere imajo 
odobren državni prispevek. S temi 
sredstvi bodo razsvetlili nekatere 
zelo prometne ceste. Med temi so 
Ulica Flavia, del Miramarskega dre
voreda, del Ulice Giulia, ceste na 
Proseku in na Opčinah. Občinska u- 
prava upa, da bodo nadzorne oblasti 
ta dela kmalu odobrile in da jih bo
do v kratkem uresničili.

Odbornik je dejal, da bi tržaška 
občina za ureditev vse rasvetljave 
v mestu potrebovala nad 6 milijard 
lir. Občina pa sedaj ne more vzdr
žati tako visokih stroškov.

Nato Je občinski svet odobril ne
kaj upravnih sklepov, med kateri
mi tudi sklep o imenovanju javnega 
parka v Barkovljah po pokojnem 
predsedniku ZDA Kennedyju. Zad
nji del seje je bil posvečen nada
ljevanju razprave o resolucijah o 
ustanovitvi Pristaniške ustanove. 
Govorili so socialdemokrat Lovero, 
liberalec Trauner in misovec Lon- 
ciari.

čestita k resnim nameram, ki jih 
gojijo upravniki naše dežele v zve
zi z upravljanjem in delovanjem 
dežele.

Predlog za ustanovitev 
komisije za šole 
za usposabljanje delavcev

Na zadnji seji deželnega odbora 
je odbornik za delo Dal Mas dal 
predlog za imenovanje deželne ko
misije za strokovno šolstvo za u- 
sposabljanje delavcev v naši deže
li. Dežela bo lahko na ta način 
dopolnjevala na tem področju vlad
ne pobude in dajala prispevke. Ko
misijo bo imenoval z odlokom 
predsednik Berzanti. Predsedoval ji 
bo odbornik Dal Mas. V njej bodo 
zastopniki odbomištva za delo in 
inšpektorata za delo, sindikalnih 
organizacij, delodajalcev, raznih u- 
prav itd. CGIL bo zastopal Albino 
Gerli.

OD DANES DO PONEDELJKA

V Zgoniku razstava vin 
s pestrim kulturnim sporedom

Tekmovali bodo tudi v odbojki - Spekli bodo celega telička

Kakor smo že poročali, se danes 
začne v Zgoniku II. razstava in 
pokušnja domačih vin, ki bo tra
jala do ponedeljka. Razstavo or
ganizira tudi letos zgoniška obči
na in na njej sodeluje s svojim 
vinskim pridelkom 21 vinogradni
kov iz zgoniške občine. Razstavo 
bodo odprli ob 14. uri, ko se bo 
tudi začelo tekmovanje v odbojki 
med športnimi društvi Kras, Bor, 
Izola in PAV za prehodni »Kra
ški pokal*. Uradna otvoritev raz
stave pa bo na županstvu ob 18. 
uri. Od 20. do 24. ure bo ples na 
prostem.

Jutri se bo razstava začela ob 
9. uri, ob 17 uri bo nastop pev
skih zborov Prosek-Kontovel, Dol- 
Poljane, Vesna (Križ) .Repen in 
Salež-Zgonik. Ob 19.30 bo tombo
la, od 20. do 24. ure pa ples na 
prostem V ponedeljek bo razsta
va odprta od 14. do 24. ure, ko bo 
zaključek. Od 20. do 24. ure pa bo 
tudi ples na prostem

V nedeljo proti večeru bodo pri 
razstavnem prostoru pekli telička 
na ražnju, kar bo novost za naše 
kraje. V ponedeljek popoldne pa 
bo praktično prikazovanje kmetij
skih strojev, ki jih bo tudi letos

Kmetijska zadruga iz Trsta raz
stavljala ob priliki vinske razsta
ve.

Ker prireditelji pričakujejo ve
lik obisk gostov, so poskrbeli tu
di za parkiranje avtomobilov, av
tobusna služba pa bo delovala ne
pretrgoma, tako da bo lahko vsak 
prišel na vinsko razstavo. Ni tre
ba še posebej omenjati, da bodo 
na razstavi postregli tudi s pršu
tom in čevapčiči, ki so se že tako 
uveljavili tudi na našem področ
ju.

RAZLASTITVE V DOLINI

Predstavniki konzorcija 
pri predsedniku EPI

Včeraj so se sestali predstavniki 
konzorcija razlaščencev s predsed
nikom industrijskega pristanišča 
odv. Cecovinijem ter z njim raz
pravljali o nekaterih vprašanjih, ki 
se nanašajo na razlastitve zemljišč 
tretje skupine v Dolini. Prišlo je 
do izmenjave mnenj in stališč o 
zadevi omenjenih razlastitev.
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S SEJE ODBORA TRGOVINSKE ZBORNICE

Na sejmu Alpe-Adria večja udeležba 
podjetij iz Furlanije-Jul. krajine

Poročilo predsednika Caidassija in odbornikov - Poga
janja za raztegnitev metanovoda na naše področje

Poletna gledališka in prireditvena sezona

Namesto slovite «Porgy and Bess» 
bomo imeli na gradu opero «Aida»
Izvedba opere je bila poverjena tržaškemu «Verdiju», 
ki je že izbral soliste in začel z ostalimi pripravami

Na zadnji seji vodilnega odbora sedanja mestnega odbora za pra- 
trgovinske zbornice so njegovi čla- j znovanja «Trieste ’68», ki ga ]e 
ni pod predsedstvom dr. Caidas- | sklical na županstvu dr. Franzil. 
sija odobrili obračun za poslovno | V zvezi S programom praznovanj

Tavianijeva zahvala
V odgovor na zahvalo predsedni 

ka dežele Berzantija notranjemu 
ministru Tavianiju za njegov obisk 
v Trstu je tudi Taviani poslal Ber- 
zantiju brzojavko, v kateri se mu 
zahvaljuje za topli sprejem in mu

leto ’ 1965. Predsednik je nato po
dal običajno poročilo o delovanju 
zborničnih organov v preteklih 
tednih. Povedal je, da se vodijo 
pogajanja med tremi petrolejski
mi organizacijami Fergas, Bayern- 
gas in Eni, da bi našle skupno re
šitev problemu, ki zanima vse 
tri organizacije, in ki ga predstav
lja napovedana raztegnitev itali
janskega metanovoda na področje 
Furlanije-Julijske krajine. Dr. Cai
dassi je v tej zvezi izrazil upa
nje, da bo mogoče zvedeti kaj 
več o teh pogajanjih še v te
ku meseca. Glede napovedane u- 
stanovitve finančne družbe za go
spodarski razvoj v deželi Furlaniji- 
Julijski krajini, je trgovinska zbor
nica prejela od pristojnih finanč
nih oblasti nekaj pripomb, ki jih 
je že predala deželnemu odbor- 
ništvu za industrijo in trgovino.

Dr. Caidassi je nadalje povedal, 
da se je udeležil nedavnega za(-
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SEJA DEŽELNEGA ODBORA

Odobritev okvirnega načrta 
za bolnišnico na Katinari
Skupno bodo izdali 6 milijard 994 milijonov lir . De- 
žela bo prispevala v 20 letih eno milijardo za kritje obresti

Na svoji zadnji seji je deželni
odbor na predlog odbornika za
Javna dela Masutta odobril okvirni
načrt nove tržaške splošne bolniš
nice na Katinari. Skupni izdatek 
bo znašal 6 milijard in 994 milijo
nov. Od teh odpade 3 milijarde 547 
milijonov za zidarska dela, 1 mili
jardo in 230 milijonov za razne 
napeljave in storitvene naprave, 960 
milijonov za opremo, 340 milijonov 
za zemljišče, 130 milijonov za cest
ne dohode in parkirišča, 70 milijo
nov za plotove, žive meje nasade 
itd. ter 700 milijonov za pomožne 
gradnje.

Okvirni načrt bolnišnice so se
stavili arhitekti Bisiani, Semerani 
in Tamaro. O teh načrtih je 4. fe
bruarja upravno - tehniški odbor 
pri deželnem skrbništvu javnih del 
izrekel ugodno mnenje, in je pri 
tem dal neke pripombe in navo
dila, ki so jih v celoti vključili v 
sklep, ki ga je sedaj okvirno odo
bril deželni odbor in ki jih bo tre
ba upoštevati pri izvršilnem načr
tu tega dela.

Za bolnišnico je določila država 
6 milijard in pol, za kar je se je 
zavzel tudi minister za zdravstvo 
Mariotti. Da pa bi pohiteli z deli, 
je deželni odbor določil 1 milijar
do prispevka v 20 letih, s čimer 
bo lahko upravni svet tržaških 
združenih bolnišnic najel eno mili
jardo posojila, katerega obresti bo 
plačevali ravno z deželnim pri
spevkom. Na ta način se bodo lah
ko čimprej pričela dela.

šolska skrbništva izbrala otroke, ki 
se bodo udeležili ((Otroške reporta
že«. Gre za 6 Tržačanov (trije deč
ki in tri deklice), za dva otroka iz 
Vidma, enega iz Gorice, oziroma 
Pordenona. Tako bo vsa dežela so
delovala pri natečaju za «Zlato 
zvezdo«.

Predsednik odbora je nato zaklju
čil diskusijo ter obvestil prisotne, 
da bo deželni odbornik za šport prof. 
Cumbat priredil v torek 7. t.m. ti
skovno konferenco na kateri bo po
jasnil, kako bo potekel «Giro» po 
deželi.

Priprave za prihod 
«Gira d’Italia»

Izvršni odbor prihoda «Gira d’Ita- 
lia« v Trst se je sestal včeraj po
poldne v prostorih deželne usta
nove, da bi proučil zadnje tehnične 
detajle, ki zadevajo manifestacije 
ob priliki zaključne etape «Glra». 
Poveljnik mestnik redarjev polk. 
Dolce Je seznanil prisotne z ukrepi, 
ki se tičejo mestnega prometa.

Predsednik odbora dr. Soncini je 
sporočil udeležencem sestanka, da 
bo prireditev «Girofestivala» na gra
du sv. Justa 9. junija zvečer. Pri
pomniti Je treba, da grajsko dvo
rišče najbolje odgovarja potrebam 
televizijske oddaje, ki bo trajala ce
lih 70 minut.

Prof. Fraulinl je sporočil, da so

V NEDELJO, 5. JUNIJA

Odkritij« spomenika 
padlim prekomorcem 
v Ilirski Bistrici

Bivši borci prekomorskih brigad 
in njihovi svojci so vabljeni na od
kritje spomenika in grobnice bor
cem prekomorcem, borcem IV. 
armade JA in borcem domačinom, 
v nedeljo, 5. junija v Ilirski Bistri
ci. Ob 8.30 slavnostno zborovanje 
splošnega zbora občine Ilirska Bi
strica v osnovni šoli »Dragotin 
Kette*. Ob 10. uri zborovanje pri 
spomeniku kjer bo govoril narod
ni heroj Janko Rudolf. Nastopita 
združena pevska zbora S. Kosovel 
iz Ajdovščine in moški pevski zbor 
DPD »Svoboda* iz Ilirske Bistrice 
ter godba na pihala iz Postojne. 
Ob 15. uri koncert v športnem par
ku Nade Žagar, ob 17. uri športni 
nastopi, od 19. ure dalje zabavne 
prireditve.

Delo deželnih organov
Odbornik za finance Tripani si 

je ogledal gozdarsko podjetje v 
Gorici. Sestal se je tudi s tržiškim 
županom Romanijem, s katerim je 
proučil razna vprašanja, ki se ti
čejo tržiškega področja.

ZBOROVANJA KPI
Danes ob 11. uri bo na Trgu Bar- 

riera Vecchia javno zborovanje 
KPI, na katerem bo o sedanjem

Sergio v Ul. Grandi 10 javno zbo
rovanje KPI, na katerem bo sena
tor Vittorio Vidali govoril o temi 
«Za novo gospodarsko politiko«. 
Senator Vidah bo tudi počastil ob
letnico republiške ustave.

Rop v tobakarni 
v Ul. Milano

V Trstu je sinoči okrog 21. ure 
prišlo do roparskega napada. Ne
znani roparji so z orožjem v roki 
oropali tobarkamo v Ul. Milano 
in odnesli približno 200.000 lir, na
kar so izginili. Policija je bila koj 
obveščena in uvedla preiskavo. Ni 
bilo mogoče izvedeti več podrob
nosti o roparskem podvigu niti o 
tem, s kakšno pretvezo so neznan
ci prišli v tobakarno in potem zbe
žali. Ve se samo, da so odnesli 
omenjeno vsoto. Preiskava je v 
polnem teku.

x, iia ivototciu w i  —p *
političnem in gospodarskem polo-1 posebno ker je bilo tedaj morje
žaju, 20 let po ustanovitvi repubh- ’ ----- —
ke, govoril organzacijski tajnik tr
žaške federacije Claudio Tonel.

Jutri ob 11.30 bo v Naselju San

Avstrijski turist 
v težavah na morju

Avstrijski državljan 30-letni Ger- 
hard Janda z Dunaja te dni pre
življa počitnice v mednarodnem 
compingu v Sesljanu, včerajšnji 
dan pa mu bo dolgo ostal v spo
minu. Okrog 15. ure je Janda na
pihnil gumijasto blazino, legel na
njo in se z nekaj zamahi rok od
daljil na odprto morje s plaže 
pred campingom.

Minevale so ure, Janda pa se 
ni vračal, zato je njegova žena 
vsa zaskrbljena zaprosila za po
moč pri uradu campinga. Iz cam- 
pinga so obvestili agente s komi
sariata v Devinu, ki so nekaj mi
nut kasneje z motornim čolnom 
odpluli na odprto morje, da bi po
iskali pogrešanca.

Po skoraj dveh urah iskanja so 
agenti končno zagledali turista, ki 
se je pred obalo med Sesljanom 
in Devinom trudil, da bi dosegel 
obalo, Janda se je držal za blazb 
no, bil pa je tako utrujen, da si 
ni mogel prav nič pomagati, še

nekoliko razburkano. Policisti so 
kopalca potegnili na krov motor
nega čolna in ga prepeljali v cam- 
ping. Na srečo Janda ni utrpel 
nobene poškodbe.

bo zbornica sestavila poseben od
bor, katerega naloga bo prouči
ti možnost, da bi organizacija tu
di sama izdala posebno publika
cijo. Novemu odboru bo predsedst
va! član dr. Rustia Traine, kot 
pomočnika pa sta bila imenovana 
še dr. Chiriaco in prof. Florit. Na
men pobude je — predsta
vit; širokemu italijanskemu občin
stvu delež, ki so ga tržaški po
slovni krogi doprinesli državnemu 
gospodarstvu v zadnjih 50 letih.• -Ju1*1-

Dr. Caidassi je nato poročal o 
potovanju po vodni poti, ki veže 
Milan čez Cremono z reko Pad- 
Na, potovanju si je skupina stro- 
konjakov in novinarjev ogledala 
naprave, ki so bile že postavlje
ne in dela v teku. Pobudo za iz
kop take vodne poti so dali go
spodarski krogj iz severne Itali
je, ki se zavedajo velike važnosti, 
ki jo take poti predstavljajo za 
ceneno prevažanje industrijskih 
surovin in gotovih izdelkov. Na 
potovanju je bilo govora tudi o 
Jadranski vodni poti ((Litoranea 
Veneta« in možnostih povezave 
tržaškega emporija z italijansko 
rečno mrežo.

Dne 27. maja so se sestale zbor
nične komisije, ki se ukvarjajo 
z vprašanjem gradbeništva in jav
nih del v okviru dežele. Člani od
bora so odobrili skupno poroči
lo omenjenih komisij. V zvezi z 
morebitnim nastopom dežele, pri 
kritju del obresti, k; naj bi jih 
plačevali gradbeniki — ki ne uži
vajo državnih ah drugih prispev
kov ali drugačnih pomoči — na 
najeta posojila, so sklenili, da bo
do o tem vprašanju razpravljali 
skupno s predstavniki trgovinskih 
zbornic iz Vidma in Gorice, in si
cer v okviru Deželne unije trgo
vinskih zbornic.

Dr. Caidassi je napovedal, da 
se bo v najkrajšem času v Ri
mu sestal z ministrom za zunanjo 
trgovino Tolloyem, s katerim bo
sta vzela v pretres nekaj važnih 
vprašanj, ki zadevajo tržaško tr
govino s tujim; državami.

Glede na čedalje večji pomen, 
ki ga zadobiva Konzorcij za indu
strijski razvoj tržiške občine in 
glede na splošno pripravljenost 
tržaških poslovnih krogov, da bi 
se v bodoče tesneje gospodarsko 
povezali s poslovnim svetom iz 
bližnjega mesta, je odbor sklenil, 
naj se trgovinska zbornica pridru
ži omenjenemu konzorciju ter naj 
podpiše primeren del njegove glav
nice.

Dr. Caidassi je povedal, da se 
bo v dneh 17. in 18. junija udele
žil v Liegeu rednega občnega 
zbora stalne konference trgovin
skih zbornic iz držav članic Ev
ropske gospodarske skupnosti, na 
katerem bodo vzeli v razpravo 
predvsem resolucijo, ki je bila 
pred kratkim sprejeta v Rimu, in 
ki se nanaša na vsklajevanje pre
vozov v okviru Evropske skup
nosti. Med potovanjem bo dr. Cai
dassi navezal tudi vrsto stikov z 
gospodarskimi krogi iz Zahodne 
Nemčije.

V torek 7. junija bo v Vidmu 
deželni zbor Združenja trgovin
skih zbornic na katerem bodo 
postavili okvir za udeležbo deže
le Furlanije Julijske krajine na 
letošnjem sejmu v Celovcu.

Dr. Caidassi se je skupno z dr. 
Vatto in glavnim tajnikom zbor
nice 14. maja udeležil otvoritve
nih Slovesnosti na sejmu «Alpe 
Adria«. Letos je na sejmu sode
lovalo znatno večje število dežel
nih proizvajalcev in trgovcev ka
kor v preteklih letih. V nekem 
ljubljanskem časopisu je izšel ob 
tej priložnosti poseben članek dr. 
Caidassija.

Z izredno slikovito izvedbo ope
re »Aida* bodo prireditelji zama
šili sredi tega poletja vrzel, ki je 
grozila, da bo nastala, ker so se 
morali nenadoma odreči uprizo
ritvi <jershwinovega mojstrskega 
dela «Porgy and Bess*. Z zadnjo 
predstavo znamenitega ameriškega 
opernega gledališča v »Volksope- 
ri», ki je bila konec maja na Du
naju, se je zaključila evropska 
turneja za leto 1966 Williama War( 
fielda, katerega smatrajo za naj
odličnejšega igralca vloge «Porgy- 
ja», ki je sploh nenadomestljiv.

Izredno nujni družinski razlogi 
so prisilili Warfielda, da se vrne 
v ZDA in z njim je odpotoval tu
di režiser Hoesshn. Tržaška turi
stična in letoviščarska ustanova, 
ki je nameravala posredovati do
mačemu in tujemu občinstvu iz
virno predstavo »Porgy and Bess*. 
s katero je Warfield žel svoje naj
večje uspehe, ni hotela pristati na 
ponudbo, da bi protagonista za
menjal neki drug igralec, temveč 
je sklenila, da bo počakala na le
to 1967, ko se bosta tenorist in re
žiser skora* gotovo vrnila v Ev
ropo.

Spričo teh težav je Turistična 
in letoviščarska ustanova zaupa
la ustanovi gledališča »Verdi* na
logo, da priredi predstavo »Aide* 
na gradu Sv Justa. Predstave te 
opere bodo v prvi polovici avgu
sta, začenši z 2. avgustom. Sledile 
bodo tri ali štiri ponovitve.

Predvčerajšnjim je bil v našem 
; mestu_ sestanek, katerega so se 
udeležili razen superintendanta 

| Antonicellija, predsednika in rav 
natelja Turistične in letoviščarske 
ustanove in drugih strokovnjakov 
tudi režiser Gianrico Becher, sce
nograf prof. Sormani, številni teh
niki, gledališki mojstri in elektri
čarji. Režiser Becker, ki je režiral 
zadnjo uspelo predstavo »Rigolet- 
ta» je zbranim pojasnil svoje na
črte za izredno razkošno predsta
vo »Aide*.

Ob tej priliki so tudi izbrali i- 
gralce, ki bodo nastopali v raz
nih vlogah. Priznati je treba, da 
je bil jzbor zelo dober. Za vlogo 
»Aide* so izbrali Luiso Maraglia- 
no, ki jo tržaška publika pozna 
že iz opere »Andrea Chenier* in 
»Trittico*. V vlogi »Amneris* pa 
bo nastopala Adriana Lazzarini 
(ki se je lani odlikovala v »Ple
su v maskah*), Radamesa bo pred
stavil tenorist Flaviano Labo (ki 
je bil že v Trstu protagonist »Tu- 
randota*), Amonasroeja baritonist 
Carlo Meliciani (ki je tudi nasto
pal v Turandotu), a Ramfisa ba
sist Agostino Ferrin Za orkester, 
zbor in plesni ansambel bo skrbe
la ustanova gMifališča Verdi, za 
koreografijo pa Carlo Faraboni.

Predsednik je nadalje povedal, 
da je pred kratkim z deželnim 
odbornikom za industrijo in trgo
vino odv. Marpillerom načel vrsto 
vprašanj, ki zadevajo tržaško po
morstvo. O teh vprašanjih bo v 
kratkem razpravljal poseben de
želni odbor, ki se bo ukvarjal s 
pomorsko problematiko, in ki ga 
bodo postavili v smislu zakona 
št. 2 z dne 13. januarja 1966. V 
ta namen bo zbornica urgirala pri 
pristojnih krogih, zlasti pr; lad
jarjih in sindikatih, naj bi predla
gali v odbor nekaj strokovnjakov s 
področja pomorstva.

V dneh 17. in 18. junija"'fto v 
Vidmu in v Trbižu posebno sreča
nje strokovnjakov, ki bodo raz
pravljali o cestni povezavi dežele 
Furlanije Julijske krajine z osta
lim cestnim omrežjem v Evropi.
Glede na to, da bo sam v istem 
času drugje zaposlen, je dr.
Caidassi zaprosil dr. Chiriaca, in 
dr. Novellija, naj se udeležita o- 
menjenih zasedanj v imenu zbor
nice. Ta je v veliki meri pripomo
gla k sklicanju napovedanega za
sedanja o cestni povezavi, njen 
urad za promet pa pripravlja po
sebno poročilo, s katerim name
rava opozoriti pristojne kroge 
predvsem na pomanjkljivo delo
vanje carinskega urada pri Roko
vem, kii gg je treba čim prej 
usposobiti za širše delo ter opre
miti z večjim parkirnim prosto
rom za tovornjake v mednarod
nem prometu, da bi tako kolikor 
mogoče olajšali blagovni promet 
med Italijo, Avstrijo in Zahodno 
Nemčijo.

Odbornik Florit je poročal o ne
kaj primerih, ko niso davčne ob
lasti priznale industrijskim obra
tom v žaveljskem industrijskem 
pristanišču olajšave, ki jih za ta
ka podjetja predvidevata ukaza 
št. 66 in 206 bivše Zavezniške vo
jaške uprave. Trgovinska zborni
ca se bo pri finančni upravi za
vzela za prizadete industrije, da 
bi prišle do istih olajšav, ki ve
ljajo za ostale industrijske obrate 
v Zavljah.

Odbor je imenoval dr. Viatorija 
za predstavnika zbornice na Za 
sedanju o prodaji blaga proti po
deljevanju nagrad, ki ga organi
zira 3. in 4. junija v Rimu Italijan, 
sko združenje trgovinskih zbor
nic. Na koncu je odbor sklenil po
daljšati podjetju Crane Orion rok 
za plačilo davčne pristojbine, ki jo 
dolguje trgovinski zbornici, ter 
odobril še vrsto sklepov notranje 
upravnega značaja.
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DESET DNI PO TRAGEDIJI Z JADRNICO «AMBRI0»

Danes v «San Giusto» 
splavitev ribiške ladje 
«Sardatlantic Terzo»

V ladjedelnici «San Giusto« bodo 
danes dopoldne ob 11.30 splavili o- 
ceansko ribiško ladjo »Sardatlantic 
Terzo«, ki jo je ladjedelnica zgra
dila za družbo «Sardatlantic» 
CASPAN iz Cagliarija in ki bo vpi
sana v tamkajšnji register. Botri- 
ca ladje bo žena direktorja 
CASPAN ga. Luisa Borzcoe, spla- 
vitvene operacije pa bo vodil teh
nični ravnatelj dr. ing. Guglielmo 
Treselli

Takoj po splavitvi bodo na isto 
splavišče postavili gredelj ra novo 
ribiško enoto z enakimi značilnost
mi kot jih ima «Sardatlantic Ter
zo« in ki bo nosila konstrukcijsko 
številko 79. Ta ladja bo prvo iz 
nove serije štirih 600-tonski ocean
skih ribiških ladij, ki jih Je pri 
ladjedelnici «San Giustu« naročila 
tržaška družba «UNIPESCA S.p.A.«

lečine je zaprosila za zdravniško 
pomoč. Z rešilnim avtom so jo od
peljali v bolnišnico, kjer so jo | 
pridržali na pljučno kirurškem od-i 
delku zaradi zloma leve ključni- | 
ce in udarcev po prsih z verjetni
mi. poškodbami grodnice. Crame- 
stetterjeva se bo morala zdraviti 
mesec dni!

Drevi nastop 
gojencev rekreatorijev

Ob 20. obletnici ponovnega odprt
ja občinskih rekreatorijev bodo da
nes otroci, ki jih obiskujejo, na
stopih z zborovskim petjem. Skup
no jih bo nastopilo okrog 230. Pev
ski nastop se začne drevi ob 20. 
uri na Trgu Unita. Na sporedu 
bodo melodije iz filmov, popev
ke iz ((Zecchino d’oro» in planin
ske melodije. Najprej bodo zapeli 
ljudski motiv iz Doline Aosta ((Ve
čer v gorah«. Sledile bodo evrop
ske folklorne pesmi: nostalgična
»Bretanski ribič«, mehka in nežna 
gradeška ((Uspavanka«, sveža in 
iskreča se «Majnica», neka poljska 
mazurka, madžarska Czarda in 
«Sem pastirica«. Sledila bo otožna 
alpinska pesem «Monte Canino«, 
nakar bodo na sporedu otroške 
pesmi. Spored se konča s telovad
no koračnico «Alpes». Zatem bo 
še koncert godb rekreatorijev ((To
ti« in «Gentilli», ki ju bo vodil 
dirigent Galliano Buttignoni.

Tovornjak je stisnil 
žensko ob zid

V Ul San Lorenzo in Selva se 
je včeraj popoldne pripetila pro
metna nesreča, katere žrtev je po
stala 45-letna gospodinja Berenice 
Cramestetter iz Ul. Pitaeco 8. Zen
ska je hodila ob strani ceste, ki 
nima pločnika. Nenadoma je za 
r.jo privozil tovornjak podjetja 
»Saetta* iz Ul. Cologna 30, ki je 
zavozil tako blizu, da je Crame- 
stetterjevo stisnil ob zid. Šofer to
vornjaka Guido Pierazzi iz Ulice 
Baiamonti 56-10 je ponesrečenki 
priskočil na pomoč, toda Crame- 
stetterjeva je mislila, da ne bo 
hudega in je odklonila pomoč. 
Kljub temu ji je Pierazzj izročil 
listek, na katerega je napisal svo
je ime.

Zenska se je vrnila domov, to
da ker je imela vedno hujše bo-

Na morju pred Lignanom 
našli Talaminijevo truplo
Truplo so najprej opazili že v sredo ribiči iz Gradeža, včeraj 
pa še nekateri turisti, ki so se peljali z motornim čolnom

Včeraj popoldne so na odprtem 
morju pred Lignanom, po treh 
dneh vnetega iskanja, končno našli 
truplo moškega, potem ko so ga 
ribiči že v sredo zvečer zagledali, 
kako je plavalo na morski gladini.

Kot smo zvedeli iz Gradeža, so 
truplo identificirali. Gre za Trža
čana Cipriana Talaminija iz Ulice 
Pola 55, ki je 24. maja izginil sre
di morja. Tedaj se je z jadrnico 
«Ambria» vračal iz Kopra v Trst, 
sredi zaliva pa ga je zajel vihar 
in močan sunek burje mu je pre
vrnil jadrnico, sam pa se je utopil.

Poročali smo že, da so Talama- 
nijevo prevrnjeno jadrnico našli 
blizu Gradeža, kamor so jo zanesli 
morski tokovi, o Talamaniju pa ni 
bilo nobenega sledu. Več dni so 
ga iskali finančni stražniki na mo
tornih čolnih, pri iskanju pa sta 
sodelovala tudi minolovca italijan
ske mornarice, avion in motorni 
čolni jugoslovanske milice.

V sredo zvečer je posadka gra- 
deškega motornega ribiškega čolna 
aUranio« približno 4 milje od oba
le pred Lignanom zagledala plava
joče truplo. Ribiči so tedaj truplo 
privezali na majhno boo s petro
lejsko svetilko ter s tem označili 
kraj najdbe. Po vrnitvi v pristan 
so obvestili finančne stražnike, ki 
so se predvčerajšnjim zjutraj po
dali na iskanje. Kljub vestnemu 
iskanju pa trupla niso našli, če
prav so bili na odprtem morju 
skoraj ves dan. Morksi tokovi so 
truplo odnesli drugam. Predvče
rajšnjim zvečer pa so nekateri tu
risti, ki so pluli v motornem čol
nu ob obali pred Lignanom ponov
no zagledali plavajoče truplo in 
včeraj obvestili pristaniške oblasti 
v Gradežu. Sele včeraj proti veče
ru so končno Talaminijevo truplo 
potegnili iz morja in ga prepeljali 
v Lignano, kjer so ga sorodniki 
prepoznali.

JESENI V MILJAH

Razstava risb 
učencev in dijakov

Natečaj o umetniški vzgoji otrok, 
ki ga je organizirala miljska ob
čina s sodelovanjem šolskih obla
sti, je zbudil veliko zanimanje 
med šolniki in učenci ter dijaki 
srednjih šol v vsej deželi Furlani- 
ji-Julijski krajini. Razstava bo 22., 
23. in 24. septembra, to je tik 
pred začetkom novega šolskega le
ta.

Zvedeli smo, da je iz vseh kra
jev naše dežele prispelo približ
no 8000 risb, slik in drugih del, bi 
so jih izdelali učenci in dijaki po
samezno ali pa skupinsko. V sre
do se bo prvič sestala ocenjeval
na komisija, ki bo imela precej 
dela v prihodnjih mesecih, da bo 
pregledala in ocenila vsa dela ter 
prispevke, oziroma razprave, ki so 
jih poslali tudi učitelji in profe
sorji risanja.

Kakor smo že poudarili, je po
buda miljske občine vse pohvale 
vredna in smo prepričani, da bo 
razstava popolnoma uspela ter 
vzbudila zanimanje vse javnosti, 
zlasti pa staršev, šolnikov in mla
dine Dobro bi bilo, da bi razsta
vo iz Milj prenesli tudi v Trst, 
Videm in Gorico. Ni pa izključe
no, da se bo za to zavzelo tudi 
kakšno drugo mesto v Italiji.

Skoraj brez poškodb 
v prevrnjenem avtu

20-letna gospodinja Noemi Simo- 
nit .iz Ul. Gasser 8 je včeraj po
poldne imela res veliko srečo. Pre
vrnila se je z avtomobilom in se 
samo laže poškodovala, da se bo 
morala v bolnišnici zdraviti samo 
10 dni. Nesreča se je pripetila o- 
krog 14. ure na trbiški cesti, na 
odcepu te ceste z Ul. Brigata Ca- 
sale. Ob omenjeni uri je Simoni- 
tova proti središču vozila avto 
dauphine TS 46367, ko pa je pri
vozila na omenjeni odcep, je za
gledala avtomobil, ki ji je pridr
vel nasproti. Da bi se izognila tr
čenju, je hitro zavila na desno, 
toda pri tem je treščila v cement
ni rob ob strani ceste. Zaradi 
močnega sunka se je njen avto 
prevrnil in obstal s kolesi nav
zgor.

Nekateri avtomobilisti, ki so pri
vozili mimo, so ponesrečenko po
tegnili iz prevrnjenega avta in od
peljali v bolnišnico. Simonitovo so 
sprejeli na nevrokirurški oddeleK 
zaradi ran in udarcev po desnem 
sencu, čelu, glavi in udih.

Zastrupitev s plinom
72-letna upokojenka Luigia Va

tovec, ki je stanovala sama v hi
šici v Ul. Mercantini 8 se je odlo
čila za usodni korak in se zastru
pila s plinom. Njeno truplo je na
šel včeraj zjutraj okrog 10. ure 
njen nečak Carlo Bianchi, ki je 
vsako jutro prihajal k teti. Ko je 
Bianchi prišel v bližino hišice, je 
že od daleč zavohal značilni vonj 
po plinu. Dolgo je trkal na vrata, 
ko pa je uvidel, da mu teta ne 
odpre, je s silo odprl okno in pri
šel v notranjost. Tam je že mrtvo 
zagledal teto, ki je ležala na tleh 
v kuhinji. Bianchi je poklical po
moč. Prihiteli so bolničarji RK, 
agenti s komisariata na Kolonji 
in sodni zdravnik dr Reich. Za 
nesrečnico pa ni bilo nobene po
moči več. Dr. Reich je po pregle
du trupla ugotovil, da je smrt 
nastopila približno deset ur prej. 
Niso znani razlogi, ki so nesrečno 
Vatovčevo privedli do tega, da si 
je vzela življenje. Njeno truplo 
so prepeljali v mrtvašnico, kjer 
je na razpolago sodnim oblastem.

IZŽREBANA SLIKA
31. maja so na tržaškem župan

stvu izžrebali listek št. 01406, kate
rega imetnik dobi sliko slikarja O. 
Grisellija. Slika je na razpolago 
v sobi št. 124 tržaškega župan
stva v uradnih urah. Ce ne pride 
nihče po sliko, jo bodo po mese
cu dni izročili občinski podporni 
ustanovi.

Šolske vesti
V nedeljo, 5. tm. ob 18. url bo pri

reditev osnovne šole V Mačkovljah.

SPDT priredi 1». *. Izlet na Kara
vanke z izhodiščno točko na Ljube
lju. Izletniki se bodo lahko povzpeli 
na 2064 m visoko Begunjščico ali z 
žičnico na Zelenico.

De Filippovo gledališče 
skozi Trst v Jugoslavijo

Skozi tržaško železniško postajo 
je včeraj dopoldne potovala na eno
mesečno turnejo po Jugoslaviji zna
na neapeljska igralska skupina Pep- 
pina De Filippa. Skupina bo naj
prej nastopala na Reki. nato pa v 
Ljubljani, Zagrebu in Beogradu ' in 
sicer z Machiavellijevo komedijo 
«La Mandragola» in s komedijo 
Peppina De Filippa samega «Don 
Felicen. Poleg De Filippa so v sku
pini še njegov sin Luigi, Laura De 
Mareki, Ivan Cecchini, Enzo Don- 
zelli. Nunzia Fumo. Maria Teresa 
Lauri, Maria Marchi, Lidia Mar- 
tora, Aldo Massasso, Marina Paga- 
no, Nico Pepe, Gigi Reder, Teresa 
Ricci, Luigi Sportelli, Luigi Uzzo in 
Edda Valente.

V Beogradu bo skupina poleg 
vrste predstav za občinstvo imela 
tudi posebne predstave «La Mcv- 
dragole» za študente beograjske u- 
niverze, predvsem za tiste, ki štu
dirajo italijanski jezik. V sodelo
vanju z italijanskim veleposlani
štvom bo skupina imela tudi več 
srečanj s študenti, na katerih bo
do razpravljali o umetniških in gle
daliških vprašanjih. Na teh sestan
kih bodo beograjskim študentom 
razdelili tudi razne publikacije o 
italijanskem gledališču, literaturi, 
zgodovini in esejistiki.

Peppino De Filippo je pred od
hodom iz Trsta izrazil svoje zado
voljstvo nad tem gostovanjem, ki 
bo v okviru kulturnega sodelovanja 
prispevalo k boljšemu medsebojne
mu poznavanju in k poglobitvi pri- 
jateljstva.

MAGYAR CIRKUSZ . 
Danes v Trstu (Ul. sv. Marka)

dve predstavi; prva ob 16.15, druga
pa ob 21.30.

* * *

Nazionale 16.00 «L’agente HA.rM'* 
Barvni film. Mark Ricnman, Wen- 
deli Corey.

Excelsior 16.00 «38 paralello missione 
compiuta« Gregory Pečk, George 
Peppard.

Fenice 15.30 »Un dollaro di onore« 
Technicolor. John Wayne, Dean Mar 
tin.

Eden 15.00 «Lo strano mondo di Dai- 
sy Clover« Technicolor. Nathalie 
Wood. Sledi risanka aAnatomia d* 
un relitto«.

Gr.tacielo 16.00 «Le stagioni del no- 
stro amore« Anouk Aimee, Enrico 
Maria Salerno, Gastone Moschin, 
Valena Valeri.

Alabarda 16.30 «Mezzo dollaro d’ar- 
gento« Metrocolor. Ross Tamblyn.

Filodrammatico 16.00 «Una questione 
d’onore» Ugo Tognazzi, Nicoletta 
Macchiavelli. Prepovedano mladini 
pod 14 letom.

Aurora 16.30 «Rancho Bravo«.
Cristallo 15.00 «Genghis Khann il con- 

quistatore» Technicolor. James Ma- 
son. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Garibaldi 16.30 «OSS 117 furia a Ba- 
hia« Technicolor. Frederich Stofford 

Milene Demongeot.
Capitol 16.00 ((Nessuno mi pui> giudl- 

care» Caterine Caselli, Fabrizio Mo- 
roni, Laura Efrikian, Gino Bramie-
ri.

Impero 16.00 «Due mafiosi contro Al 
Capone«.

Vittorio Veneto 16.00 «L’uomo di Hong 
Kong« Technicolor. Uršula Andress, 
Jean Paul Belmondo.

Moderno 16.00 «Febbre sulla citta« 
Technicolor. An Margret. Michael 
Park.

Astra 1600 «Quei temerari suhe mac- 
chine volanti«.

Ideale 16.15 «A 009 missione Hong 
Kong« Technicolor. Stevvart "ran
ge r, Rossana Schiaffino.

Abbazia 16.30 «50.000 sterline per tra- 
dire« Technicolor. Olif Robertson, 
Marisa Mell.

Astoria 16.30 «Angelica alaa corte del 
re» Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Skedenj 16.00 «Doringo» Technicolor, 
Tom Tryon, Senta Berger.

Razna obvestila
Tržaški filatelistični klub «L Ko

šir« bo imel v nedeljo, 5. tm. od 10. 
do 12. ure sestanek v prostorih klu
ba, Ul. dei Montecchi 6. Na tem se
stanku se bodo delile vse zadnje no
vitete meseca maja. Člani, ki imajo 
pripravljene svoje zbirke za razstave, 
naj se zglasijo in prinesejo o svojih 
zbirkah vse podatke Med drugimi 
vabili za razstave v letošnji Jeseni J* 
tudi vabilo za mednarodno razstavo 
v Carigradu. Prihodnji sestanek bo 
prvo nedeljo meseca julija. Na se
stanke so vabljeni tud' nečlani.

VABILO OPENCEM 
V torek, 7. t. m. ob 20.30 bo v 

Prosvetnem domu na Opčinah se
stanek za obnovitev pevskega zbo
ra na Opčinah. Vabljeni vsi ljubi
telji petja, posebno pa mladina.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo Primorec v Treb

čah pritrdi danes dne 4. junija ob 
20.45 v društvenih prostorih interni 
nastop gojencev šole Glasbene Matic*. 
Vljudno vabljeni.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
3. junija 1966 se Je v Trstu rodi

lo 9 otrok, umrlo pa je 16 oseb.
UMRLI SO: 66-letni Augusto LaU- 

sl, 58-letna Maria Vouk por. Renzi, 
74-letna E mili a Zalac por. Skoff, 79- 
letna Giustina Žiberna, 61-letna San
drina Cabrin vd. Dapas, 64-letni An
gelo Comelll, 45-letna Silvana Stanič. 
82-1«tna Ida VViederhoffer vd. Lenar- 
don, 80-letna Maria Doz por. Favret- 
to. 63-letni Carlo de Radio. 85-letni 
Amedeo Ferrari. 73-letnl Luigi Colo- 
ni, 77-letna Giovanna Cuschie vd. 
SmHovich, 65-1 e t n I Emlllp Zergol, 79- 
letrsi Glovannl Schiavon, 81-letni An
tonio Perissi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Centauro. 
Ul. Rossetti 33; AUa Madonna del 
Mare. Largo Plave 2; SanCAnna, Er- 
ta S. Anna 10.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19 30 do 0.30)

Davanzo, Ul. Bernint 4; Godino 
A11TGEA, Ul. Ginnastlca 6; Al Lloyd, 
Ul. Orologlo 6; Sponza, Ul. Montor- 
sino (Rojan).

LADJE V PRISTANIŠČU
Chloggla, Carso, Tritone, A. Ve- 

spuccl, Polluce. Saipa II, Selene, Ma
ria Berlingieri, Maria Scotto, Hierak 
(It.); Kuciste, Gorenjska, Uljanlk 
(Jug.); Mithras (Hol,); Ergina Ven- 
tourls, Krlos, Annika, P. Kounistra, 
Rim. Nlsos Crete, Alexia II (Gr.)i 
H. Maru n. 30 (Jap.); Armant(ZAR)! 
lonian Trader, Isabelle, Oid Oak, O- 
ceanic (Pa.); Marlcku (Sp.); Para
ni (ex Astarte) (Ll.); De&mln (Bol.).



nilMORSKJ DNEVNIK 5 4. junija 1966

DELO DEŽELNIH KOMISIJ

Zaključek splošne razprave o osnutku 
za ustanovitev deželne finančne družbe'"" ™omsKC 1B0RNICl v-60m

VČERAJ POPOLDNE V GORICI

Odobritev zakonskega osnutka za preosnovo zemljišč - Razprava o ukrepih za razvoj športnih naprav \

j
Ponoči okrog 2- ure se je Maiolod ; 1 i  1 !Prva deželna komisija za zadeve 

Predsedstva, za finance in prora
čun je v sredo pod predsedstvom 
svetovalca Cociannija odobrila pr
ve tri člene zakonskega osnutka, ki 
8a je pripravil odbor in ki vsebuje 
olajševalne ukrepe za pospeševa
nje gradnje športnih in rekreacij
skih naprav. Seji je prisostvoval tu
di deželni odbornik za šport Cum- 
bat.

* * *

Včeraj zjutraj se je pod predsedst
vom svetovalca Angelija sestala dru
ga zakonodajna komisija, ki je pri
stojna za kmetijstvo, gozdarstvo in 
gorsko gospodarstvo, ter je odobrila 
z izjemo komunističnih in psiupov- 
skega člana komisije zakonski osnu
tek deželnega odbora z olajšavami 
»a preosnovo zemljišč ter za izvr
šitev javnih del, ki so skupna raz
nim zemljiščem. Po odgovoru po
ročevalca o zakonu De Biasija, ki 
Je poudaril važnost preosnove zem
ljišč za napredek kmetijstva, je 
spregovoril odbornik Comelli, ki je 
tekel, da je ta ukrep zelo nujen 
v pričakovanju sklepov posebne ko
misije, ki deluje pri odborništvu 
za kmetijstvo. Comelli je tudi re
kel, da ni dovolj, da se izvrši pre- 
osnova zemljišč, marveč da je treba 
tudi poskrbeti za namakanje polj.

* * *
Četrta komisija za industrijo, tr

govino in obrt je včeraj pod pred
sedstvom svetovalca Metusa konča
la splošno razpravo o zakonskem 
osnutku o ustanovitvi finančne 
družbe za gospodarski razvoj v de
želi. Najprej je predsednik Metus 
Poročal o mnenju, ki ga je izrekla 
Prva komisija, kolikor je v njeni 
Pristojnosti. Zatem so spregovorili 
svetovalci Ginaldi (KD), Bacicchi 
<KP) in Morelli (MSI).

Poročevalec o zakonskem osnut
ku Coloni je v odgovoru diskutan- 
tom rekel, da spada ta ukrep med 
tiste ukrepe, za katere je dal od
bor pobudo, da bi zagotovil avto
nomni deželi učinkovito orodje za 
uresničenje razvojnega načrta. Med 
te ukrepe je treba prišteti tudi na
stajajočo deželno finančno družbo, 
ki bo lahko ugodno vplivala na raz
na gospodarska področja, zlasti pa 
bo v pomoč mali in srednji indu
striji. Tako je nakazalo takšen raz
soj tudi nedavna gospodarska kon
ferenca, ki jo je priredila tržaška 
občina. Pri nas sicer očitajo neka
teri gospodarski in politični krogi, 
na se javne ustanove preveč udej
stvujejo na gospodarskem področ
ju, toda te njihove trditve najbo
lje pobija dejstvo, da so naj večje 
industrije v pokrajinah Trst in 
Gorica vprav industrije z državno 
udeležbo.

Zatem je Coloni rekel, da se ob- 
vezuje naša dežela, da bo prispe
vala za finančno družbo 9 milijard 
ur v štirih letih, kar je mnogo več 
ud Sardinije in Sicilije. Coloni je 
nato nakazal naložbe, ki bodo mo- 
»uče s pomočjo posegov finančne 
nnužbe in ki bodo lahko dosegle od

30 do 70 milijard lir. Coloni je na
to sporočil, da bodo svetovalci Me
tus (KD), Dulci (PSDI) in Pittoni 
(PSI) predložili nekatere popravke.

Zatem je v imenu odbora spre
govoril predsednik Berzanti, ki je 
poudaril zlasti tri točke: pristojnost 
bodoče družbe, udeležbo v posamez
nih družbah s čim manjšim odstot
kom kapitala ter vprašanje poob
lastil deželnemu odboru za usta
novitev družbe same. Berzanti je 
rekel, da bo morala biti družba 
gibčna, tako da se bo lahko lotila 
raznolikega položaja. Predvsem bo 
morala podpirati industrijo', poleg 
tega pa se bo lahko posvečala tudi 
drugim sektorjem. Poudaril je tudi, 
da je sedaj zelo važno, da ne bo 
družba s svojimi kapitalnimi ude
ležbami v drugih družbah nikoli v 
večini. Berzanti je končno dejal, 
da vsebuje zakonski osnutek tudi 
meje za delovanje bodočega odbora.

* v m
Včeraj se je sestala tudi tretja 

komisija za javno šolstvo, delo, so
cialno skrbstvo in zdravstvo, ki je 
razpravljala o pomoči dijakom sred
njih šol. Po razpravi v katero so 
posegli razni svetovalci so odložili 
delo komisije na sredo.

Spremembe v SAFOG spadajo v okvir Nadaljevanje razprave proti 
sPlfSSilzdruževanja podjetij Finmecanica Lo Prestiju in soobtožencem
cah, se je nesrečni Maiola spotak- 9

Hudo ranjen 
po padcu 
po stopnicah

Žeja je bila včeraj ponoči usod
na za 72-letnega upokojenca Pie- 
tra Maiolo iz Milj, Ul. Oberdan 2.

nil in se zvrnil po stopnišču ter 
obležal na dvorišču. Pri padcu se 
je hudo pobil po glavi in si ver
jetno prebil lobanjo, si zlomil des
no ključnico in začel krvaveti iz 
desnega ušesa

Na pomoč ponesrečenemu Maiolu 
je priskočil vnuk Celeste Fait in 
poklical rešilni avto RK. Bolničar
ji so takoj prihiteli in Maiolo, ki 
je bil v predsmrtni nezavesti, hi
tro odpeljali v bolnišnico. Upoko
jenca so nujno sprejeli na nevro
kirurški oddelek in zdravniki so 
si pridržali prognozo.

Kostanj se je podrl 
na Opčinah

Star in preperel divji kostanj, ki 
je rastel blizu stavbe štev. 9 na 
Proseški cesti na Opčinah, se je 
predvčerajšnjim zvečer podrl in pa
del počez na cestišče. Pri tem je 
vejevje dregnilo in poškodovalo ka
roserijo in zadnjo luč na avtomobi
lu fiat 1500 NA 338723, ki ga je tam 
parkiral lastnik Giancarlo Capraro. 
Drevo je ležalo sredi cestišča in bi
lo v oviro prometu. Prihiteli so ga
silci s postaje na Opčinah in s po
močjo žag in sekir prežagali deblo

Zbornica je prejela zagotovila, da se stalež v SAFOG ne 
bo skrčil - Za leto 1966 ni predvidenih nikakršnih sprememb

Na zadnji seji odbora trgovinske 
zbornice, ki je bila v sredo, 1. ju
nija pod predsedstvom ing. Rigo- 
nata, je predsednik obsežno poro
čal o stanju v podjetju SAFOG, 
ki ga zbornica spremlja zavoljo 
velike važnosti obrata v goriškem 
in celotnem pokrajinskem gospo
darstvu.

V svojem tiskovnem sporočilu 
zbornica ugotavlja, da je na pod
lagi neposrednih podatkov in vero
dostojnih virov prišla do prepriča
nja, da stanje ni tako kritično, kot 
se je v zadnjem času skušalo pri
kazati.

Finmeccanica že nekaj časa pro
učuje koncentracijo posameznih 
sektorjev, da bi racionalizirala pro
izvodnjo, združila trgovske urade 
in iskanje tržišč, kakor tudi veli
ke projekcijske urade, da bi s po
močjo teh operacij izboljšala pro
dukte, zmanjšala proizvodne stro
ške ter vpeljala boljšo trgovskoin veje ter jih postavili ob rob ce

ste, Gasilci so delali polno uro, pre- ! politiko.
den so spravili podrto drevo. Ca- j Finmeccanica nadzoruje livarne
praro je pri tej nenavadni nesreči 
utrpel približno 20.000 lir škode za
radi poškodovane karoserije in raz
bite lučke.

DELOVANJE OBČINSKEGA ODDELKA JAVNIH DEL

Težave zaradi pomanjkanja 
osebja in finančnih sredstev

Samo za kanalizacijo pri Montebellu 
bodo porabili nad 492 milijonov lir

no poročilo, ^katerL^^drobno V ^ilanu’ *‘jer b&od° združeni Pro'
Večina vprašanj, ki jih postavlja

jo svetovalci v tržaškem občinskem 
svetu, je naslovljenih na odbornika 
za javna dela in se nanašajo pred
vsem na popravila raznih mestnih 
ulic in občinskih cest, na pomanj
kanje kanalizacije in na potrebo 
po razširitvi mestnega pokopališča. 
Poleg tega pa se tudi večji del kri
tik zlasti svetovalcev opozicije ob 
razpravi o letnem proračunu prav 
tako nanaša na razna občinska jav
na dela.

Razumljivo je torej, da je odbor
nik za javna dela tudi najbolj ob
remenjen z odgovori svetovalcem. 
Ob letošnji razpravi o proračunu

SAFOG v Gorici in podjetje Fon- 
deria Fusioni Acciaio v Neaplju. 
Podjetji sta približno enaki: letno 
proizvajata po 4 do 5 tisoč ton, 
od katerega predstavljajo 65 od 
sto vlitki na poko in 35 od sto 
vlitki rta stroj. V Gorici naj bi po 
novem programu ohranili ročne 
vlitke, v Neaplju pa strojne. Po
stopek koordinira neki goriški teh
nik. Trgovski urad bo v Gorici.

Kar zadeva sektor tekstilnih stro
jev, ima Finmeccanica 5 podjetij, 
vendar se združevanje nanaša sa- 
im na SAFOG in Ansaldo San 
Giorgio v Genovi, kjer namera
vajo ustanoviti središči za proiz
vodnjo statev.

Tehnični in trgovski uradi bodo

slavček« z vokalnim kvartetom.
V nedeljo, 5. junija se bo ob 1C. 

uri začelo tekmovanje v briškoii; 
ob 19. uri bosta pozdravna nagovora 
urednika Dela Mirka Kaplja in de
želnega svetovalca Bergomasa. Ob 
19.40 bo nastopil študentovski kro
žek iz Tržiča.

V nedeljo in ponedeljek zvečer 
bo ples. Festival komunističnega ti
ska se bo zaključil z izvolitvijo 
zvezdice Dela in TUnita v ponede
ljek pozno zvečer.

iji se bodo pogovorili tudi o na
logah in dolžnostih gojencev med 
počitnicami, s posebnim ozirom na 
šolske in vzgojne probleme.

Vodstvo vabi starše, da se udele
žijo sestanka v čim večjem številu.

Roditeljski sestanek 
v dijaškem domu

Vodstvo Slovenskega dijaškega 
doma v Gorici priredi v nedeljo 
5. tm. ob 15. uri roditeljski sesta
nek v domu na Svetogorski cesti.

Ob tej priliki bodo prikazali u- 
spehe in neuspehe, probleme in 
težave, s katerimi so se srečavali 
med šolskim letom, ki gre sedaj 
h koncu, pri dijakih, ki so jim 
bili zaupani. S starši in vzgojite-

Sestanek CGIL, CISL 
in UIL o razmerah v SAFOG

Tajništva kovinarjev včlanjenih 
v CGIL, CISL in UIL so se se
stala, da ugotovijo resničnost ne
varnosti za skrčenje obratovanja 
v SAFOG ter sprejmejo primerne 
ukrepe. Po temeljiti proučitvi vseh 
dogodkov, ki napovedujejo proces 
spremembe, ki je že v teku, so 
sklenili zahtevati sklicanje sestan
ka na Intersindu v Trstu ter na 
deželnem odborništvu za industri
jo. Po omenjenih sestankih se bo
do tajništva ponovno sestala. Med
tem pozivajo delavce, naj bodo pri
pravljeni na agitacijo, če bi se iz
kazalo, da ne bodo podana zado
voljiva zagotovila.

Zaslišali so še sedem obtožencev zaradi nakupa 
ukradenega blaga in nekatere priče iz Gorice

Včeraj popoldne se je nadalje
vala pred okrožnim sodiščem v 
Gorici razprava proti Lo Prestiju 
in 14 soobtožencem, ki so jo pre
kinili pretekli torek.

Predsednik sodišča dr. Cenesi 
je nadaljeval z zaslišanjem obto
žencev. Tokrat je bilo na vrsti 
sedem obtožencev, o katerih ie re
čeno, da so kupili ali prodajali u- 
kradeno blago.

Prvi med njimi Angelo Tessari 
je priznal, da ie kupil autoradio 
za 30 tisoč lir, vendar v dobri 
veri in ne da bi vedel, da gre za 
ukradeno blago.

Mario Bais, ki je lastnik resta
vracije «Belvedere» je povedal, da 
je kupil kakih 100 kg sira raznih 
vrst in del tega potem odstopil 
trgovcu in znancu Mugherliju. 
Plačal ga je s čekom za 89 tisoč 
lir; tudi on ni vedel, da je šlo 
za ukradeno blago.

Francesca Licobi, ki ima go
stilno, je kupila nekaj koles si
ra, in sicer trikrat. Kupila ga je od 
Lo Prestija, ki ga ni poznala, ven
dar zato, ker je bil z njim Muna- 
rin, ki ga je poznala. s
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IZPRED OKROŽNEGA S0DISCA V GORICI

Kolesar/e nenadoma zavil na leve 
in avto ga je povozil do smrti
Ker je vinjen prehiteval, je plačal kazen - Brez dovoljenja je prodajal radijske sprejemnike

KI MO «IB1S» PHOSEH
predvaja danes, 4. t. m. ob 19.30 uri barvni briljantni film:

Ciao Pussycat
Igrajo: PETER SELLERS, PETER 0’TOOLE, ROMY SCHNEI- 

DER, CAPUCINE, WOODY ALLEN, URŠULA ANDRESS
Prepovedan vstop mladini pod 18. letom

Kirn na iJTTkFnrnnt-
predvaja danes, 4. t. m. ob 18. uri film:

VELIČASTNA 
PREDSTAVA 
SILNE
DOGODIVŠČINE

m
RI70LTA
DE1
SETTE
MASSIMO SERAT0NAND0 GAZZOLOLIVIO19RENZ0N 
PIEB0 LULLIBENATO ROSSINI • PIETRO GAPANNA
• Mflfi* LINE-AH0U PfTTP MUNDO AN6CUNI*. » «| tttUTfR MAKT0CI 
GAETAN0 OUAPTACO • too+im,,^****™** AUCSŠNOBO CONTINtN/A 
MMfUO K MAfiTINO-VH401AIZO MANUIAO

►•»oom, o, JOSEPH FBVP
ALBERTO 01MABTINOOKMTTO DA 

MOBUIKM« UNION < US’M*sW r»*
cy tv

(UPOR SEDMIH)

KINO SKEDENJ
predvaja danes, 4. t. m. ob 16. uri Technicolor film — poln 
Irtev in slave:

DO RING O
Igrajo: TOM TRYON in SENTA BERGER

i TRST viale xx settenibrM« 
I NABREŽINA (center)

I SESLJAN (center)

ZLATI IN SREBRNI 
OKRASNI PREDMETI

odgovoril na predloge in kritike sve
tovalcev. Odbornik je najprej opo
zoril občinski svet na veliko delo 
ki ga mora oddelek za javna dela 
opraviti in na težave, na katere 
naleti pri reševanju svojih vpra
šanj zaradi pomanjkanja denarja 
in delovne sile. Kljub temu, je ugo
tovil odbornik, opravi ta oddelek 
vsako leto mnogo dela. V lanskem 
letu je občina' porabila za javna 
dela na stotine milijonov lir. Glede 
popravila občinskih cest pa je Moc- 
chi dejal, da ima občina največje 
težave zaradi pomanjkanja delav
cev. Zato so v preteklem letu do
delili raznim zasebnim podjetjem 
za 300 milijonov lir del, ki so bila 
vsa opravljena. Letos pa so bila do
končana ali so v teku dela za po
pravilo cest za 90 milijonov lir, ka
nalizacijska dela pa za 139 milijo
nov lir.

Pri tem pa je odbornik Mocchi 
poudaril, da bi bila dela za popra
vilo cest v zadnjih dveh letih mno
go bolj vidna, če bi ne bilo slabega 
vremena, ki je leta 1964 in leta 
1965 povzročilo nepričakovano škodo 
in zahtevalo poseg odseka za ceste 
na prizadetih krajih. Samo poplava 
v juliju 1965 je povzročila na cestah 
za 80 milijonov lir škode.

Glede kanalizacije v mestu pa 
je občina že predložila v odobritev 
načrte za obnovitev kanalizacije na 
področju Montebello-Rocol. kjer bo
do porabili 492 milijonov Ur.

Zelo obsežne načrte je občinska 
uprava pripravila za razširitev 
mestnega pokopališča pri Sv. Ani, 
kjer bodo samo za pokopališke na
prave porabili 890 milijonov lir, za 
novo cesto za pokopališčem pa 433 
milijonov lir. O tem načrtu smo 
sicer že pisali, kljub temu pa je 
treba ponovno povedati, da bodo 
pokopališče razširili za skupno 64 
tisoč 742 kv. metrov površine, od 
katere bodo za pokopališke potrebe 
izkoristili 31.581 kv. metrov. Ostalo 
zemljišče bo namenjeno za ceste, ze
leno področje in druge objekte.

Glede vprašanja kanalizacije pa 
je odbornik Mocchi zagotovil, da ga 
je občinska uprava začela sedaj re
ševati, ker ima možnost, da izkori
sti ugodnosti kreditov, določenih 
na osnovi deželnih zakonov. Občina 
je že poslala deželni upravi v odo
britev načrta za ureditev kanaliza
cije na dveh večjih mestnih pod
ročjih, v okviru načrtov za popolno 
obnovitev mestne kanalizacije. Ta 
dela bodo stala skupno okrog l 
milijardo lir. K

Žrtev hude nesreče 
v Barkovljah je slep

Včeraj simo poročali o hudi pro
metni nesreči, ki se je pripetila v 
Miramarskem drevoredu blizu 
končnega postajališča tramvaja v 
Barkovljah. Zaradi pozne ure ni 
bilo mogoče zvedeti imena avto
mobilista, ki je podrl 31-letnega 
Arduina Picca. Kot znano so po
nesrečenca odpeljali v bolnišnico 
in ga nujno sprejeli na nevroki
rurški oddelek s prognozo okreva, 
nja v 50 dneh.

Arduino Picco je slep in je vče
raj ponoči brez spremstva izven 
zebrastega prehoda prečkal Mira- i.: j j • - avtom

42-letni 
a Ven.

to 26. Ta je prepozno opazil Pic
ca sredi ceste in čeprav je nemu
doma zavrl, mu ni uspelo ustavi
ti vozila. Trčenje je bilo neizbež
no in Picco je hudo ranjen oble
žal na cestišču. Ostalo je znano.

Domača povodenj
Gasilci in agenti letečega oddel

ka so predvčerajšnjim popoldne od
hiteli v neko stanovanje v Ul. Ve- 
celllo 2, kjer je lastnik pozabil za
preti vodno pipo. Nenavadne do
mače povodnji se je zavedel stano
valec v spodnjem stanovanju, ko 
je zapazil, da je s stropa začela ka- 
patl voda.

Gasilci so se po lestvi povzpeli v 
zaprto stanovanje zaprli pipo in 
osušili vodo, ki je tekla čez rob 
umivalnika. Domača povodenj je 
povzročila nekaj nad 50 tisoč lir 
škod. e

jekcijski uradi za koordiniranje ter 
izpopolnitev proizvodnje, raziskova
nje tržišča ter enotni trgovski 
urad.

Upoštevajoč zgornje navedbe ne 
bodo s programom za racionaliza
cijo in koncentracijo skrčili staieža 
v SAFOG niti se ne bo zmanjšala 
količina dela. V goriškem obratu 
ne bodo demontirali strojev, na
sprotno bodo livarno za jeklo, ki 
se bo specializirala v ročnih od
litkih, izpopolnili s tehnično-proiz- 
vodnimi ukrepi, medtem ko se bo 
v Gorici nadaljevala proizvodnja 
statev; v vsakem primeru bodo 
izboljšali in racionaliziral proiz
vodnjo.

Za leto 1966 je dovolj zagotov
ljenega dela za vse delavce; od
ločno zavračajo govorice, da bodo 
prenesli proizvodnjo statev v Trst.

Vse spremembe, ki se načrtuje
jo, imajo namen izpopolniti pro
izvodnjo v skupini Finmeccanica, 
uvesti učinkovito trgovsko poslova
nje brez kakršne koli nevarnosti 
za višino proizvodnje ter za zapo
slitev delovne sile v SAFOG.

Kljub tem zagotovilom pa zbor
nica od blizu spremlja razvoj vpra
šanja, da se omenjeni načrt ne bi 
spremenil v škodo Gorice ter ne 
bi bila zadovoljna s spremembo 
imena, ki ga goriški obrat ima že 
toliko let.

Pred goriškim okrožnim sodiščem 
se je moral včeraj dopoldne zago
varjati 36-letni Liborio Rizzutto iz 
Gorice, Ul. Scaramuzza 5, pod hu
do obtožbo, da je zaradi neupošte
vanja prometnih predpisov povozil 
kolesarja Antonia Veniera, ki je 
umrl zaradi dobljenih poškodb.

Obtožba se nanaša na prometno 
nesrečo, do katere je prišlo dne 
3. junija 1964 ot 15.30 uri v Ul. 
LunghTsonzo. Rizzutto je šofiral 
avto ford anglia GO 25536, ki je 
bil last Lionella Cucuta iz Krmina, 
kateri je bil z njim v vozilu. Pred 
njim se je peljal v smeri proti loč 
niškemu mostu na kolesu 68-letni 
Antonio Venier, ki je stanoval v 
Ul. Colombo št. 1. Onstran železni
škega podvoza je kolesar, ki je 
vozil normalno po desni strani ce
ste, je nenadoma krenil proti levi, 
kjer so ljudske hiše in sicer pri 
hiši št. 107, kjer stanuje neki nje
gov znanec. Obtoženec in nekatere 
priče so izjavili, da Venier ni dal 
nobenega znaka, da namerava kre
niti na levo. Rizzutto se mu je 
skušal izogniti ter je zavil na levo 
in pritisnil na zavore. Vendar ni 
mogel preprečiti trčenja in nesre
če, pri kateri je kolesar izgubil 
življenje.

Ker so obtoženčevo izjavo v tem 
smislu potrdile tudi nekatere pri
če, je sodišče to upoštevalo ter 
ga oprostilo, ker se prometna ne
sreča ni pripetila po njegovi kriv
di, še toliko bolj, ker so ugotovili, 
da ni vozil prenaglo.

Obtoženca je branil dr. Battello, 
lastnika avtomobila Cucuta pa odv. 
Devetag.

* * *

Pri prizivni razpravi je sodišče 
potrdilo prvo obsodbo 55-letnega 
Girolama Simonettija iz Gorice, Ul. 
Seminario 3. Ta je 5. maja lani 
prehitel v bližini križišča na Kor 
zu Italia neki tovornjak ter pri 
tem povzročil trčenje obeh vozil.
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V Doberdobu festival 
Dela in FUnita

Dahes, jutri in v ponedeljek, 4., 5. 
in 6. junija bo v Doberdobu festi
val Dela in UnitA. Danes ob 21. uri 
je na sporedu zanimiv in bogat kul
turni spored, ki ga bodo izvedli pev
ski zbori iz Steverjana, štandreža 
in Doberdoba, sodeloval pa bo tudi 
instrumentalni ansambel »Briški

DVE HUJŠI PROMETNI NESREČI V OKOLICI

Motociklista - žrtvi nesreč 
v Sentlovrencu in v Dolu
Povozila sta ju avtomobilista • Oba sta zelo hudo ranjena

V goriški okolici sta se včeraj 
pripetili dve prometni nesreči, od 
katerih je posebno huda tista, ki 
se je pripetila na križišču v Šent- 
lovrencu. Žrtev nesreče je 37-letni 
Aquilino Lorenzut iz Farre, zapo
slen v opekarni. S kolesom se je 
peljal domov, od zadaj pa se je 
vanj zaletel citroen GO 34360, ki 
ga je vozil lastnik 32-letni Alfredo 
Koglot, Ul. Leoni. Karabinjerji iz 
vasi so poklicali gasilski rešilni av
tomobil, s katerim so ponesrečenca 
ob 13. uri odpeljali v goriško bol
nišnico. Njegovo zdravstveno sta
nje je zelo resno: prebil si je loba
njo, pretresel možgane, zlomil le
vo nogo in zadobil še druge po
škodbe.

V Dolu, pred Vižintinovo črpal
ko, se je ob 10.30 zaletel v moto
ciklista 65-letnega Ivana Gorjana, 
upokojenca, doma s Palkišča 26, 
fiat 1100 iz Vercellija, ki ga je 
vozil Alfredo Brignianeno in se je 
v družbi žene in dveh potnikov 
pripeljal iz Trsta. Gorjan je pri 
bencinski črpalki napolnil rezervoar 
ter zapeljal na cesto, ne da bi se 
poprej prepričal, če je prosta. Av
tomobilist je motociklista povozil 
od zadaj. Z rešilnim vozom Rde
čega križa so ga pripeljali ob 11.30 
v goriško bolnišnico, kjer so ga 
pridržali na zdravljenju zaradi zlo
ma leve stegnenice, prsta na nogi, 
ran po raznih delih telesa. Zdrav

niki se o času okrevanja niso iz
javili.

Iz goriške bolnišnice
Opolnoči so pridržali na zdrav

ljenju 32-letnega Onorina Seculina 
iz, Krmina: z vespo se je vračal iz 
Gorice in padel v Ul. Diacono. Zlo
mil si je desno roko; okreval bo 
v 20 dneh.

Za 15 dni so v bolnišnici pridr
žali li-letno Anito Zorzut iz Ul. 
Kravos 23; padla je po šolskih 
stopnicah v UL Roma in si zlomila 
nogo.

Pred barom Ferigo v Ul. Roma 
se je v motociklista 70-letnega Pie- 
tra Makaroviča iz Ul. Gelsi 17 za
letel neki avtomobilist. Makarovič 
si je pri padcu zlomil desno ste
gnenico. Stegnenico si je zlomil tu
di 36-letni Alfredo Vecchito iz Ul. 
Colombo 32. Ponesrečil se je v 
SAFOG.

Prejšnjo noč okoli 2.30 so spre
jeli na zdravljenje v civilni bol
nišnici v Tržiču 53-letnega Alfreda 
Pečarja iz Ronk, Ul. Ugo Polonio 
27, kj ga je povozil avtomobilist.
Dežurni zdravnik mu je ugotovil 
rane na glavi in kolenu: okreval nija bo v Drevoredu sv. Marka

Na srečo ni bilo ranjenih in le 
obe vozili sta utrpeli škodo. Cest
na policija je takrat ugotovila, da 
je Simonetti vozil v vinjenem sta
nju ter ga je prijavila sodišču. 
Okrajni sodnik ga je 23. septembra 
lani obsodil na 10 dni pripora in 
30 tisoč lir globe. Simonetti se je 
pritožil, in včeraj je v njegovi od
sotnosti sodišče potrdilo prvo ob
sodbo in mu pripisalo še >■ poveča
ne stroške Branil ga je uradno 
dr. Munafo.

Proti prvostopni obsodbi pred o- 
krajnim sodnikom 'V Tržiču z dne 
7. oktobra lani se je pritožil tudi 
51-letni Eugenio Poletti iz Trsta, 
UL Ireneo della Croce 5. Sodnik 
ga je takrat obsodil na 5 dni pri
pora in 20 tisoč lir globe, ker so 
ga presenetili dne 10. marca 1964 
v Tržiču, ko je prodajal pet radij
skih sprejemnikov, ne da bi imel 
za to predpisano dovoljenje. Ob
enem so mu takrat zaplenili tudi 
radijske sprejemnike. Poletti je že 
star znanec sodišča in njegov ka
zenski Ust ima vpisanih že 27 sod
nih razprav in kazni za razne pre
stopke. Tudi včeraj so sodniki po
trdili prvo razsodbo in ji dodali še 
svoje stroške. Branil ga je urad
no odv. Munafo.

Pri zadnji prizivni razpravi so 
prav tako v odsotnosti obtoženke 
obravnavah zadevo 28-letne Diane 
Bressan iz Gradiške, Ul. Borgo S. 
Maria 44, ki jo je sodnik v Gra
diški dne 30. januarja letos obso
dil na plačilo globe 30 tisoč lir, 
ker je trdila, da ne more zado
stiti svojim plačilnim obveznostim 
in s tem oškodovala Paola Castel- 
lana, kateremu je bila dolžna. Ta 
ji je tudi izročil nekaj dragoceno
sti. Sodišče je včeraj spoznalo, da 
obtoženka ni zakrivila kaznivega 
dejanja ter jo je oprostilo. Branil 
jo je odv. Testa uradno.

Drž. tož. dr. Baiti: preds. so
dišča dr. Storto, sodnika Mancuso 
in Morra.

bodo razstavili vinogradniki iz oko
lice Čedada in Brd. Potegovali se 
bodo za naj višjo nagrado, za ti
skarja. Podelili ga bodo tistemu 
razstavljavcu največjega števila na
grajenih vinskih vrst, ki jih bo 
ocenjevala posebna komisija. Vina 
bodo razstavili v enoteki v Gradi
ški, ki ji hočejo s tem dati večji 
pomen.

Kardiološki pregledi 
INAM v Tržiču

INAM je tudi v Tržiču ustanovil 
kardiološki oddelek, ki ga bodo 
uradno odprli v ponedeljek 6. ju
nija. Octrt' bo ob ponedeljkih in 
četrtkih od 10.30 do 12 ure, ob 
torkih, sredah in petkih od 10. do

Goriški trgovec Fausto Mugher- 
li je potrdil, da je kupil 60 kg si
ra od Baisa, ker ga je imel ta 
preveč in se je bal, da se mu ne 
pokvari; tudi or. ni vedel, da gre 
za ukradeno blago.

Ennio De Poli je kupil od Lo 
Prestija pisalni stroj, za katerega 
je dejal, da ga , je dobil iz zastav
ljalnice in da mu bo pokazal za
stavni listek. Tega ni prinesel, pač 
pa so prišli karabinjerji po stroj, 
ker je bil ukraden

Franco Camauli je prevzel od 
Munarina nekaj gramofonskih 
plošč zato, ker mu je ta dolgo
val nekaj denarja; dejal je tudi, 
da so v Munarinovi brivnici več
krat vrteli plošče in da je cesto 
menjaval gramofon.

Zadnji je bil na vrsti Mario Zan. 
zasliševanje prvih prič. Piero To- 
pri vojakih v Turinu in mu je 
Munarin naročil, naj poišče neke
ga njegovega znanca po imenu A- 
driano Romoletto. To je tudi sto
ril in preko njega je potem Muna
rin ponudil Romoletti v prodajo 
računske stroje, zlatnino in drugo 
blago. Ob tej priliki je bilo go
vora tudi o starem samokresu, ki 
da ga je Zanghirella vrgel v 
Sočo.

Po krajšem odmoru je sledilo 
zasliševanje prvih prič. Piero To- 
madin iz Gorice je potrdil, da so 
bili njemu, odnosno njegovemu 
prijatelju ukradene leta 1963 gra
mofonske plošče iz barake pri Mor 
chetti. Vinicio Francioso je pove
dal, da so mu v noči od 6. na 7. 
aprila 1964 ukradli GiuUetto z 
dvorišča in so vozilo našli pozne
je kakih 2Q0 do 300 metrov stran 
konec Ul. Ristori v Gorici. Pred
stavnik UGG je govoril o tatvini 
v tej ustanovi, kjer so neznanci 
odnosli 96 tisoč lir gotovine, uro 
in zlato verižico. Pozneje so ugo
tovili, da je bil to Lo Presti.

Proces se bo nadaljeval prihod
nji teden.

Mednarodno tekmovanje 
balincarjev v Tržiču

Tržiško balincarsko društvo pri
redi v nedeljo 12. junija na 16 
Igriščih v tem območju medna
rodno propagandno tekmovanje 
dvojic za «7. pokal mesta Tržič.# 
Tekmovalci bodo iz naše dežele, 
Veneta in Jugoslavije. Sodijo, da bo 
sodelovalo 127 ekip. Pričetek tek
movanja ob 9. uri, zaključek pa

12. ure ter ob sobotah od 10. do pozno zvečer na igrišču v Ul. Te-

Industrijska cona 
v okolici Magnaga

V Vidmu se je sinoči sestal vo
dilni odbor tamkajšnje trgovinske 
zbornice. Predsednik dr. Di Mania- 
go je med drugim povedal, da se 
pripravlja vse potrebno za ures
ničitev nove industrijske cone v 
okolici Magnaga. Za izvedbo načr
ta bo skrbel poseben konzorcij, ki 
bo moral najprej urediti vpraša
nje povezave področja z industrij
sko električno mrežo Furlanije-Ju- 
lijske krajine. Računajo, da bo 
področje potrebovalo sprva 2000, 
pozneje pa 4000 kW energije. So
deč po predhodnih prijavah bo 
vstalo na novem industrijskem po
dročju več tovarn s področja les
ne in mehanske industrije, večji 
obrat za proizvodnjo gospodinjskih 
strojev, nekaj delavnic za prefa- 
bricirane izdelke za gradbeništvo 
in vrsta manjših obratov. Pred
sednik Di Maniago je med dru
gim obširno poročal tudi o nedav
nem obisku industrijske delegaci
je na Reki in v Pulju, kjer so bi
li vzpostavljeni novi stiki v okvi
ru medsebojnega sodelovanja na 
industrijsko-tehničnem področju.

Prihodnji teden v Tržiču 
vinska razstava 
za «0skarja»

Čez teden dni, 11., 12. in 13. ju-

bo v 20 dneh 
Na zdravljenju so nadalje pri

držali 30-letnega Maria Pacoriga 
iz Ronk, ker mu je odneslo prvi 
členek na prstu desne roke.

Tržiču tradicionalna vinska razsta
va, ki jo prireja odbor za vzajem
no pomoč in razne pokrajinske u- 
stanove. Na tej 9. vinski razstavi 
bo 16 stojnic, svoje pridelke pa

11. ure. Vodil ga bo kardiolog dr 
Alessandro Bassi. Bolniki se bodo 
morali za preglede najaviti. Za 
vsa nadaljnja pojasnila je na vo
ljo teritorialna sekcija INAM v 
Tržiču.

Nove knjige 
v državni knjižnici

V državni knjižnici v Gorici, Ul. 
Mameli 12 so v zadnjih tednih pre
jeli med drugimi tudi naslednje 
nove knjige:

Vzgoja in sociologija: BELL: 
grandi matematici; COEN: Ambien- 
te e educazione; LUSTEMBERGER: 
II lavoro scolastico a gruppi; PE- 
RESSON: La scuola jugoslava og- 
gi; STENZEL: Platone educatore.

Politika in ekonomija: CHUR
CHILL ROOSEVELT • STALIN: 
Da Teheran a Yalta; HINTERHU- 
BER: La politica degli investimen- 
ti nelle imprese industriali; MEY- 
NARD: La tecnocrazia; KEISEN: I 
fondamenti della democrazia.

Slovstvo: BARTHES: Saggi cri- 
tici; CHASE: II potere delle paro
le; SICILIANO: Prima della poe- 
sia

Umetnost: ADORNO: Wagner 
Mahler; BABELON: Musei in Fran- 
cia; JACOBS: L’awenturosa storia 
del cinema americano. MARINA- 
TOS: Creta e Micene; PASOLINI: 
Uccellacci e uccellini; SANTAN- 
GELO: Musei e monumenti etru- 
schi; Van DE VELDE: Per il nuo- 
vo stile.

Zgodovina: CARR: Sei lezioni
sulla storia; FEBURE: Studi su Ri- 
forma e Rinascimento. Hitler stra
tega; LEFEBURE: Napoleone;
MARTINI: Djiario 1914-1918; RE
VELLI: La strada del Davai;
SCHLESINGER: L’etk di Roose
velt; WATT: Chiamatelo tradi-
mento.

Sklepi pokrajinskega 
upravnega odbora

Pokrajinski upravni odbor pri Go
riški prefekturi je na svoji zadnji 
seji odobril med drugimi tudi nas
lednje sklepe:

DOBERDOB: Blagajniški predjem 
za 7.000.000.

TR2IC: Zaokroženje prejemkov 
občinskih uslužbencev.

Obvestilo prefekture
Ker se piičakuje stavka uslužben

cev Nadzomištva za civilno moto
rizacijo, bo v takem primeru go- 
riška prefektura na osnovi obsto
ječih predpisov sama poskrbela za 
overovljenje šoferskih izkaznic. Pri
zadeti bodo predložili prošnje po 
običajnem postopku. IV na oddel
ku Avto na prefekturi.

renziana 28. Za zmagovalce so na 
voljo praktična darila in pokali. 
Vpisovanje dq 10. junija; vpisnina 
znaša 1.000 lir za par.

Včeraj popoldne se je v za
konu

NADJE SOSOL 
iz Pevme in

CARLA GRINOVRA 
rodil prvorojenček; srečnima 
staršema čestitajo vaščani in 
prijatelji.

Kino
(lori ca

VERDI. 17.30: «Delitto quasi per- 
fetto», P. Leroy in P. Tiffin. Ita
lijanski barvni film

CORSO. 17.00: «100.000 dollari per 
Ringo», R. Harrlson in F. San- 
cho; italijanski barvni kinema- 
skopski film.

MODERNISSIMO. 16.15 — 22.30: 
«Massacro a Phanton Hill#, Ro
bert Fullsr in J. Lane; ameriški 
barvni kinemaskopski film.

VITTORIA. 17.15: «Agente 066.
Orient-Espress#, N. Barrimor ih 
G Brookman; barvni kinema
skopski film.

CENTRALE. 17.15: «Dio, come ti 
amo», G. Cinquetti in Raimondo 
Vianello«; italijansko-španski čr- 
nobeli film.

Tržič
AZZURRO. 18, zadnja 22: «Mada- 

migella de Maupin#, Catherine 
Spaak. Robert Hcssein in T. Mi- 
Iian.

EXCELSIOR 17.30, zadnja 22.00: 
«Agente X 77 ordine di uccidere#, 
G. Barrey in Silva Koseina Ki- 
nemaskop v barvah

PRINCIPE. 18—22: «Da un mo-
mento all’altro», J. Seeberg, H. 
Blackman Kinemaskope v bar
vah.

SAN MICHELE. 19-22: «Shenan- 
doah — la valle delTonore#, J. 
Stewart, D Mc Claure.

R trnke
ENCELMOR. 19—22: «Africa ad- 

dio», barvni dokumentarni film 
režiserja Gualtiera Jacopettija.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan m ponoči je od

prta v Gorici lekarna DTJDINE, 
Ul. Rabatta Št. 18, tel. 21-24.

DEŽURNA CVETLIČARNA
Jutri, 5. junija bo v Gorici odpr

ta cvetličarna REICHMANN, Kor- 
zo Italija št. 34, tel. 53-71.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 26,2 stopinje ob 
15.30, najnižjo 12 stopinj ob 3. zju- 
traj; povprečne dnevne vlage je bi
lo 50 odstotkov.



PRIMORSKI DNEVNIK — 6 — 4. junija 1961
—-------------------------------- ——■——------------------------------------------------------------------------------------------------—— ' ■ 1 —  ....... . ‘ • ... -

mMmH* - ~ S bi (Bi) is Ej 2

...fc uji 4x4fi

lil
S§TN
I

il

ii

M rCDol^K^ ITPr
jJi

ŠJ

I UDELEŽBO KRASA, BORA, PAV IN IZOLE

Danes v Zgoniku 
odbojkarski turnir 
za Kraški pokal

Danes bo v Zgoniku poleg ob
činske razstave vin tudj pravcati 
športni praznik. Domače zelo agil
no športno društvo Kras bo prire
dilo TI. odbojkarski turnir za 
«Kraški pokal«. Kras bo postavil 
na igrišče svoje najboljše sile, ki 
se bodo pomerile s šesterkami 
Bora, videmskega PAV in Izole. 
Izolčani, ki so že lani osvojili po-

speh ponovijo in sj odnesejo za 
vedno trofejo domov. Jasno je, 
da bodo tokrat, prav zato, ker so 
favoriti, naleteli na hujši odpor, 
ker bo vsaka šesterka skušala pri
ti do prestižne zmage. Turnir se 
bo začel ob 14. uri z izločilnimi 
tekmami, katerim bosta sledili fi
nalni. Na sliki prizor z lanskoletne 
izvedbe turnirja: tekma med Bo
rom in Izolo.

FINALNI DEL JUNIORSKEGA
NOGOMETNEGA PRVENSTVA

JUTRI V BOLJUNCU 
BREG-PONZIANA

Jutri bo v Boljuncu tekma final
nega dela juniorskega nogometne
ga prvenstva. Breg, ki se je uvrstil 
na drugo mesto D skupine, bo 
sprejel v goste zmagovalno enajste
rico C skupine Ponziano.

Tekma bo ob 10. uri.

ODLOŽENA TEKMA 
ZARJA — CRDA

Zaradi obolelosti nekaterih igral
cev se bazoviška Zarja sinoči ni 
mogla predstaviti sodniku za tek
mo naraščajniškega prevnstva s 
CRDA. Tekma je bila zaradi tega 
odložena na kasneje.

ŠPORTNO ZDRUŽENJE BOR 
sporoča, da se bo začel tečaj 
za nogometne trenerje v po
nedeljek, 6. t. m. ob 21. uri 
v društvenih prostorih na sta
dionu «Prvi maj» pri Sv. Iva
nu, Vrdelska cesta 7.

ATLČTIKAI
E.B.

EVROPSKO ATLETSKO PRVENSTVO

Skoraj 1000 atletov 
že prijavljenih

Prireditev bo od 31. avgusta do 4. septembra v Budimpešti
Od 31. avgusta do 4. septembra bo v Budimpešti 8. evropsko 

atletsko prvenstvo, ki je za olimpijskimi igrami največja atletska 
prireditev na svetu. Dosedanja prvenstva so bila v Turinu (1934), 
Parizu (1938), Oslu (1946), Bruslju (1950), Bernu (1954), Stockholmu 
(1958) in Beogradu (1962). Letošnje se bo odvijalo na znamenitem 
Nep Stadionu, ki lahko sprejme 
100.000 gledalcev.

kal, imajo največ zgledov, da
»luiiiiiiiiiiniiiiiiiuiiiiiuiiiiiimiiiHiiimiiiiiiiiiiiiiiimiMiiiiiiiiiuiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiinmiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiniiuuiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

Organizacijski komite je na le
tošnje prvenstvo povabil Albanijo, 
Avstrijo, Belgijo, Bolgarijo, Češko
slovaško, Dansko, Irsko, Finsko, 
Francijo, Gibraltar, Grčijo, Islandi
jo, Italijo, Jugoslavijo, Lichten- 
stein, Luksemburg, Malto, Holand
sko, Norveško, Poljsko, Portugal
sko, Romunijo Španijo, Švedsko, 
Švico, Turčijo, Vzhodno in Zahod
no Nemčijo, Veliko Britanijo in 
Sovjetsko zvezo.

Letošnje prvenstvo bo po številu 
nastopajočih verjetno rekordno.

iimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiuiiiimiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiniiii

16. ETAPA GIRfl P’ ITflLIfl

Ponovna zmaga 
Franca Bitossija

BEZZECCA, 3. — Tudi Bitossi si je zagotovil, kot ze prej Zan- 
degii, Altig in Jimenez, drugo etapno zmago. Član ekipe Filotex je 
samo čakal na ugoden trenutek in ko je prišel, je Bitossi napel vse 
sile in pustil za seboj Zandeguja, Anquetila itd. Jimenez je hotel

tudi danes izvesti napad, vendar

Drevi pri Sv. Ivanu
za žensko A ligo

Bor - Ma:« Mara
Drevi se bo ženska šesterka 

Bora poslovila od lastnih navi
jačev. Dekleta bodo odigrala 
zadnjo tekmo letošnjega prven
stva A lige in bodo imela ob tej 
priložnosti v gosteh nekdanje 
italijanske prvakinje Max Mara 
(La Torre — Reggio Emilia).

Tekma bo ob 21.15 na stadio
nu «Prvi maj».

Za žensko B ligo bosta jutri 
v nedeljo dve tekmi. Ob 8.30 bo 
na stadionu «Prvi maj» dvoboj 
Breg — Agi B (Gorica), ob 10.30 
pa istotam Bor B— Sacile.

DOMAČI NOGOMET
Kvalifikacija za II. ligo

Jutri ob 16.30 v Boljuncu
Rosandra Zerial - S. Quirino

KOŠARKA RAZVELJAVLJEN REZULTAT 
TEKME IGNIS-SIMMENTHAL

Simmenthalu zmago 
in naslov prvaka

Tony Gennari - jedro spora - je ameriški državljan
RIM, 3. — Vodstvo italijanske košarkarske zveze 

rezultat odločilne tekme za letošnji državni naslov 
zmago milanskemu Simmenthalu z 2:0.

Tekma Ignis — Simmenthal je 
bila v Rimu 16. aprila in se je 
zaključila z rezultatom 74:59 (34:25) 
v korist vareškega moštva. Malo 
pred koncem tekme, ko je bilo 
stanje izenačeno in potem ko je 
Simmenthal nadoknadil razliko 11 
točk, je stopil na igrišče Tonny

razveljavilo 
je dodelilo

Catanzaro - Trani 1
Genoa - Pro Patria 1 
Lecco . Palermo (p.p.) 1 
Lecco - Palermo (d.p.) 1
Mantova . Potenza 1 
Modena - Livorno 1
Monza - Reggiana (p.p.) X 
Monza - Reggiana (d.p.) 1 
Padova . Messina I
Piša - Venezia (p.p) 1
Piša - Venezia (d.p.) 2
Reggiana - Novara 1
Verona • Alessandria 1

== Hij i= i t j

i. prvi 1 1 2
drugi 2X1

2. prvi 1
drugi X

3. prvi 1 2
drugi 2 1

4. prvi 1 1
drugi 2 X

5. prvi 1
drugi 1

6. prvi 2 2
drugi X 1

Gennari, katerega je Ignis «uvozil» 
iz ZDA. Nastop Gennarija, katere
ga so poznali kot ameriškega dr
žavljana, je presenetil vse. Njego
va igra in dosežki (10) pa je 'pri
pomogla, da si je Ignis osvojil na
slov italijanskega prvaka 1965-66.

Košarkarska zveza je seveda u- 
vedla preiskavo. Vodstvo Ignisa je 
trdilo, da je Gennari sin italijan
skega državljana, kar se je izkaza
lo, da ne drži. Sicer je imelo 
vodstvo Ignisa tozadevno potrdilo 
v rokah, vendar so na podlagi 
preiskave ugotovili, da se je Se- 
condo Gennari, oče sedanjega i- 
gralca Ignisa, ki se je rodil leta 
1900 v San Giovanni in Marignano, 
izselil v Ameriko, kjer je 1928. le
ta dobil še pred rojstvom sina 
(1942) ameriško državljanstvo, s 
čimer je avtomatično izgubil ita
lijanskega. Zaradi tega je Tony 
Gennari še vedno ameriški držav
ljan in bo lahko postal italijanski 
samo, če bo služil v Italiji voja
ški rok.

brez uspeha. Posledica borbe za 
ciljno zmago je bila ta, da so ne
kateri precej zaostali. Po prvih 17, 
ki so se borili za zmago, so pri
hajale na cilj majhne skupine s 
približno enominutno zamudo. Zad. 
nji so imeli 8, 9 in celo več mi
nut zamude. Seveda so bili v teh 
skupinah kolesarji, katerih naloga 
je pomagati kapetanu ekip in nad
zorovati ter po možnosti zavirati 
tekmece.

Vsi nestrpno pričakujejo jutriš
njo etapo od Rive do Levica Ter
me, kjer bo cilj na vzponu. Pred
videvajo, da bo tokrat imel glav
no besedo Jimenez, pa čeprav zatr- 
jujejo, da je tudi Motta v izredni 
formi.

Vrstni red na cilju 16. etape 
Brescia - Bezzecca (143 km):

1. FRANCO BITOSSI (Filotex) 
4.00’06”, s povprečno hitrostjo 
35,721 km

2. Zandegu (Bianchi)
3. Anquetil (Ford - Cynar) z 

ostankom 2”
4. Taccone
5. Massignan
6. Huysmans
7. Motta
8. Maurer
9. Gimondi
10. Zilioli, 11. Bodrero, 12. Bal- 

mamion, 13. Jimenez, 14. Adomi, 
15. Altig, 16. De Rosso, 17. Fotona, 
18. Schiavon 4.00T3”, 19. Poggiali, 
20. Chiappano itd.

SPLOŠNA LESTVICA
1. MOTTA 80.43’33”
2. Adorni z zaost. 7”
3. Zilioli 1’48”
4. Jimenez 1'53”
5. Altig 2’03”
6. Halmamion 2’27”
7. Bitossi 2’40”
8. Anquetil 2’51”
9. Taccone 2’59”

10. Maurer 3’05”
11. Gimondi 3’13”
12. De Rosso 3’15”
13. Zandegu 80.5F05”
14. Mugnaini 80.55’02”
15. Schiavon 80.56’43"
16. Fontona 80.58’09”
17. Passuello 80.58’55"
18. Battistini 81.00’30'*
19. Dancelli 81.03’58”
20. Massignan I. 81.05’H” itd.

Od 31 evropskih državnih atletskih 
zvez se jih je prijavilo že 28 s 
skupno 684 moškimi in 270 ženska
mi. Preliminarne prijave niso še 
poslale zveze Malte, Gibraltarja in 
Turčije. Na dosedanjih prvenstvih 
je bilo najbolj množično tekmova
nje v Beogradu, kjer je nastopilo 
vsega 844 atletov in atletinj. Ker 
imajo atleti čas do 15. avgusta, da 
dosežejo minimalne norme za na
stop, je možno, da bo sedanje šte
vilo 954 še občutno naraslo.

Množična bo tudi udeležba novi
narjev na atletskem prvenstvu. Do 
sedaj se jih je prijavilo že nad 
200 iz 25 dežel, tekmovanje pa se 
bo lahko po televiziji spremljalo po 
vsej Evropi, ker bosta z madžar
sko prestolnico povezani tako Ev- 
rovizija kot Intervizija.

Priprave za evropsko prvenstvo 
so seveda že dalj časa v polnem 
teku in Madžari zatrjujejo, da bo 
do začetka prvenstva vse v najlep
šem redu. Za preizkušnjo že stor
jenega dela bodo v Budimpešti pri
redili mednarodne mitinge. Prvi je 
bil že na sporedu, drugi bo 4. in 
5. t. m., tretji pa 18. in 19. t. m. 
Po teh tekmovanjih bodo imeli or
ganizatorji dobra dva meseca ča
sa, da popravijo napake, ki bodo 
eventualno prišle na dan.

Madžari so se sicer že izkazali 
kot dobri organizatorji, saj so lani 
speljali ob izredno slabih vremen 
skih razmerah atletsko tekmovanje 
svetovnih študentovskih iger brez 
velikih napak. Rezultati raznih te
kov so bili na primer znani v 
manj kot eni minuti, izredno hitro 
pa so se odvijala tudi tekmovanja 
v skokih in metih. Sodnike za ev
ropsko prvenstvo so že izbrali in 
razne skupine se sedaj še naprej 
vadijo, da bi pri svojem delu po- 

bolj hitrejše.
BRUNO KRIŽMAN

stale čim

JETRI V TELOVADNICI V UL. DELLA VALLE

Mini-basket
prvič v Trstu

V ZAPADNEM DELU SCNL'

Nezaslužen 
poraz Tabora

Tako borbene in lepe nogometne tekme, kot smo jo videli Pre" 
teklo nedeljo v Sežani, nismo videli že precej časa. V okviru pr
venstva v SCNL (zapad), sta se namreč pomerili nogometni enaj
sterici Tabora in Ilirije iz Ljubljane.

.Prvi polčas je potekel v zname-

DEKLETA

18.30 MIVAR-ACEGAI
FANTJE

19.30 TRST - LOKOMOTIVA
CLANICE

20.30 MIVAR-SPARTAK
V našem mestu bomo imeli 

jutri priložnost, da prvič priso
stvujemo tekmi v mini basketu. 
V telovadnici v Ul. della Valle bo 
ob 18.30 tekma deklet Mivarja in 
Acegata, ob 19.30 pa se bosta 
predstavili občinstvu tržaška fan
tovska reprezentanca in ekipa 
mladih košarkarjev zagrebške Lo
komotive.

Ljubitelji košarke prav gotovo 
ne bodo hoteli zamuditi te pri
ložnosti, še posebno, ker bo ob 
zaključku dneva, ob 20.30, dvoboj 
med ženskima peterkama tržaške
ga Mivarja in prvakinj CSSR pra
škega Spartaka.

Na sliki: 21-letna Jana Edlova, 
članica juniorske reprezentance 
CSSR in Spartaka' Sokolovo.

Informacije turistične zveze Slovenije
zasebniki ima|o dovolj prostih po
stelj. — Prenočnina od 7,20 do 

lobarTn^KanhTeo ‘prostih “postelj. 114,40 Novih dinarjev. Tudi v Begu- 
" zasebnih turističnih sobah ' r^r“"i*tonn ,ma,n rinvn,i

PRIMORSKA IN GORIŠKA r
V Bovcu imajo hoteli Alp, Go-1

V zasebnih turističnih sobah je 
prostih 27 postelj. Hotela v Soči 
in Trenti imata 60 prostih postelj. 
Tudi v Logu pod Mangartom je 
dovolj prostih postelj. V Novi Go
rici je zaseden Park hotel; 4. in 5. 
junija sta zasedena hotel Sabotin 
in planinski dom Kekec. Hotel Pia. 
nika v Ajdovščini ima nekaj pro
stih posteij. V Črnem vrhu nad 
Idrijo imajo v gostiščih in zaseb
nih turističnih sobah dovolj pro
stora. Planinski dom na Javor
niku ima 10 prostih ležišč. Hotel 
Nanos v Idriji je 4. junija zaseden, 
nato ima prostih 27 postelj. Pro
sta ležišča imajo tudi planinski 
dom na Vojskem in gostilna Lovec 
v Cerknem. V Idriji izdaja hotel 
Nanos ribolovnice na postrvi in 
lipane.

PRIREDITVE: 5. junija bo (ob 
živinorejski razstavi) v Cepovanu 
zabavno tekmovanje, avto-rally No
va Gorica—Cepovan; ob 16. uri bo 
nastopil goriški oktet, nato prosta 
zabava. V Idriji bodo v soboto od
prli razstavo slik profesorjev in di. 
jakov bivše idrijske realke.

GORENJSKA
V Ratečah imajo v zasebnih tu

rističnih sobah in v gostišču Moji 
mir okrog 180 prostih ležišč. Do
volj prostih ležišč ima tudi pla
ninska koča Tamar v Planici. Dom 
na Komni ima dovolj prostih le
žišč. Na Bledu imajo hoteli in za
sebniki dovolj prostih postelj. Po-

njah na Gorenjskem imajo dovolj 
prostih postelj v zasebnih turistič
nih sobah; prenočnina od 5 do 10 
Ndin. V Tržiču in Podljubelju ima
jo gostišča in zasebniki dovolj pro- 
stih postelj, prav tako tudi planin
ska domova na Kofcah in pod 
Storžičem, žičnica na Zelenici red
no obratuje. Turistični informacij
ski biro v Tržiču in na Deteljici v 
Bistrici izdajata ribolovne dovolil
nice. V Kranju imajo hoteli in za
sebniki okrog 100 prostih postelj. 
Hotel na Smarjetni gori ima 40 
prostih postelj. Prav tako imajo 
dovolj prostih postelj v Preddvoru 
hotel Grad hrib in zasebniki, dom 
na Jezerskem in zasebniki na Je
zerskem. Češka koča ima 28 pro
stih ležišč; odprta je ob sobotah in 
nedeljah. Dom na Krvavcu ima 100 
prostih ležišč. Poslovalnica Gene- 
ralturista v Kranju izdaja ribolov
nice. V Škofji Loki ima hotel Kro
na še nekaj prostih postelj; dovolj 
prostih postelj imajo v zasebnih 
turističnih sobah.

LJUBLJANA Z OKOLICO
V Ljubljani ima hotel Lev še ne

kaj prostih postelj, prav tako ima 
še nekaj prostora hotel Bellevue. 
Hotel Turist ima do 10. junija še 
proste postelje. Hotel Union bo za
seden 4. in 5. junija. Proste poste
lje ima še hotel Ilirija in to 4. in 
5. junija, nato bo pretežno zase
den Dovolj prostih postelj pa je 
v Ljubljani v zasebnih turističnih 
sobah. Hotel Šimnovec na Velikiviuvuij piuatiii puatcij. i u- i suutui. iiutci oiiiuiuvcu na v

čitniški dom Slavko Šlander v Ra-! planini ima še nekaj prostih po- 
dovljict ima 40 prostih postelj; stel j. Domova v Kamniški Bistrici 

I penzion 20 Novih dinarjev. Tudi in Stari grad nad Kamnikom ima

ta dovolj prostih ležišč. V Domža
lah Imajo v zasebnih turističnih 
sobah dovolj prostih postelj. V Me
dijskih Toplicah imajo 25 prostih 
postelj; hotel Kum v Zagorju pa 
10. Na Cemšeniku, v Izlakah in v 
Podkumu imajo dovolj prostora v 
zasebnih turističnih sobah. Planin
ski postojanki na Zasavski gori in 
Cemšeniški planini imata 60 pro
stih ležišč. Dom borcev na Vrheh, 
sindikalni dom na Partizanskem 
vrhu ter planinska domova na Mrz
lici in Kumu imajo dovolj prostih 
ležišč. Gostinsko podjetje v Trbov
ljah ima 8 prostih postelj in Za
družni dom na Kleku 4. V Litiji 
ima gostišče pošta dovolj prostih 
postelj prav tako je dovolj prosto
ra v zasebnih turističnih sobah. V 
Gabrovki imajo obe gostilni in za
sebniki dovolj prostih postelj. Prav 
tako je še dovolj prostora na Polš. 
niku, v Sopoti, na Vačah in v pla
ninskem domu na Jančah. Na Vrh
niki imajo hote! Mantova in zaseb
niki dovolj prostih postelj. V 2i- 
reh imajo dovolj prostih postelj v 
zasebnih turističnih sobah. Hotel 
Krpan v Logatcu ima 18 prostih 
postelj; 30 prostih postelj pa Ima
jo v zasebnih turističnih sobah. Na 
Rovtah imata gostišči Pri Rezki in 
Pri Minki okrog 20 prostih postelj; 
prav tako Imajo še proste postelje 
na Rakitni. Turistični domovi na 
Kureščku, Travni gori in Partizan
ski dom na Pristavi imajo še dovolj 
prostih postelj. V Kočevju ima ho
tel Pugled še proste postelje; prav 
tako Imajo še prosta ležišča koča 
«Kostel» In zasebniki v Dolu ob 
Kolpi. Ribiško društvo v Trbovljah 
izdaja ribiške dovolilnice; v Logat
cu pa turistični informacijski biro.

nju izenačenih moči na igrišču, P® 
čeprav je Tabor imel več prilož
nosti za dosego zadetka kot gostje. 
Toda bilo je obratno. Gostje so 
prav v prvem polčasu prišli zelo 
poceni do dveh zadetkov. Prvi J® 
bil skoro avtogol, zaradi nespret
ne podaje žoge vratarju. Pri dru
gem golu pa je botrovala lahko
miselnost domače obrambe, ki J® 
obstala, misleč, da je igralec Ili
rije v nedovoljenem položaju. Tu
di napadalec Ilirije se je obotav
ljal in bolj slučajno streljal v vra
ta. Sodnik je gol priznal. Tako so 
gostje v prvem polčasu vodili 
z 2:0.

V drugem polčasu je moštvo Ta
bora zaigralo izredno borbeno m 
potisnilo nasprotnika na lastno po
lovico igrišča. Ustvarjena je b'la 
vrsta odličnih pozicij za dosego 
gola, toda neiznajdljivi napadalci, 
so zapravili številne priložnosti. 
Edino Uršiču se je posrečilo, da 
je iz hitre akcije po desnem kri
lu neubranljivo streljal in dosegel 
edini gol za domače. Solo akcij® 
Rešete,pa so se končale z neuspe
hom zaradi nepreciznosti strelov, 
sicer iz težkih pozicij in zaradi 
odlične obrambe mladega vratarja 
gostov.

Sežanska publika, navajena, da 
domače moštvo, na lastnem igrišču 
samo zmaguje, je bila dokaj razo
čarana, čeprav se sama zaveda, da 
je absurdno pričakovati le zmage- 
Gledalci so bili bolj razočarani za
radi nezasluženega poraza.

V nedeljo, dne 5. t. m. igra Ta
bor v Ljubljani s «Svobodo». Ne 
glede na izid te tekme, si je se
žansko moštvo zagotovilo dobro pe
to mesto v lestvici. Tega dne se 
namreč prvenstvo v tej ligi za- 
ključi.

Ob zaključku tega prvenstva j® 
prav, da zapišemo zelo splošno 
oceno. Ob tej lahko rečemo, da 
je novinec v tej ligi sežanski Ta
bor dosegel uspeh, katerega real
ni ocenjevalec ni pričakoval. Zapi
sati namreč moramo, da Sežan- 
cem manjka mladih igralcev. Teh 
je v Sežani malo in še kar jih 
je, se do sedaj niso odločili, d* 
bi resneje prihajali na treninge. 
Do jeseni pa je želeti, da moštvo 
pomladimo. Zato upamo, da se bo
do mlajši odzvali in z veseljem 
prijeli za delo.

Ob tej skromni oceni je treba 
tudi povedati, da so moštva i* 
Ljubljane sicer precej boljša od 
ostalih, čeprav niso nepremaglji
va. To velja zlasti za Slavijo, Svo
bodo in Ilirijo, ki razpolagajo * 
precej mladimi in talentiranimi 
igralci. Enakovreden nasprotnik teh 
moštev je trenutno le Izola, ki ima 
zelo perspektivno mlado moštvo- 
V jeseni pa bomo v tej ligi videli 
solidno moštvo iz Tolmina in žal 
verjetno tudi Koper.

S.

OD 6. T. M. V MILJAH

Zanimiv spored 
športnega tedna

Kakor smo že na kratko poroča
li, je občinska komisija za razvoj 
turizma in prireditve v Miljah * 
sodelovanjem športnih organizacij 
sestavila zelo zanimiv program 
športnega tedna, ki se bo začel pri
hodnji ponedeljek 6. junija.

V ponedeljek zvečer bo prv? 
mednarodno tekmovanje v mim- 
basketu, in sicer med ekipama Lo
komotiva iz Zagreba in Mivar i* 
Milj. Nato bo tekmovanje v baske
tu med ženskima ekipama SpartaK 
iz Prage in Mivar iz Trsta. V pon®- 
deljek in torek bodo nogometne 
tekme med ekipami raznih klubov, 
iz Milj, v sredo bo regata jadral
nega kluba iz Milj ter turnir * 
balincanju med ekipami Arzenal, 
Italsider, Grisa in Campore, v so
boto zvečer pa bo tek po miljskm 
ulicah. V nedeljo ob 18. uri bo za
nimiva nogometna tekma med žen
skima enajstericama «Furie rosse* 
(Cormons) in edndomite« (Tur- 
riaco).

IVO JUVANČIČ

Italijanska publicistika 
o Slovencih

Preganjanje avstrijske poli- I 
e ob izbruhu vojne zadene 
»v vodilne meščanske kroge 

Primorskem. Omenim dr. 
Rybara, državnega poslan- 
Trsta, ki je kot politični 

jmljenec prišel v delavski 
taljon, ki je moral graditi 
rdbe proti Italiji. Publici- 
a urednika »Soče« A. Ga- 
Ička so konfinirali z vodil
ni Italijani iz Gorice, z žu- 
nom Bombigem (pod fašiz- 
>m postane: Bombi!). V po
milo dodam, da je bil prav 
jščanski krog iz Trsta in 
irice, tam «Edinost», tu gla-
0 «Soča», ki sta po balkan-
1 vojni 1912 potiskala v o- 
redje slovensko vprašanje v 
goslovanski povezavi.
D tem ni še podrobnih štu- 
j, zadostuje pa za sedaj ti- 
3, kar je priobčil Gabršček

(Nekaj pripomb k obdobju 
prve svetovne vojne)

sam (Goriški Slovenci zv. I.- 
II.). Zal nimamo podatkov, 
statistik o političnih zaporni
kih in preganjanih Slovencih 
pod Avstrijo, med katerimi bi 
imeli Tržačani in Goričani li
terarne smeri močno zastop
stvo.

Med slovenskimi prostovolj
ci, ki so se na strani zahod
nih zaveznikov, torej tudi Ita
lije, borili na solunski fronti, 
imajo Slovenci Trsta in Gori
ške celo prevladujoč delež (o 
tem glej — ((Dobrovoljci, kla- 
divarji Jugoslavije«), Masov
nega gibanja med ljudstvom 
Trsta in Goriške pa ni mo
glo biti, ker je zaradi fronte 
bilo skoraj vse izseljeno v ta
borišča Briick, Wagna, Stein- 
klamm; mnogi pa v Italijo 
(Brici, kobariški okoliš). V 
zvezi z italijansko publicisti

ko, ki je pravzaprav naša glav
na tema, moramo pa tu omeni
ti, po vseh pojasnilih in uvo
du, zadevo, ki ni preveč jas
na, da ne rečem lepa, vsaj kar 
se tiče njene publicitete na 
italijanski strani.

V zimi 1914/15 pred napo
vedjo vojne Avstriji je Sonni- 
no sondiral teren slovenskega 
razpoloženja do Italije v Tr
stu in posredno samo tudi v 
Gorici. Poslal je v Avstrijo 
na «privatni obisk« bivšega 
italijanskega konzula v Trstu 
Carla Gallija. Ne bom tu pi
sal, treba je pregledati spomi
ne tržaških mož, med ireden
tisti je bil Galli zelo priljub
ljen, saj so preko njega pri
hajala in odhajala tajna po
ročila in podpore, kot je pač 
v navadi pri ilegalnih gibanjih.

Galli je v svoji knjigi, ki 
sem jo že citiral («Diarii e let- 
tere« 1. c.) priobčil, zelo po
zno, šele 1951. leta, ne urad
nih poročil, ki jih je podal 
nato Sonninu (ta leže ali v 
državnih ali Sonninovih pri
vatnih arhivih) pač pa samo 
svoje vtise, mnenja, ki so pa 
zelo, zelo nejasno podana, da 
ne rečem zmedena ,glej zla
sti str. 236-255, 305). Ne bom 
tu omenjal ocen Gallijeve knji
ge dr. L. Čermelja, Sepiča, Ri- 

I bara, dodam le svoj vtis, da

delo ni niti pravi dnevnik; mo
goče je dnevnik le v kratki 
osnovi, zapisnik, v beležkah, 
ki si ji Je Galli delal, nato pa 
je za knjigo te kratke beležke 
spopolnil s spoznanji, ki si jih 
je nato pridobil že po svojem 
obisku. Ce gre za dnevnik, me 
namreč moti, da na strani 
295 piše na primer pod ((Ro
ma« na dan 15. 2. o dogodkih, 
ki so se zgodili šele 17. 2. itd.

Galli jeva sodba o Slovencih 
je taka, kakor da bi bila pre
pis iz knjig, brošur, študij, tr
žaških šovinističnih krogov. 
Gre za ljudi brez kulture, v 
kolikor jo imajo, so jo dolžni 
Avstriji, ki jih je pripeljala v 
mesto, protežirala na račun 
Italijanov itd. Liberalna Itali
ja jim pa bo pustila njih kul
turni razvoj, kakor ga je pu
stila 1866 beneškim Slovencem 
(— ti pa še danes ob stolet
nici nimajo niti ene male, 
majčkene slovenske šolice; — 
opomba člankarja). Sicer pa, 
počasi bodo itak zapadli asi
milaciji in tu Galli celo trdi, 
kdo naj mu verjame, pisec te
ga članka ne — da so to kot 
zgodovinsko nujnost sprejeli 
tudi vodilni tržaški Slovenci. 
Sonnino je moral biti ob ta
kem poročilu zelo, zelo vesel 
in pomirjen!

Nekatere podatke v Gallije-

vi knjigi — dnevniku rešimo 
le z ugibanji. Tako trditev, da 
«Posočje gravitira v Ljublja
no«, Trst pa ne«. Je mislil, da 
so Goričani bolj konservativ
ni, katoliško usmerjeni? Trža
čani pa ne. Kaj se pa to pra
vi, saj je Ljubljana imela tu
di svojo liberalno, meščansko 
stranko, s katero se je Trst le 
čutil povezanega? (Galli 1. c. 
stran 253),

Ustaviti se pa moramo ob 
Galliju pri zadevi, ki se tiče 
odnosa Slovencev do Avstri
je. Gre namreč za podvig na 
italijansko - avstrijski fronti 
znan po kraju «Carzano» v 
Val Sugana (Trident). Glavni 
pobudnik vsega je bil Slove
nec dr. Ljudevit Pivko, ki je 
bil avstrijski oficir v bosan
skem bataljonu, ki pa je imel 
tudi nekaj Slovencev (glej L. 
Pivko «Proti Avstriji«, Mari
bor 1923). Pivko, ki je bil an- 
tiavstrijsko usmerjen, je vzpo
stavil stik z italijanskim ((so
vražnikom# in po daljših po
gajanjih je prišlo do tega, da 
preide s svojimi na italijansko 
stran, še prej pa da odpre s 
svojim oddelkom avstrijsko 
fronto na svojem odseku ita
lijanski ofenzivi, da udari v 
hrbet avstrijskim silam. Bilo 
je septembra 1917.

Carlo Galli je bil tedaj ze

lo, zelo blizu italijanskega vr
hovnega štaba generala Cador- 
ne, imel je stike z oficirji in 
o Carzanu se razpiše kar zelo 
obširno in ga omenja na več 
mestih svojega dnevnika. To
da..., in to je važno: akcijo 
vedno pripisuje nekaterim Če- 
ho-Slovakom. Da oficirji v šta
bu generala Cadorne niso ve
deli za Bosance? Za njih vo
ditelja Slovenca? A Galli pri
zna, da če bi se ofenziva pri 
Carzanu posrečila, bi ta ((go
tovo preprečila italijanski po
raz pri Kobaridu«, ki je sledil 
mesec nato, oktobra 1917. 
Krivdo za neuspeh pri Carza
nu pa Galli pripisuje italijan
skemu generalu Zinconiju 
(Galli 1. c. str. 289).

Kobarid je bil usodno težak 
za Italijo, šlo je nato za biti 
ali ne biti italijanske obram
be. Galli to prizna, toda pre
skočimo leta! 1928-1934 je bil 
Carlo Galli italijanski posla
nik v Beogradu, ali tam res ni 
slišal besede o Slovencu dr. 
Ljudevitu Pivku, tedaj že ju
goslovanskemu državljanu, ki 
je že napisal svojo knjigo? Po 
Carzanu je prešel k Italija
nom, tam organiziral propa
gando na fronti proti Avstriji 
med slovanskimi vojaki, ko je 
dobil nov dotok Slovencev, Hr
vatov in Bosancev v svoje vr

ste. Tako, da če bi sešteli — 
žal statistik nimam, ne vem 
niti če obstajajo — Slovence 
v prostovoljskih enotah na so
lunski fronti in tiste iz Piv- 
kovega oddelka, prešteli pose
bej Tržačane, Goričane, Piv- 
čane, ne vem, najbrž bi ob šte- 
velu italijanskih prostovoljcev 
iz Trsta, Gorice (Italijani ima
jo natančno preštete, dasi se 
številke, ki jih tu in tam več
krat citirajo, ne ujemajo po
polnoma) bi našli tudi na slo
venski strani število protiav- 
strijskih borcev, če ne večje, 
celo kar zadosti častno. Pri
znam pa, takoj rad in vnaprej, 
da je število padlih italijan
skih prostovoljcev večje, zelo 
veliko .

Galli, ki je dnevnik objavil 
šele 1951. leta, bi pa le moral 
nekaj vedeti o carzanovcih, ki 
so odprli avstrijsko fronto. 
Naj lepše povem šele tu. Dve 
leti, preden je Galli šel na svo
je službeno mesto v Beograd, 
je italijanski general Cesare 
Lalata izdal knjigo (C. Pete- 
relli Lalata «11 sogno di Car- 
zano», žal imam podatek le 
iz članka v listu «Alto Adige« 
5. 4. 1964, str. 4 «Carzano il 
nome proibito«), v kateri je 
jasno povedal, da je carzanov- 
ce-Bosance, vodil dr. L. Pivko 
oficir bataljona itd. Višek je

pa ta: Mussolini je poskrbel, 
da Lalatova knjiga ni šla v 
svet (tako člankar v «Alto A- 
dige« 1. c.) Italijani niso smeli 
zvedeti za Bosance, Slovence, 
ker je duče zunanji minister, 
prav takrat začel proti Jugo
slaviji sovražno politiko ob
oroževanja, kar zvemo iz že ob
javljenih uradnih italijanskih 
dokumentov («1 documenti di
plomati« italiani«, izdaja zu
nanjega ministrstva, serie 7’ 
zvezek 15. 5. 1925 — 6. 2. 1927.)

Ali duče tudi svojemu po
slaniku ni zaupal vseh skriv
nosti o Bosancih, Slovencih na 
italijanski fronti leta 1917/18? 
Ali je Galli za te vedel, že le
ta 1917, zvedel pozneje, pa vsa 
lepo zamolčal, saj bi to hudo, 
hudo udarilo tržaško šovini
stično linijo italijanske ire
dente, s katero je Galli imel 
dobre, prijateljske stike?

Italijanska uradna, vladna 
linija Sonnina in V. E. E. Or- 
landa (glej njegove «Memo 
rie«, redigiral jih je R. Mosca, 
Milano 1960) je zlasti pri po
vojnih pogajanjih zgrajena na 
osnovi; Slovenci, Hrvati so bi
li vsi sovražniki Italije, vsi 
na strani sovražne Avstro-Ogr- 
ske.

(Nadaljevanje sledi)
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